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تلویزیون برای جذب مخاطب 
از اینستاگرام کمک گرفت!

بازتاب حضور اینفلوئنسرها در صدا وسیما

3

دونالد ترامپ می گوید که حرکت به ســمت 
 خودروهــای برقی یــک »گذار بــه جهنم« 
)a transition to hell( است که »روش زیبای 
)your beautiful way of life( »زندگی شما 

 را خراب می کند. او تنها سیاستمداری نیست 
که با سیاســت های سبز )greenery( مخالفت 
می کند. ریشی سوناک؛ نخست وزیر انگلستان، 
هم برنامه حذف تدریجی خودروهای بنزینی در 
حرکت به سوی آینده را نفی می کند و می گوید 
»درست نیست که این هزینه های سنگین را بر 

قشر کارگر تحمیل کنیم«.
در سایۀ همین تفکرات راجع به امنیت انرژی، 
در توافق نهایی کاپ ۲۸ که از ســوی ریاست 
اماراتی اجلاس منتشــر شد آمده است که »ما 
خواستار کاهش مصرف و تولید سوخت فسیلی 
هســتیم«. در این توافقنامه در مورد گذار انرژی 
آمده است که کشــورها »می توانند« با اتخاذ 
تدابیری »منصفانه، منظم و عادلانه«، میزان تولید 
و مصرف سوخت های فســیلی را تا پیش از 
سال ۲۰۵۰ یا حدود آن، به صفر برسانند. نکتۀ 
مهم این است که در توافقنامه، عبارت »حذف 
تدریجی سوخت های فسیلی« گنجانده نشده و 
از واژه »کنار گذاشتن« نفت، گاز یا زغال سنگ؛ 
بزرگ ترین عوامل انتشــار گازهای گلخانه ای، 
اســتفاده نکرده؛ واژه ای که بــرای برخی از 
هیئت های شرکت کننده در مذاکرات دوبی خط 
قرمز بود. از دیگر راه های پیشنهادی ذکرشده در 
این توافقنامه می توان به سه برابر کردن ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر تا سال ۲۰۳۰ و توسعۀ 
فناوری ها برای خارج کردن دی اکسید کربن از 

جو زمین اشاره کرد.

۱( کاپ ۲۸
»کنفرانس تغییرات اقلیمی سازمان ملل متحد« 
یا »کنفرانس اعضاء« )UNFCCC( در ســال 
۲۰۲۳ که به عنوان کاپ ۲۸ شــناخته می شود، 
بیست و هشتمین اجلاس تغییرات آب وهوایی 
سازمان ملل متحد است که از ۹ آذرماه لغایت 
۲۱ آذرماه ۱۴۰۲ در شــهر نمایشــگاهی دبی 
برگزار شــد. سه دهه پس از اجلاس سران ریو 
و راه اندازی کنوانسیون چارچوب سازمان ملل 
متحد در مورد تغییرات آب وهوایی، »کنفرانس 
مشارکت« هرساله کشورهای عضو را برای تعیین 

جاه طلبی ها و مسئولیت ها، گردآوری می کند.
به لحاظ تاریخی، هر اجلاس آب وهوایی با تعیین 
پروتکل ها، تدوین توافق نامه ها یا قطعنامه های 
رسمی از ســوی هر کشوری به پایان می رسد. 
به عنوان مثال، در کاپ ۲۱، کشــورها توافقنامه 
پاریس ۲۰۱۵ را امضا کردند که استاندارد فعلی 
را برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای تعیین 
کرد. بااین حال، این تعهدات معمولاً ازنظر قانونی 
الزام آور نیستند و ازاین روست که اجلاس های 
قبلی بدون اهداف مشخص به پایان رسیده است. 
این مسئله به خصوص در کاپ ۱۵ در کپنهاگِ 
دانمارک موردتوجه قرار گرفت. در آن اجلاس، 
کشورها نتوانستند اهدافی را برای محدود کردن 
انتشار گازهای گلخانه ای تعیین کنند. نام کاپ 
۲۷ هم به عنوان کنفرانس تغییرات آب و هوایی 
سازمان ملل متحد که در آن ایجاد صندوق ضرر 
و زیان آب و هوایی مورد توافق قرار گرفت، در 

تاریخ ثبت خواهد شد.
ارزیابی اقدامات اقلیمی بیست و یکمین جلسه 
)کاپ ۲۱( در سال ۲۰۱۵ منجر به توافق پاریس 
شــد که اقدام جمعی جهانی را تجمیع کرد تا 
افزایش میانگین دمای جهانی را تا سال ۲۰۵۰ به 
۵.۱ درجه سانتی گراد بالاتر از سطح قبل از دوره 
صنعتی شدن محدود کند و برای انطباق با اثرات 
موجود تغییرات آب وهوایی اقدام کند. محاسبات 
نشان می دهند که برای حفظ این هدف، انتشار 
گازهای گلخانه ای باید تا سال ۲۰۳۰ به نصف 
کاهش یابد. این بدان معناست که ما فقط هفت 
سال دیگر فرصت داریم تا به این میزان کاهش 

انتشار گازهای گلخانه ای برسیم.
کاپ ۲۸ نقطه عطفی بود که در آن جهان میزان 
پیشــرفت خود را در دستیابی به اهداف توافق 
پاریس ارزیابی کرد؛ زیرا اولین گزارش ارزیابی 
جامع جهانی )GST( از پیشرفت های جهان از 

زمان پذیرش موافقت نامه پاریس ارائه شد.

کاپ ۲8: گذار انرژی
گروگان امنیت انرژی

دکتر فرشید فرحناکیان
عضو هیئت مدیرۀ کانون وکلای مرکز

سرمقاله

قوانین سختگیرانه ی مهاجرتی، 
از مرزهای جنوبی آمریکا تا اتحادیه اروپا

مهاجرین و مهاجرت، چالش ترسناک دنیای غرب

ادعای عضو 
8خطیر باز هم به جعل امضا و اثر انگشت متهم است!هیئت مدیره استقلال:
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انقلاب ۱۹۱۷ روسیه جنبشی اعتراضی طرفدار 
طبقه پرولتاریا و ضدیت با نظام کاپیتالیستی و 
امپراتوری روسیه بود که در سال ۱۹۱۷ رخ داد 
و به ســرنگونی حکومت تزارها و برپایی اتحاد 
جماهیر شوروی انجامید. مانیفست انقلاب بر 
پایه صلح، نان، زمین برای همه و خدمتگزاری 
به مردم شــوروی به خصوص طبقه کارگر بود. 
انقلاب سوسیالیستی اکتبر سرخ به نام انقلاب 
بلشویکی نیز خوانده می شود که منجر به قدرت 
رسیدن حزب بلشویک و بر پایه نظام شورایی 
شد. مدیریت این انقلاب با ولادیمیر لنین بود و 
مردم امید و آبادانی و رفاه و پیشرفت و عدالت 
و برابری و ضدیت با فساد را با پیروزی انقلاب، 
محقق شــده می دانستند و رهبران انقلاب نیز 
نویــد آن را به مردم می دادند و مردم به انقلاب 
دل بسته بودند ولی به دلایل مختلف شوروی 
۷۰ سال بیشــتر دوام نیاورد و دچار فروپاشی 
شــد. حکومت اقتدارگرای حزب کمونیســت 
به خصوص بعــد از مرگ لنین با ایجاد رعب و 
وحشت سیاسی و کنترل همه جانبه اقتصاد و 
معیشت مردم و به جای نوکری مردم بر مردم 
تســلط پیدا کرده بودند و در نهایت راهی برای 
نجات شوروی تحت ایدئولوژی مارکسیستی اش 
باقی نگذاشتند و این رویداد مهم و تاریخی در 
قرن بیســتم اتفاق افتاد رویدادی که معادلات 
جهانی را به نفع غرب بر هم زد. بعد از فروپاشی 
شــوروی یلتســین به عنوان رئیس جمهوری 

روسیه انتخاب شد و... 

مارکسیسم 
زمین خورده تاریخ

رامین نخستین انصاری
روزنامه نگار

یادداشت-3
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آفتاب یزد در گفت و گو با»علی بیگدلی« 
استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه بررسی می کند؛

آفتاب یزد در گفت و گو  با محمدعلی بصیری بررسی می کند

روسیه و چین؛
»رفیق منفعت« یا »متحد استراتژیک«؟! مطالبه رضا کیانیان 

برای حفاظت از 
حریم تئاتر شهر
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عضو کمیسیون انرژی:
موتورسیکلت ها 

و خودروهای فرسوده 

بیشترین عامل آلودگی هوا

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

آنچه کــه در رویکــردی انتقادی نســبت به 
برنامه های توســعه حائز اهمیت است، واکاوی 
علل و اسباب عدم توفیق این برنامه ها در پیشبرد 
اهداف ترســیمی بوده است. در این میان درک 
و دریافت مدل هــای نظری این برنامه ها و این 
مسئله که تا چه میزان اجراسازی این برنامه ها 
برآمــده از ابداع و ســاخت نظریه های بومی و 
منطبق با ســاختار و بافتار فرهنگی، اجتماعی 
و سیاســی جامعه بوده، اهمیت خود را نمایان 

می سازد.
در این میان بهره گیری از رویکرد »متاتئوریک« 
که به مطالعه عناصر ســاختاری و زمینه های 
فکری در پیدایش نظریه ها می پردازد می تواند 
راهگشــای ما در پاسخ به این پرسش بنیادین 
باشد که چرا و به چه دلایلی برنامه های توسعه 
در تحقق اهداف خود، به موفقیت چندانی دست 
پیدا نکرده اســت؟ آنچه که اشــاره به آن برای 
شــناخت عدم موفقیت این برنامه ها از اهمیت 
وافری برخوردار اســت درک مدل های نظری 
در چارچوب برنامه های توسعه است. به همین 
منظــور باید اذعان نمود که بعد از وقوع انقلاب 
اسلامی در ایران و پس از وقفه ای تقریباْ ده ساله 
)که به دلیل وقوع شرایط انقلابی، بحران جنگ و 
ویرانی ها و به یک معنا وضعیت اضطراری که بر 
کشور حاکم بود(، عملا اجرای برنامه های توسعه 

به بعد از سال ۱۳۶۷ موکول گردید.
به همین منظور اولین برنامه توسعه در ایران در 

سال ۱۳۶۸ الی ۱۳۷۲ وضع گردید. 

متاتئوریک و نسبت آن با 
برنامه های توسعه

محمد آخوندپور امیری
دانشجوی دکتری علوم سیاسی

یادداشت-1

از نظریه پردازان توســعه را عقیده بر این است 
که وظایف اساسی دولت عبارت است از تامین 
 امنیت، عدالت، آزادی، معیشــت و شــادکامی 

شهروندان.
همان گونه که مشاهده می شود یکی از وظایف 
اساســی دولت تامین معیشت برای شهروندان 
اســت )این موضوع دربند ۱۲ اصل سوم قانون 
اساســی به عنوان وظیفه دولــت مورد تاکید 
قرار گرفته اســت( که در شرایط امروز کشور با 

چالش های جدی مواجه شده است.
تامین معیشــت مردم یا نیازهای اولیه زندگی، 
مشــابه نیازهای پایه و ســطح یک ذکر شده 
درجــدول طبقه بندی نیازهــای آبراهام مزلو 

می باشد.
در بررسی وضعیت تامین معاش مردم عموماً از 
ابزار مقایسه شاخص های سبد هزینه های اولیه 
مردم در سال های متوالی محاسبه تورم در این 
هزینه ها و مقایســه آن با رشد درآمد خانوارها 
استفاده میشود، و اگر چنانچه تورم در هزینه ها 
از افزایش درآمد پیشی گیرد به معنی کاهش 
قدرت خرید و افت سطح زندگی و افزایش فقر 

تلقی می شود.
سبد هزینه های خانوارها معمولاً شامل خوراک، 
پوشاک، تفریحات، مسکن، آموزش، حمل و نقل 

و... میشود.
نکته مهــم اینکه هزینه های بســیار جدی و 
تاثیرگذار دیگری در سبد هزینه های خانوارها 

وجود دارد که... 

مدیریت 
و هزینه های »پنهان« زندگی

محسن اولیاء

یادداشت-2
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آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

چگونه درد کلیه را 
مهارکنیم؟
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۲۲

یادداشت

والمسلمین  حجت الاسلام  اول: 
محســنی اژه ای در گردهمایی 
پیشگیری  و  اجتماعی  معاونین 
از وقوع جرم دادگســتری های 
سراسر کشور با اشاره به پیش بینی 
سال گذشته خود ناظر بر افزایش 
دامنه حملات و هجمه ها به قوه 
قضاییه، گفت: »من سال گذشته 
بــا عنایت به جمیــع جهات و 

اتفاقات رخ داده در جریان اغتشاشــات 
برای  و همچنیــن هدفگذاری هایی که 
انسداد گلوگاه های فساد و مقابله با فساد 
و متخلفین در دستگاه های  و مفسدین 
حکومتی داشــتیم، پیش بینی کردم که 
 سال جاری مشکلات مان بیشتر خواهد بود.
از ســویی دیگر با عنایت به شرارت ها و 
توطئه های دشمنان از جمله پرونده عناصر 
وابسته به رژیم صهیونیستی که در سال 
گذشته با کمک ضابطین دستگیر شدند و 
حکم مجازات شان در سال جاری اجرایی 
شد و به طور کلی مجازات سنگینی که 
به تبع شرارت ها و توطئه ها باید در قبال 
عناصر دشــمن اعمال شود، پیش بینی 
می کردم که هجمه ها به قوه قضاییه زیاد 
خواهد بود؛ کــه همین امر تحقق یافت؛ 
برهمین اساس می خواهم خطاب به تمامی 
مسئولان و دست اندرکاران قضایی تاکید 
کنم که اجازه ندهید دشمن در اراده شما 
اثر بگذارد و با تبلیغات و هجمه های روانی 
در کار و جهاد شما خلل ایجاد کند، ما نباید 

اسیر فضاسازی های بیرونی شویم.«
دوم: این چند سطر را 12 مهرماه در ستون 
سرمقاله نگاشتیم، روزی که هیچ خبری از 
فساد چای )دبش( در هیچ رسانه ای منتشر 
نشده بود: »شعار همه دولت ها مبارزه با 
فساد و تبعیض است. اما اینکه تا چه اندازه 
در این هدف گذاری موفق بوده اند بستگی 
به این دارد که تا چه حد حاضر به پذیرش 
هزینه های مبارزه با فســاد بوده اند. قوه 
مقننه با شعار مبارزه با فساد قانون تصویب 
می کند حال اینکه در نظارت بر قوانین تا 
چه اندازه موفق است بستگی به نمایندگان 
به ویژه نمایندگان هر حوزه انتخابیه دارد. 
قوه مجریه با شعار مبارزه با فساد اداری و 
اقتصادی سعی در به کار گماردن مدیرانی 
دارد تا با اجــرای قوانین به هدف اصلی 
مبارزه با فساد و تبعیض برسد حال اینکه 
این مدیران تجربه و تخصص کافی در راه 
مبارزه با فساد دارند یا خیر باید بررسی 
شــود. آیا مدیران قوه مجریه حاضر به 

هزینه دادن در راه مبارزه با فساد 
و تبعیض هستند؟ و یا اینکه در 
می کنند  سکوت  فسادها  برابر 
تا به بهانه حمایت از ســرمایه 
گذار، فساد را نهادینه و مردم را 

عصبانی کنند؟
ســوم: در همان یادداشت 12 
مهر یادآور شدیم: »قوه قضائیه 
و دســتگاهی  ناظر  عنوان  به 
برای صیانت از حقوق عامه وظیفه بسیار 
ســنگین تری در راه مبارزه با فســاد و 
تبعیض دارد. در برخی اســتان ها به نظر 
می رســد کوتاهی صــورت می گیرد و 
سکوت ها شائبه برانگیز شده است. ریاست 
قوه قضائیه در دوره تحول و تعالی عدلیه، 
عزم مبارزه با فساد را دارد که هزینه هایی 
دارد ولی هزینه های ایــن مبارزه را قوه 
قضائیه دارد می پــردازد که از دید عموم 
نیز پنهان نمانده اســت. همان اندازه که 
ویروس فساد خطرناک است سکوت در 
برابر فساد خطرناک تر است. مدیرانی که 
وظیفه گزارش فساد برعهده شان است و 
مدیرانی که وظیفه مبارزه را قانون برای 
آنان تعریف کرده است اگر برای نپرداختن 
هزینه، مبارزه بــا این ویروس خطرناک 
را با سکوت توأم کنند چه بهتر که جای 
خود را به شایستگان بدهند و نگذارند به 
و  معتقد  دادستان های  و  قضات  زحمات 
قاطع خدشه وارد شود. اگر بستگان یک 
مقام مسئول لغزشی دارند هرچند وظیفه 
این مقام مسئول است که از نزدیکان خود 
جهت جلوگیری از فساد احتمالی مواظبت 
کند با اینکه حساب آنان از آن مقام جدا 
اســت و هنوز حکمی صادر نشده ولی 
دشمنان مبارزه با فساد و تبعیض هجمه ها 
را به ســوی آن نهاد برده اند؛ این یعنی 
پرداخت هزینه های مبارزه با فساد با دل 

و جان.«
چهارم: در بخش دیگری از یادداشــت 
12مهر متذکر شدیم: »قوه قضائیه در دوره 
تحول و تعالی در راستای مبارزه با فساد در 
انواع مختلف مظلوم واقع شده؛ از یک سو 
به دلیل عدم صحیح اطلاع رســانی و از 
سوی دیگر هجمه های رسانه ای مخالفین 
مبارزه با فســاد و از دیگر سو با سکوت 
برخی مقامات قضایی در برابر فسادهایی 
که فریاد زده می شــود ولی گاهی »داد« 
ستانی دیده نمی شود که جای بسی بحث 

و بررسی و درعین حال تاسف دارد. 

منصور مظفری
مدیرمسئول

به »قاضی القضات« گفته بودیم 
»مبارزه با فساد هزینه دارد«!

ادامه در صفحه 5
ازطرف خانواده آن مرحوم

پدرم بوی خاک و گندم داشت 
دست در دست های مردم داشت 
روی لب های خسته اش یک عمر 
داشت  تبســم  زندگی  تاول 

مجلس یادبود درگذشــت پدری مهربان و نجیب، 
شادروان 

حاج حسین غیاثی ندوشن 
یکشنبه 1402/10/03 ساعت 15:30 تا 17:00

مسجدالنبی )ص( امیرآباد 
نشــانی: تهران، انتهای خیابان کارگر شــمالی 

)امیرآباد(، روبروی خوابگاه علوم پزشکی

صفحه 4

رئیس جمهور در اجتماع باشکوه مردم گرگان:

کسانی که فسادنمایی می کنند دغدغه فساد ندارند
بلکه به دنبال نا امید کردن مردم هستند

علی رغم آن چه ما می اندیشیم، مراودات چین و روسیه با غرب 
بسیار گسترده تر، عمیق تر و راهبردی تر از آن چیزی است که 

تصور می کنیم!
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1735- سفر رئیس جمهور محترم به مسکو چه 
دستاوردی داشت؟ در مورد جزئیات آن و نتایج 

آن اطلاع شود؟ 
1505- رس��انه ملی آق��ای محمدرضا گلزار را 
به تلویزی��ون دعوت کرد آیا می تواند بیش��تر 
س��لبریتی هایی ک��ه از ای��ن رس��انه رفتند را 

بازگرداند؟
1515-برخی زباله س��وزی های غیرقانونی در 
پایتخت باعث تشدید آلودگی هوا و سمی شدن 
هوا می شود. این دودها به اندازه مازوت سوزی 

خطرناکند. 
1531- مس��ئولان بای��د فکری ب��رای امنیت 
پرستاران و کادر درمان بکنند از نیروهای پلیس 
باید استفاده شود. گاهی برخی همراهان بیمار به 

کادر درمان حمله می کنند! 
1402- نماینده بجنورد در مجلس می گوید با 
رقم فساد واردات چای حداقل 100 هزار کلاس 
درس می ش��د ایجاد کرد ساختار مدیریتی ما 
خاوری پرور اس��ت! واقعا انتقادات به س��اختار 
اقتصادی و مدیریتی ما زیاد است چه فسادهای 

عظیمی رخ داده؟ 
1415- قیمت مرغ را بالا بردند و دوباره حرف 
از سهمیه بندی مرغ به میان آمد. بیچاره مردم 
چق��در باید این گرانی ه��ا را تحمل کنند و دم 

برنیاورند. 
1421- حق��وق م��ردم را به ری��ال می دهند 
آن وق��ت هزینه همه اقلام را ب��ه دلار از مردم 
می گیرند توقع دارند این مردم چطوری زندگی 

کنند؟ 
1431- یک نماینده مجلس می گوید وعده مهار 
تورم توسط رئیسی با واقعیت های لایحه بودجه 
ممکن نیست. به این لایحه انتقادات جدی وارد 

است. 
1315- روزنامه کیهان از انتش��ار اخبار فساد 
چای دبش عصبانی شده و به برخی از رسانه ها 
تاخت��ه که چرا قب��ل از اینکه پرونده به نتیجه 
قطعی برس��د اطلاعات را منتش��ر کردید؟ به 
روزنامه کیهان می گوییم آی��ا جزئیات پرونده 

مشخص نیست؟! 
1320- معاون اجرایی رئیس جمهور می گویند 
 دیر متوجه فس��اد چای دبش ش��دیم. مشی 
دولت سیزدهم مبارزه با فساد است خیلی صریح 

و محکم!
1331- یک کارشناس صنعت طیور در مورد 
گرانی مرغ می گوید مش��کلات توزیع و گرانی 
نهاده ه��ای دامی باع��ث گرانی هاس��ت. اما به 
نظر ما دلالی و واس��طه گری ه��م عامل دیگر 

گرانی هاست. 
1341- عضو کمیس��یون کش��اورزی مجلس 
می گوید 70 درص��د ارز وارداتی چای دبش در 
دولت رئیسی داده شده! سه ماه قبل هم موضوع 

را به وزیر کشاورزی گفتم!
 1221- نماینده ولی فقیه در کردستان حرف 
جالبی زدند. ایش��ان گفتن��د اگر رضایتمندی 
عموم��ی صورت گی��رد حت��ی بی حجاب ها و 
کم حجاب ها هم در انتخابات شرکت می کنند. 

1245- ظاهرا قرار است در سیاست فیلترینگ 
تجدیدنظر شود. آیا امکان دارد فیلترینگ لغو 

شود؟ 
1145- منظ��ور معاون رئیس جمهور از اینکه 
گفتند رئیس جمهور دس��تور بررس��ی مجدد 
فیلترینگ را دارند چیس��ت؟ چه اتفاقاتی قرار 

است بیفتد؟ 
1152- آقای کمال خرازی در پاسخ به روزنامه 
کیهان گفتن��د در دولت اصلاحات ما به دنبال 
جنگ با طالب��ان نبودیم. نظر برخ��ی برادران 

نظامی جنگیدن بود. 
1202- مش��خص نشد بررس��ی های شورای 
نگهبان در م��ورد ایراداتی که به لایحه حجاب 
گرفتند به کجا رس��ید؟ ظاهرا هن��وز در حال 

بررسی است. 
1120- عضو کمیسیون انرژی مجلس می گوید 
یاران��ه بنزین بای��د عادلانه ش��ود. 45 درصد 
 خانواره��ای ایرانی فاقد خودرو هس��تند. حالا 
به بهانه کس��انی که خودرو ندارند می خواهند 

بنزین را گران کنند! 
آفتاب یزد: نرخ بنزین به قیمت پایین است 
ولی با افزایش نرخ بنزین بسیاری دیگر از 

کالاها و خدمات نیز گران می شود.
1125- وزیر کار می گویند افزایش 57 درصدی 
مزد به نفع کارگ��ران نبود چون باعث افزایش 
رشد نقدینگی و تورم می شود. همیشه افزایش 
حقوق کارگران موجب افزایش تورم می شود. اما 

فقط افزایش حقوق کارگران! 
آفتاب یزد: برخلاف افزایش نرخ دستمزد 
کارگران افزایش نرخ بنزین باعث افزایش 

سایر کالاها و خدمات می شود. 
1131- قیمت های میلیاردی برای خودروهای 
داخل��ی اصلا توجیه ندارد. مگ��ر این خودروها 
چقدر کیفیت دارند؟ چرا چند برابر یک خودروی 

خارجی با کیفیت از مردم پول می گیرند؟ 
1041- آق��ای صوفی وزیر دول��ت اصلاحات 
 می گوی��د 3 میلیارد تومان پول س��وآپ نفتی
 ب��ه حس��اب آق��ای ... واریز ش��د. وی اگر کار 

اقتصادی نکرده این ثروت از کجا آمده؟! 
آفتاب یزد: اولا اگر این رقم صحیح باشد 
که در بازار فعلی این رقم قابل توجه نیست 
مگر چه اشکالی دارد فردی کار اقتصادی 

بنماید و سود هم ببرد؟
1101- فقط در عرض یکسال قیمت گوسفند 
زن��ده 160 درص��د افزایش قیمت پی��دا کرد. 
طبیعی اس��ت که قیمت گوشت هم به همان 

میزان افزایش چند برابری پیدا می کند.
1110- یک نماینده مجلس می گوید سازمان 
برنامه می گوید هزار میلیارد تومان برای تهاتر 
نفت ندارد. حال از بانک مرکزی می پرسم چگونه 

پول تخلف چای فراهم شده؟! 

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس جمهور هدف دشمن را نشانه گرفتن امید مردم دانست و خاطرنشان کرد: دشمن 
می خواهد امیدها را تبدیل به یأس کند، اما بدانید امروز کار ما و ش��ما »امیدآفرینی« 
اس��ت. آنهایی که می خواهند فس��ادنمایی کنند، دغدغه فساد ندارند بلکه می خواهند 

مردم را ناامید کنند، اما در نهایت خودشان ناامید خواهند شد.
 سید ابراهیم رئیسی در سفر دوم دولت مردمی به استان گلستان، در اجتماع باشکوه 
م��ردم گرگان با بی��ان اینکه مردم این دیار امتحان خ��ود در عرصه های مختلف را به 
خوبی پس داده اند، تصریح کرد: این مردم پیش از پیروزی انقلاب اس��لامی از اس��لام، 
انقلاب و امام راحل حمایت کردند و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی نیز در دفاع مقدس 
و عرصه های مختلف از نظام حمایت کردند.رئیس جمهور با اشاره به وحدت و انسجام 
مثال زدنی مردم گلس��تان در کنار تنوع اقوام و وفاداری آنان به انقلاب و نظام اسلامی 
اف��زود: اولین و مهترین مولفه قدرت جمهوری اس��لامی ایران همی��ن مردم با ایمان، 
همیش��ه در صحنه، وفادار به انقلاب و آماده خطر کردن است که دشمن را از رسیدن 
به اهدافش ناامید کرده اند.رئیسی با بیان اینکه نیروهای مسلح و بسیجیان دلاور نیز از 
مولفه های قدرت جمهوری اسلامی ایران هستند، اظهار داشت: همچنین پیشرفت های 
اقتصادی، علمی، فناوری، دانش��گاهی و پژوهشی نیز از دیگر مولفه های موثر و جدی 
قدرت جمهوری اس��لامی ایران هستند.رئیس جمهور با اش��اره به اینکه جوانان غیور 
ایرانی با وجود همه تحریم ها و تهدیدها پیش��رفت های چشمگیر و شگفت آوری خلق 
کرده اند،گفت: امروز پیام انقلاب اس��لامی که پیام آزادی و مس��لمان زیستن است به 
سراس��ر منطقه رسیده و به امتداد راهبردی نظام اسلامی در جای جای منطقه تبدیل 
شده است.رئیسی ادامه داد: امروز پیام انقلاب اسلامی نیروهای مقاومت مومن و وفادار 
به اس��لام را ش��کل داده که در حال تغییر دادن منطقه هس��تند؛ امروز قدرت مردمی 
واقع��ی در منطقه در حال ظهور اس��ت که می خواهد برای اس��تقلال و عزت خود در 
مقابل دش��منان ایستادگی کند و تسلیم نش��ود.رئیس جمهور با اشاره به بیش از 70 
روز مقاومت فلسطینیان مظلوم و مقتدر در غزه خاطرنشان کرد: مقاومت فلسطینیان 
در غزه در مقابل رژیم جنایتکار صهیونیس��تی که از حمایت آمریکا و کشورهای غربی 
برخوردار است، بدون برخورداری از نیروها و تجهیزات متداول زمینی، دریایی و هوایی 
باعث ش��گفتی همه جهانیان شده اس��ت؛ این نیروی مقاومت به اعتبار قدرت ایمان و 

اتصال جوانان فلسطینی با خدا به وجود آمده است.

رئیس��ی اضافه کرد: فلسطینیان غزه 16 سال است که به طور کامل محاصره هستند، 
اما با الهام گرفتن از انقلاب اس��لامی و آموزه های امام خمینی )ره( توانس��ته اند چنین 
ق��درت و نیروی مقاومت��ی خلق کنند.رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه دش��منان 
در دهه اول پیروزی انقلاب اس��لامی دنبال جلوگیری از تاس��یس، در دهه دوم دنبال 
جلوگیری از تثبیت و در دهه س��وم به دنبال جلوگیری از صدور پیام انقلاب اس��لامی 
بودند، گفت: امروز نیز دشمنان به دنبال متوقف کردن روند پیشرفت این انقلاب و نظام 
برآمده از آن هس��تند، اما پیشرفت جمهوری اسلامی با اراده، خواست و همت مردم با 
وجود همه تحریم ها و فشارها قطعی است. رئیسی افزود: امروز می توان به جرات ادعا 
کرد که ایران اسلامی یک کشور پیشرفته و فناور است. دشمنان تلاش بسیاری کردند 
تا رش��د اقتصادی، علمی، فناوری و صنعتی ایران را متوقف کنند، اما امروز جمهوری 
اس��لامی ایران در همه عرصه ها پیشرفت کرده و هر جا اراده کرده از جمله در ساخت 
واکسن کرونا که به سختی آن را در اختیار ما قرار می دادند، از واردکننده به صادرکننده 
تبدیل شده اس��ت. رئیس جمهور با بیان اینکه در بسیاری از عرصه ها کشور می تواند 
از واردکننده به صادرکننده تبدیل شود، گفت: ما باید زنجیره ارزش بسیاری از ذخایر 

کشور از جمله انرژی را که یکی از مخازن آن در استان گلستان قرار دارد، تکمیل کنیم، 
چرا که این مهم به رونق تولید و ایجاد اشتغال کمک بزرگی خواهد کرد.

رئیس��ی با تاکید ب��ر اینکه ما در دولت به تبعی��ت از رهنمودهای رهبر معظم انقلاب 
معتقدیم باید زنجیره ارزش کامل و از خام فروش��ی جلوگیری شود، خاطرنشان کرد: 

ما این مسئله را در دولت جزو برنامه های خود می دانیم و آن را دنبال خواهیم کرد.
رئیس جمهور برنامه دولت س��یزدهم را اس��تفاده از همه ظرفیت ها دانست و با اشاره 
به موضوع گردش��گری در استان گلستان گفت: ما در دور اول سفر به استان از برخی 
مناطق با ظرفیت گردش��گری بازدید کردیم و تاسف خوردیم که چرا این مناطق احیا 
نش��ده و مورد استفاده قرار نگرفته است. نباید ش��اهد این باشیم که »خلیج گرگان« 
خشک و تبدیل به یک تهدید برای منطقه شود؛ خلیج گرگان برای منطقه یک فرصت 
است.رئیسی با بیان اینکه بعد از دور اول سفر به استان گلستان لایروبی خلیج گرگان 
به خوبی انجام ش��ده اس��ت، گفت: ام��روز خلیج گرگان آب��اد و تبدیل به یک فرصت 
برای کشور و منطقه شده است.رئیس جمهور »جزیره آشوراده« را یکی از فرصت های 
کم نظیر استان گلستان دانست و تصریح کرد: این جزیره سال ها رها شده بود در حالی 

که این منطقه ظرفیت های خوبی برای ایجاد اشتغال و گردشگری دارد.
رئیس��ی با اشاره به پتروش��یمی استان گلس��تان گفت: وزیر نفت در این رابطه مامور 
ش��ده اس��ت تا با همکاری هلدینگ خلیج فارس پتروشیمی اس��تان گلستان را فعال 
کند. گام هایی هم در این زمینه برداشته شده است و هلدینگ خلیج فارس را موظف 
کردیم تا بیشترین سهم را در این پروژه داشته باشد. رئیس جمهور با اشاره به مسئله 
تنش های آبی در استان گلستان گفت: استان گلستان قاعدتاً نباید مشکل آب داشته 
باش��د، اما در برخی ش��هرهای این استان تنش آبی وجود دارد. با برنامه ریزی هایی که 
انجام دادیم، گام های خوبی در این زمینه برداش��ته شده است. برابر با آنچه ظرف 15 
س��ال برای »س��د نرماب« هزینه شده را دولت س��یزدهم طی دو سال هزینه کرده تا 
هرچه زودتر این سد بتواند مشکل آبرسانی در استان گلستان را حل کند. رئیسی رفع 
تنش های آبی و مسئله آبرسانی در استان گلستان را جزو اولویت های دولت دانست و 
گفت: هدف گذاری ما در دولت س��یزدهم رفع تنش آبی 10 هزار روستا در کشور است 
که تاکنون با برنامه ریزی های انجام گرفته، توانس��تیم مش��کلات آبی 3600 روستا را 

حل کنیم.

 رئیس جمهور در اجتماع باشکوه مردم گرگان:

کسانی که فسادنمایی می کنند دغدغه فساد ندارند
 بلکه به دنبال نا امید کردن مردم هستند

< موتورسیکلت ها و خودروهای فرسوده بیشترین عامل آلودگی هوا
 یک عضو کمیس��یون انرژی مجلس شورای اس��لامی گفت: بیشترین عامل آلایندگی 
هوا موتورس��یکلت هایی هستند که در سطح ش��هرهای بزرگ تردد دارند. از سوی دیگر 
خودروهای فرسوده که در طی سال های گذشته از رده خارج نشده اند در این زمینه نقش 
دارند. فریدون عباسی با اشاره به آلودگی هوای این روزهای کلانشهرها بیان کرد: وزیر نفت 
و معاونان وی از ش��رکت پالایش و پخش و شرکت گاز و مدیرعامل شرکت ملی نفت با 
حضور در جلسه کمیسیون انرژی اظهار داشتند که مازوتی در شهرهای بزرگ برای تولید 
برق سوزانده نمی شود. از این بابت نیز اطمینان می دادند که بنزین ها حداقل با استاندارد 
یورو چهار تولید و عرضه می شود.وی در ادامه با بیان اینکه ما باید اعتماد کنیم به داده هایی 
که این عزیزان ارائه می دهند، اظهار کرد: باید این داده ها توس��ط سازمان محیط زیست 
صحت سنجی شود. این عضو کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد: گفته می شود بیشترین 
عامل آلایندگی هوا موتورسیکلت هایی هستند که در سطح شهرهای بزرگ تردد دارند. از 

سوی دیگر خودروهای فرسوده که در طی سال های گذشته از رده خارج نشده اند در این 
زمینه نقش دارند. سیستم حمل و نقل عمومی نیز نوسازی نشده است و به میزان لازم 
توس��عه پیدا نکرده است که این عوامل مردم را به سمت استفاده از خودروهای شخصی 
س��وق می دهد.نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی، افزود: در فصل پاییز با 
ش��روع مدارس از آنجا که همه نمی توانند از وس��ایل حمل و نقل عمومی برای رساندن 
فرزندان خود به مدرسه استفاده کنند، از وسایل شخصی استفاده می کنند با سردی هوا 
در این فصل نیز شاهد تشدید آلودگی ها هستیم. از سوی دیگر استاندارد نبودن وسایل 
گرمایش��ی سبب تشدید این آلودگی می شود.وی در ادامه با بیان اینکه در طول سالیان 
گذشته تولید انرژی به اندازه کافی نبوده است، درباره ناترازی در بخش انرژی گفت: خوب 
اس��ت که نتایج تحقیق و تفحص کمیسیون انرژی مجلس در خصوص علت ناترازی در 
حوزه انرژی مورد بحث قرار بگیرد. سپس به عموم جامعه اطلاع رسانی شود که در طول 
10 سال گذشته چه اقداماتی در جهت حفظ منابع انرژی و رفع ناترازی ها در این بخش 
صورت گرفته است.عباسی گفت: امروز فقط می توانیم از مردم بخواهیم که صرفه جویی را 
در اولویت قرار دهند. اگر هر فردی سعی کند از منزل خود صرفه جویی و استاندارد سازی 
وس��ایل را آغاز کند قطعا وضعیت بهتر خواهد شد. دولت نیز باید برای رفاه بیشتر مردم 
برنامه ریزی کند. ما هم باید در حوزه سوخت خودروها برنامه ریزی داشته باشیم و هم در 

حوزه تولید برق با برنامه گام برداریم./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان 

مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
 فاقد سند رسمی آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳

آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره 140260۳16001005272 مورخه 1402/08/16 ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ش�ازینب اس�دی فرزند علی پاش�ا 
بش�ماره شناسنامه 511 صادره از چرداول به ش�ماره کد ملی 45۳۹56۳۹81 
در ش�ش دانگ اعیان س�اختمان به مس�احت 2۳/12 مترمربع در قسمتی از 
پلاک 0 فرعی از 2072 اصلی بخش دو کرمانش�اه به آدرس کرمانشاه بازرگانی 
خ 710 ک�وی باباطاه�ر کوچه حرینی پ 15 ک�ه اداره اوقاف ب�ه عنوان مالک 
 عرصه نسبت به صدور سند مالکیت اعیانی بنام متقاضی محرز گردیده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش�ود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باش�ند می توانند از تاریخ انتش�ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رس�ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
 اعتراض، دادخواس�ت خ�ود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی اس�ت

 در ص�ورت انقضای مدت مذک�ور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند 
مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/02
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/18

سجاد مویدی - رئیس ثبت اسناد و املاک

 آفتاب یزد: اگر دولت روحانی متهم به غرب گرایی بود آیا باید این دولت را نیز متهم به 
ش��رق گرایی کنیم؟ البته که نگاه به شرق موضوع تازه ای نیست ولی ماجرا وقتی وارد فاز 
تازه تری شد که یکی از دولتی ها تعداد پله هایی که پوتین برای بدرقه رئیسی از کارخ کرملین 
پایین آمده بود را شمرده بود اما چند روز بعد روسیه برای بار دوم در طول 6 ماه گذشته از 

ادعای واهی امارات در مورد جزایر سه گانه حمایت کرد.
صفری، معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه در برنامه صف اول حاشیه سفر رئیس 
جمهور به روسیه و نحوه استقبال مقامات روس توضیحاتی ارائه داد که حاشیه ساز شد.بر 
اس��اس گزارش خبرگزاری تسنیم،وی توضیح داده بود: »من هفت سال سفیر در روسیه 
بودم. تحویل گیری آنان عالی بود. موقع برگشت از کرملین که بخواهید به سالن بروید، 76 
پله است، آقای پوتین موقع برگشت تا ماشین رئیس جمهور را استقبال کردند، برف شدید، 
سرمای شدید و تا زمان حرکت ماشین آقای پوتین تکان نخورد.« او گفته بود:» به نظر من 
در ملاقات های مختلفی که دو رئیس جمهور داشتند، نتایج بسیار خوبی حاصل خواهد شد.«

 
<حمایت روسیه از ادعای واهی ارضی امارات!

اما این شوق و ذوق دولتی ها از استقبال پوتین از رئیسی زیاد تداوم نیافت.زیرا چند روز بعد 
از این رخداد روس ها پای بیانیه ای را امضا کردند که ایرانی ها نسبت به آن حساسیت های 
فوق العاده ای دارند. روس ها در ششمین نشست مجمع همکاری کشورهای عربی و روسیه 
روز چهارشنبه 2۹ آذر ماه )20 دسامبر( � که به ریاست وزیر خارجه مراکش ناصر بوریته 
و با حضور سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه و وزرای خارجه کشورهای عربی در 
مراکش برگزار شد � خواستار ارجاع پرونده جزایر سه گانه به محاکم بین المللی شدند و از 
ایران خواسته شد به مذاکره بر سر این جزایر تن دهد. شرکت کنندگان در مجمع، راه های 
تقویت همکاری بین کشور های عربی و فدراسیون روسیه را در زمینه های مختلف بررسی 
کردند. آن ها سطح استثنایی روابط اعراب و روسیه را ستودند و در عین حال بر اهمیت 
ادامه هماهنگی با هدف پیشبرد روابط دوجانبه و همچنین ارتقای رشد و شکوفایی تاکید 
کردند. این نشس��ت با بیانیه مشترکی به پایان رسید که شامل اشاره به جزایر سه گانه 
همیش��ه ایرانی با استناد به بیانیه مشترک کش��ور های شورای همکاری خلیج فارس و 

روسیه � که در ژوئیه 2023 منتشر شد � به پایان رسید. 

<واکنش ایران
سخنگوی وزارت امور خارجه ایران مطالب مندرج در بخشی از بیانیه ششمین نشست 

مجمع همکاری عرب و روس��یه درباره جزایر س��ه گانه ایرانی را بی اس��اس دانست و آن  
را محکوم کرد. »ناصر کنعانی« س��خنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اس��لامی ایران 
در واکنش به بخش��ی از بیانیه شش��مین نشس��ت مجمع همکاری عرب و روس��یه در 
مراک��ش، مطالب مندرج در این بیانیه در خصوص جزایر س��ه گانه ایرانی را بی اس��اس 
و مردود دانس��ت و آن را محکوم کرد. کنعانی تاکید کرد: جزایر ایرانی ابوموس��ی، تنب 
بزرگ و تنب کوچک واقع در آب های نیلگون خلیج فارس، تعلق ابدی به ایران داش��ته 
و جزو جدایی ناپذیر س��رزمینی جمهوری اس��لامی ایران است.کنعانی افزود: جمهوری 
اس��لامی ایران موضوع تمامیت ارضی و حاکمیتی خود بر جزایر سه گانه را قابل مذاکره 
و گفت وگ��و ندانس��ته و هر ادعایی از هر طرف در این خص��وص را مردود تلقی می کند 
و ب��ه هیچ وجه از حقوق حاکمیتی و س��رزمینی خود عدول نخواهد کرد. س��خنگوی 
 وزارت ام��ور خارج��ه با تاکید بر سیاس��ت تقویت روابط با همس��ایگان و ل��زوم احترام 
به اصل حسن همجواری اعلام کرد: جمهوری اسلامی ایران از کلیه همسایگان شمالی و 
جنوبی خود می خواهد با مدنظر قرار دادن ظرفیت های بالفعل و بالقوه موجود در سطوح 
دوجانبه و منطقه ای، در راس��تای تقویت مناسبات گام برداشته  و از طرح و تکرار برخی 
ادعاهای مردود اجتناب کنند.کنعانی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران در حفظ تمامیت 

سرزمینی خود ذره ای تردید نخواهد داشت.

< اولین بار روس ها نیست
تیرماه امسال بود که در بیانیه پایانی نشست مشترک روسیه و کشورهای عضو شورای 
همکاری خلیج فارس، بیانیه ای امضا ش��د ک��ه در آن از تلاش های امارات عربی متحده 
برای راه حل مسالمت آمیز به منظور حل مسئله جزایر سه گانه تنب بزرگ، تنب کوچک 
و ابوموسی از طریق گفت وگوهای دوجانبه و یا مجامع بین المللی حمایت شده بود؛ اما این 

موضوع با واکنش گسترده نخبگان سیاسی و کاربران ایرانی در شبکه های اجتماعی مواجه 
و در نهایت منجر به احضار سفیر روسیه در ایران به وزارت امور خارجه شد.

 
<زیاده خواهی عربی

ادعاها درباره جزایر س��ه گانه همیشه ایرانی از س��وی امارات در حالی به اوج رسیده که 
این کش��ور توانس��ته اس��ت در ادامه زیاده خواهی ها خود، سایر کش��ورهای عربی را در 
قالب س��ازمان های منطقه ای همچون ش��ورای همکاری خلیج ف��ارس و اتحادیه عرب 
را ب��ا خ��ود همراه کند.در واق��ع، امارات متح��ده عربی بیش از هر زم��ان دیگری برای 
هم��راه کردن دولت های عربی جهت تحت فش��ار قرار دادن ای��ران در موضوع غیرقابل 
 مذاکره جزایر س��ه گانه، فعال ش��ده اس��ت و از همه ابزارهای سیاس��ی خود در منطقه

 بهره برداری می کند.
 

<انفعال ایرانی؟
هرچند بعد از خبر روز چهارشنبه شب، وزارت خارجه محکوم کرد،ولایتی انتقاد کرد و 
وزیر خارجه با لاوروف تلفنی صحبت کرد ولی در اینجا به انفعال دستگاه سیاست خارجی 
ایران می رسیم. متولیان سیاست خارجی کشور باید به این پرسش پاسخ دهند، چرا به 
 رغم اتهامات به ایران در رابطه با حمایت از روس��یه در جنگ اوکراین و هزینه هایی که 
 در این رابطه متحمل ش��ده ایم، همچنان با وقاحت روس��ی در رابطه با جزایر سه گانه 
روبه رو هستیم؟ دستگاه سیاست خارجی باید پاسخ دهد، بعد از تیرماه امسال که روس ها 
با امارات درباره جزایر س��ه گانه همراه ش��دند، چه اقداماتی باید انجام می داده و نداده اند 
تا بار دیگر روس ها به خود اجازه تکرار چنین اش��تباهی را ندهند؟ اینکه امارات متحده 
 عربی در س��ال جاری بیش از هر زمان دیگری تلاش کرده، موضوع جزایر س��ه گانه را 
در صدر دس��تورکارهای سیاس��ی منطقه قرار دهد، تا حدود زیادی به انفعال دس��تگاه 
سیاست خارجی کشورمان مربوط می شود؛ انفعالی که منجر به همراه شدن »شرکایی« 
همچون روسیه و چین با ادعاهای امارات شده است. نتیجه چنین انفعالی این بوده که 
روسیه و چین به این جمع بندی رسیده اند که همصدا شدن با زیاده خواهی های امارات 
برای آن ها هزینه ای نخواهد داشت، به ویژه برای روس ها که چنین ادراک کرده اند تحت 
هر شرایطی کمک های ایران را دریافت می کنند؛ حتی اگر اقدامات آن ها در مغایرت کامل 
با تمامیت ارضی ایران باشد! وقت آن رسیده است که دستگاه سیاست خارجی کشور از 
این انفعال هزینه زا خارج ش��ود تا هم امارات متحده عربی را در رابطه با جزایر سه گانه 
یک گام عقب تر براند و هم به کش��ورهایی همچون روسیه نشان دهد که بازی با منافع 
ملی و تمامیت ارضی ایران برای گرفتن امتیاز از اعراب، هزینه دارد و قابل تحمل نیست! 

روسیه برای بار دوم از ادعای امارات حمایت کرد!

مفقودی
اینجانب روش�نک چهاردولی مالک خودرو  206 رنگ خاکس�تری روشن 
 متالی�ک مدل 1۳84 به ش�ماره ش�هربانی 264ب88 ایران1۹    و ش�ماره 
بدنه 1180۳20۹ و ش�ماره موتور 10FX5V2285606 به علت فقدان اسناد 
 فروش  ) برگ کمپانی ( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را نموده است. 
لذا چنانچه هرکس ادعایی در مورد خودرو مذکور دارد ظرف ده روز به دفتر 
حقوقی سازمان فروش ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند 
مراجعه نماید.بدیهی اس�ت پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر 

اقدام خواهد شد.

»من هفت سال سفیر در روسیه بودم. تحویل گیری آنان عالی 
بود. موقع برگشت از کرملین که بخواهید به سالن بروید، 76 
پله است، آقای پوتین موقع برگشت تا ماشین رئیس جمهور را 
استقبال کردند، برف شدید، سرمای شدید و تا زمان حرکت 
ماشین آقای پوتین تکان نخورد.« او گفته بود:» به نظر من در 
ملاقات های مختلفی که دو رئیس جمهور داشتند، نتایج بسیار 

خوبی حاصل خواهد شد.«
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل: یک استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با اشاره 
به پیشینه  مهاجرت به »قاره سبز« و »ایالات متحده آمریکا«، مهاجرت و مهاجرین را چالشی »ترسناک« 
برای دنیای غرب دانست و گفت:»سختگیری های فعلی دوامی نخواهد داشت 
زیرا اروپا به سرعت در حال پیر شدن است و در آینده اتحادیه اروپا و بسیاری 
از کشــورهای مهاجر پذیر مجبور خواهند شــد تا در تصمیمات خود تجدید 

نظر کنند.«
علی بیگدلی افزود: آن چه بیش از همه برای دنیای غرب مهم است، گزینشی 
عمل کردن در راستای نیازهای جامعه ی غربی برای پذیرایی از مهاجران است 
تــا به صورتی کاملًا هدفمند، صاحبان علم، هنر، ثروت و مهارت های خاص را 
جذب کنند اما و در نهایت با توجه به کاهش نیروی کار، افزایش سن جمعیتی 
و فشارهای نهادهای مدنی، بالاجبار در همین قوانین سختگیرانه نیز ملاحظات 

و انعطاف هایی به وجود خواهد آمد.

 <رنگین پوست ها و گرایش تاریخی به نظام برده داری
علی بیگدلی با تأکید بر این موضوع که جمهوری خواهان همچنان به رنگین پوســت ها به چشــم برده 
می نگرند خاطرنشان کرد: تفاوت عمده ای که بین پایگاه رأی جمهوری خواهان و دموکرات ها به صورتی 
کاملًا محســوس دیده می شــود توجه عامدانه ی جمهوری خواهان بر جامعه ی سفید پوست و تلاش 
دموکرات ها بر رنگین پوست ها و اقلیت های مذهبی است هرچند در حال حاضر به دلیل فشار منتقدان 
دولــت »بایدن«، تلاش هایی برای افزایش کنترل مرزهای ایالات متحده با آمریکای لاتین در حال انجام 
اســت.وی معتقد است تمام تلاش ترامپ برای بستن مرزهای آمریکا بر روی سیل عظیمی از مهاجرانی 
که عمدتاً از آمریکای لاتین راهی آمریکا می شــدند در زمان بایدن به دست فراموشی سپرده شد و حال 
که رقابت های انتخاباتی در حال جدی شدن است و دولت بایدن متوجه شده جناح رقیب از این مسئله 
به عنوان یک حربه ی انتخاباتی بهره خواهد برد با مسکوت گذاشتن کمک های مالی به اوکراین در تلاش 

است تا دوباره مرزها را کنترل کرده، دیوارکشی ها را ادامه دهد.
بیگدلی با اشاره به دو موضوع؛ یکی ضد زن بودن)همانی که مانع رئیس جمهور شدن هیلاری کلینتون 
شــد( و نیز بیگانه ســتیزی)مهاجران و رنگین پوســت ها( جمهوری خواهان مدعی است؛ قطعاً با روی 
کار آمــدن احتمالی و مجدد جمهوری خواهان)ترامپ یا هر نامزد جمهوری خواه دیگر( قطعاً برخورد با 

مهاجران سختگیرانه تر خواهد شد و کنترل بر مرزها نیز به شکل محسوسی شدیدتر می شود.

 <جناح راست افراطی و انتخابات پیش رو در اروپا
این اســتاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه در بخش دیگری از این گفتگو با اشاره به رفتار همیشگی و 
در عین حال تبعیض آمیز راست های افراطی با مهاجران و رنگین پوست ها به آفتاب یزد گفت: بخشی از 
این تلاش ها برای اصلاح قوانین مهاجرتی در اصل برای جمع آوری رأی در انتخابات آتی در کشــورهای 
مختلف است اما بخشی از آن نیز به دلیل نگرانی هایی است که ریشه ی آن در مهاجرت های گسترده در 

سال های 2015 و 2016 نهفته است.
علی بیگدلی با تأکید بر این موضوع که آغوش باز و نگاه سخاوتمندانه ی »مرکل« برای پذیرش مهاجران 
بیش از آن که جنبه ی احساســی و انسانی داشته باشد به نیازهای جامعه ی آلمان به نیروی کار جوان 
و ارزان ارتباط داشــت اما همان سیل مهاجرتی طی آن سال ها که به دلیل آشوب ها در سوریه و عراق و 
دیگر نقاط جهان به راه افتاد اکنون، خود به دردســری بزرگ برای اتحادیه اروپایی تبدیل شده است که 

نگرانی هایی به وجود آورده و همچنان نیز ادامه خواهد داشت.

 <مهاجران را یا مهاجرت را ؟!
علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه در بخش پایانی این گفتگو با اشاره به گفته های یکی 
از سیاستمداران هلندی که؛ مهاجران بر فرهنگ و سبک زندگی اروپایی ها تأثیرگذاشته اند به آفتاب یزد 
گفت: یکی از سیاستمداران هلندی در گفته هایی اعتراضی مبنی بر این که اگر قرار است مهاجران از دیگر 
کشورها به اروپا بیایند و خواهان ادامه سبک زندگی به شیوه ای که در کشورهای خود داشته اند، باشند 

اندک اندک فرهنگ اروپا را تحت تأثیر قرار می دهد.
وی با آشفته خواندن مسئله ی مهاجرت و مهاجران خاطرنشان می کند: برخی و بخشی از سیاستمداران 

غربی معتقد هستند به جای مقابله با مهاجران باید با مهاجرت مقابله کرد.
بیگدلی در توضیحی بیشــتر گفــت: این عده می گویند؛ چرا باید در برخی کشــورها آشــوب و فقر و 
تشویش های اجتماعی به وجود آوریم که ثمره ی نهایی آن راهی شدن سیل عظیمی از مهاجران به اروپا 
باشد.بیگدلی می افزاید: این دسته از سیاستمداران معتقدند باید در کشورهایی که پتانسیل مهاجر فرستی 
دارند حتی در صورت نیاز سرمایه گذاری کرد و اشتغال به وجود آورد تا میل به مهاجرت فروکش کند.وی 
معتقد است: به هر حال مهاجرت تنها به دلیل جنگ و فقر و ناامنی نیست و همه ی کسانی که مهاجرت 
می کنند نیز به یک دلیل و هدف دست به تغییر مکان جغرافیایی زندگی خود نمی زنند. برخی فقر، بعضی 
اشتغال، عده ای رؤیای مدینه فاضله و بسیاری برای پیشرفت و آینده ای بهتر.بیگدلی می گوید: در نهایت 
غرب هم مجبور به عقب نشــینی خواهد شد چون نرخ فرزند آوری در برخی کشورهای اروپایی از جمله 
ایتالیا به قدری پایین است که طی چند سال آینده، این کشورها لزوماً به جذف مهاجر اقدام خواهند کرد.

این استاد دانشگاه در پایان می گوید: مهاجرت و مهاجران در سال آینده به یکی از چالش های ترسناک 
دنیای غرب تبدیل خواهد شد و اروپا و آمریکا را دچار دردسر های فراوانی خواهد کرد.

وی می افزاید: با توجه به ادامه جنگ در اوکراین و طولانی شدن بحران در غرب آسیا و استمرار ناآرامی ها 
در سوریه، هیچ بعید نیست که بازهم شاهد بسیاری از مهاجرانی باشیم که با هر سختی خود را به خاک 
اتحادیه ی اروپا خواهند رســاند حال قوانین سختگیرانه تر شده یا نشده باشد این ها چاره ای دیگر برای 
شان باقی نمانده است.بیگدلی البته روش برخی کشور ها در جذب مهاجرت را در راستای جذب سرمایه 
می دانند و می گوید: کشــورهایی نظیر کانادا به دلیل جذب ثروتمندان چندان با چالش های اینچنینی 

مواجه نیست!

 <قوانین سختگیرانه ی مهاجرتی، از مرزهای جنوبی آمریکا تا اتحادیه اروپا 
یکی از بزرگترین چالش ها در میانه ی هزاران اختلاف مابین دو حزب »جمهوری خواه« و »دموکرات«، 
مسئله ی کنترل مرزها است تا جایی که جمهوری خواهان و نیز دیگر منتقدان غیر جمهوری خواهِ دولت 
بایدن بر این عقیده اند از لحظه ی بر سر کار آمدن تیم »جو بایدن« عملًا مرزهای آمریکا به حال خود رها 
شده است. آخرین خبر و تحولی که در حوزه ی »قوانین مهاجرتی« رخ داد و به یک جنجال تقریباً فراگیر 

مبدل شد، »قانون مهاجرت فرانسه« بود که پس از چهار دهه با جنجال زیاد تغییر کرد. 

 <ویژگی های مصوبه لایحه مهاجرت
البته متن پیشــنهادی اولیه به دلیل امتناع نمایندگان احزاب مخالف از بررسی آن در مجلس از دستور 
کار خارج شد. یک کمیته ویژه پارلمانی به سرعت یک متن مصالحه تنظیم کرد. در نتیجه، دولت میانه رو 

لایحه ای ســخت گیرانه تر و راست گرایانه تر ارائه کرد که دسترسی خارجی ها به مزایای رفاهی را کاهش 
می دهد، قوانین را برای ورود دانشجویان خارجی و کسب اقامت دائم توسط آنها را دشوارتر می کند، تعیین 
سهمیه های مهاجرت را به جریان می اندازد و کار را برای فرزندان افراد غیر تبعه ای که در فرانسه متولد 
شده اند، سخت تر می کند. همچنین، تابعیت فرانسه افراد دوتابعیتی محکوم به جرایم سنگین می تواند لغو 
شود. در بخش مهم دیگری از این لایحه، بهره مندی از برخی از مزایای تامین اجتماعی برای خارجی ها 
مشروط به گذراندن پنج سال در فرانسه یا اشتغال به کار ۳0 ماهه در این کشور شد. این لایحه همچنین 
به دولت اجازه می دهد تا اقدامات جدی را برای حذف کارگران غیرقانونیِ شاغل در بخش هایی از جمله 
صنعت ساختمان، بخش های بهداشت و درمان و هتل ها و رستوران ها که با کمبود نیروی مواجه هستند، 

به اجرا بگذارد.

 <اتفاقی که آبان ماه رخ داد
دولت آلمان با سران ایالت ها بر سر سیاست های سختگیرانه مهاجرتی به توافق رسید

اولاف شــولتس، صدراعظم آلمان پس از ســاعت ها مذاکره با سران 16 ایالت آلمان بر سر سیاست های 
سختگیرانه تر و بودجه جدید برای پناهندگان به توافق رسید. این نشست با هدف جلب حمایت رهبران 
ایالتی از رویکرد ســختگیرانه در قبال پناهجویان و رسیدگی به شــکایت  مقام های محلی در خصوص 
استفاده از موجودی خزانه برگزار شد. آقای شولتس با پایان نشست، این توافق را یک »لحظه تاریخی« 
عنوان کرد، گفت: »هدف مشــترک ما عقب راندن مهاجرت غیرقانونی است.«مقام های دولتی در آلمان 
با اقداماتی موافقت کرده اند که اخراج مهاجران را آسان تر می کند، کاهش کمک های مالی از جمله دیگر 
اقدامات ســختگیرانه و بازدارنده در قبال پناهجویان خواهد بود. تا پیش از این، افراد با مراجعه به اولین 
مرکــز پذیرش پناهجویان ماهانــه 1۸2 یورو پول نقد »برای نیازهای شــخصی ضروری خود« دریافت 
می کردند. دولت برای جلوگیری از ارسال این پول به کشور های مبدا، تا پایان ژانویه کارت هایی در اختیار 
مهاجــران قرار خواهد داد که به آن ها اجازه می دهد آن چه را که نیاز دارند تنها از طریق این کارت ها از 
فروشگاه ها خریداری کنند.علاوه بر این مدت زمان دریافت کل مزایای اجتماعی به پناهجویان از 1۸ ماه 
بــه ۳6 ماه افزایش خواهد یافت. پیش از این، کمک مالی برای پناهجویان مجرد پس از 1۸ ماه از ۴10 
یورو در ماه به 502 و برای زوج ها از ۷۳۸ یورو به ۹02 یورو افزایش پیدا می کرد از این پس آن ها برای 
بهره مندی از این افزایش باید ۳6 ماه صبر کنند. کابینه شولتس البته پیشتر قانونی را تصویب کرده بود 
تا اخراج اعضای گروه های جنایتکار و بازرســی خانه های مهاجران را برای شناسایی هویت آن ها آسان تر 
کند. در کنار این قوانین ســختگیرانه اما، دولت آلمان با تغییراتی در قوانین موجود موافقت کرده است 
تا پناهجویان را قادر ســازد با سرعت بیشتری وارد بازار کار شوند و مجازات های سنگین تری را نیز برای 
قاچاقچیان انسان در نظر گرفته است. لازم به توضیح است که تمام این تصمیمات در حالی اتخاذ شده 
که برلین در سال های گذشته و به ویژه در طول بحران مهاجرتی 2015- 2016 به گرمی از پناهجویان 

استقبال کرده بود.

 <دوشنبه، 13 آذر در اتحادیه اروپا چه گذشت؟
<۶ کشور عضو اتحادیه اروپا برای مقابله با سیل ورود مهاجران غیرقانونی به توافق رسیدند

وزرای کشــور شش عضو اتحادیه اروپا از دستیابی به توافق برای تلاش های مضاعف در راستای مقابله با 
مهاجرت غیرقانونی و باندهای قاچاق انسان خبر دادند. این توافق در جریان نشست وزرای کشور اعضای 

گروه »ویشگراد« متشکل از لهستان، جمهوری چک، اسلواکی و مجارستان با همتایان خود از دو کشور 
دیگر عضو اتحادیه )آلمان و اتریش( به دست آمد. این نشست در »سگد«، سومین شهر بزرگ مجارستان 
و در فاصله هشــت کیلومتری از مرز این کشــور با صربستان برگزار شد. مرز مجارستان با صربستان به 

دلیل عضویت مجارستان در اتحادیه اروپا یکی از مرزهای خارجی اتحادیه اروپا محسوب می شود. 
برخی از کشورهای عضو اتحادیه اروپا بر این باور هستند که موج ورود پناهجویان از منطقه بالکان و به 
ویژه مرز صربستان با مجارستان نیازمند توجه بیشتر و اتخاذ تدابیر ویژه است. ویت راکوشان، وزیر کشور 
جمهوری چک که نشست سگد به ابتکار او برگزار شد از موضوع مهاجرت به عنوان »چالش مشترک« 
کشورهای اروپایی یاد کرد. وی تاکید کرد که تمرکز اصلی در مواجهه با مهاجرت باید بر روی ممانعت از 
ورود غیرقانونی پناهجویان باشد. وزیر کشور جمهوری چک افزود که کنترل مرزهای داخل اتحادیه اروپا 
و حوزه شینگن »راه حل درستی« نیست. حدود 1۳ کشور عضو اتحادیه اروپا طی ماه های گذشته برای 

مقابله با موج ورود پناهجویان به کنترل مرزهای داخل حوزه شینگن روی آورده اند.

 <بحران مهاجرت در ایتالیا
ماجرا اگرچه به اواخر تابســتان سال جاری باز می گردد اما این موضوع تقریباً به یک رویه تبدیل شده 
است. و اما داستان از این قرار بود؛ یک اتوبوس حامل پناهجویان غیرقانونی که خود را از آفریقا به جزیره 
لامپدوسا در جنوب ایتالیا رسانده بودند با کامیونی در شمال رم تصادف کرد. در اثر این تصادف راننده 
اتوبوس و کامیون کشــته شــدند اما این حادثه در بین پناهجویان غیرقانونی تلفاتی نداشته  است. این 
اتوبوس حامل مهاجران تازه وارد، در حال انتقال این افراد به مناطق دیگر ایتالیا بود چرا که لامپدوســا 
بــا جمعیت 6 هــزار نفری ظرفیت پذیرش بیش از ۷ هزار پناهجو در کمتر از ۴۸ ســاعت را ندارد. در 
همان زمان صلیب ســرخ ایتالیا اعلام کرد که حدود ۷00 پناهجوی جدید به لامپدوســا منتقل شدند 
و تعداد افرادی که از آفریقا خود را به ایتالیا می رســانند باز هم افزایش یافته اســت. این نهاد در خبری 
دیگر اعلام می کند ۳ هزار و ۸00 نفر دیگر از پناهجویان غیرقانونی خود را به لامپدوســا رســانده اند. 
این هجوم ســازماندهی شــده در حالی از تونس اتفاق افتاده که این کشور با اتحادیه اروپا توافقنامه ای 
 جهت جلوگیری از قاچاق افراد امضا کرده و بودجه قابل توجهی هم به این منظور از بروکســل دریافت

 کرده است. 
دولت دســت راســتی »جورجا ملونی« که وعده داده بود با ورود پناهجویان غیرقانونی برخورد می کند 
نتوانسته در این امر به توفیقی دست یابد و هجوم پناهجویان از آفریقا نشان می دهد دولت خانم ملونی 
در این امر شکســت خورده است. بر اساس آمار وزارت کشور ایتالیا، امسال نزدیک به 126 هزار مهاجر 
غیرقانونی با قایق وارد این کشور شده اند. در حالی که این رقم در سال قبل 66 هزار نفر و در سال 2021 
از آن هم کمتر و حدود ۴2 هزار نفر بوده اســت. با ادامه وضعیت کنونی احتمال دارد تعداد پناهجویان 
غیرقانونی در ایتالیا به رکورد ســال 2016 که 1 میلیون و ۳20 هزار مهاجر غیرقانونی وارد این کشــور 

شده بود، نزدیک شود.

 <سازمان ملل: نباید همه فشار روی ایتالیا باشد
در همین حال آژانس پناهندگان سازمان ملل متحد می گوید ضروری است هرچه زودتر هزاران پناهجویی 
که در روزهای اخیر به جزیره لامپدوســا در ایتالیا وارد شــده اند، جابه جا شوند. این نهاد سازمان ملل هم 
 با اشــاره به منابع محدود تاکید کرده باید فرآیند انتقال این پناهجویان هرچه ســریعتر انجام شــود. 
متیو سالتمارش، سخنگوی کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل در این خصوص می گوید: »انتقال 

این افراد از لامپدوسا به مکانی دیگر ضروری است چرا که منابع و ظرفیت آنجا بسیار محدود است.«
برخی از احتمال انتقال این پناهجویان غیرقانونی به سیســیل ســخن می گویند اما مقام های ایتالیایی 
انتظار دارند که کشــورهای اروپایی مسئولیت بیشتری در این رابطه بپذیرند و ایتالیا را در این وضعیت 
بحرانی تنها نگذارند. ســالتمارش همچنین با اشــاره به اینکه مهاجران وارد شده، آسیب دیده، خسته 
 و نیازمند غذا و ســرپناه مراقبت های پزشــکی هســتند از کشــورهای اروپایی خواســت به یاری این

 افراد بشــتابند. او همچنین اضافه کرد شناسایی یک عامل مشخص پشت هجوم اخیر افراد به لامپوسا 
دشوار است. 

این در حالی است که در ایتالیا بسیاری تونس را در این فرآیند مقصر می دانند و به گفته مقام های دولتی 
این کشــور به تعهدات خود برای مقابله و کنترل راهی شــدن پناهجویان غیرقانونی از طریق باندهای 
قاچاق رســیدگی نکرده است. این در حالی اســت که اتحادیه اروپا بودجه قابل توجهی را برای این امر 
در اختیار دولت تونس قرار می دهد. تحلیلگران می گویند شرایط آرام دریا، اوضاع اقتصادی و اجتماعی 
متلاطم در سراســر کشــورهای آفریقایی ســواحل دریای مدیترانه به ویژه تونس و لیبی و همچنین 
درگیری ها در سودان از جمله مهمترین عواملی هستند که این هجوم سازماندهی شده را رقم زده است. 
سالتمارش در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: »نمی توان فقط از کشورهای خط مقدم مثل ایتالیا 
 انتظار داشــت که برای مدت طولانی این افراد را اســکان دهند. ما فکــر می کنیم که اکنون زمان آن 
فرا رســیده است که کشورهای دیگر از آن ها حمایت کنند.« او همچنین از کشورهای اروپایی خواست 

که بر سر چگونگی اسکان پناهجویان با یکدیگر به توافق برسند و سهمیه ها را بین خود تقسیم کنند.

 <اتحادیه اروپا با اصلاح قوانین مهاجرتی موافقت کرد
هفته گذشــته، اتحادیه اروپا، از دستیابی به توافقی برای اصلاح و بازنگری قوانین پناهندگی خود خبر 
داد که شــامل ایجاد مراکز بازداشت مرزی بیشتر و اخراج سریع تر پناهندگان می شود. ایران به نقل از 
تارنمای فرانس 2۴ می نویسد؛ دولت های اتحادیه اروپا، مقامات و نمایندگان پارلمان اروپا از توافق اولیه 
در مــورد معاهده جدید اتحادیه درباره قوانین پناهندگی و مهاجرتی اســتقبال و اعلام کردند که این 
توافق، اصول و رویه ها برای رسیدگی به ورود غیرقانونی فزاینده و در عین حال رعایت ]قوانین[ حقوق 
بشر را به روز کرده است. بر اساس این گزارش، این اصلاحات قانونی که پس از مذاکرات طولانی میان 
کشورهای عضو و قانونگذاران اتحادیه اروپا حاصل شد، هنوز به طور رسمی از سوی شورا و پارلمان اروپا 

تصویب نشده است.
اصلاحات اتحادیه اروپا شــامل بررســی ســریع تر ورود غیرقانونی ]مهاجران[، ایجاد مراکز بازداشــت 
مرزی، تســریع اخراج متقاضیان پناهندگی رد شــده و ]ایجاد[ ساز و کاری منسجم برای کاهش فشار 
بر کشــورهای جنوبی اســت که جریان های ورود مهاجرتی بزرگی را تجربه می کنند. ده ها موسســه 
خیریــه کــه به مهاجران کمک می کنند از جمله عفو بین الملل، آکســفام و کاریتــاس با انتقاد از این 
تغییرات، آن را »خطرناک« خواندند و در نامه ای سرگشــاده در طــول برگزاری مذاکرات اعلام کردند 
کــه این توافق »ســاختاری ظالمانــه« ایجاد می کند که انجام ناپذیر اســت. این در حالی اســت که 
اورســولا فون در لاین رئیس کمیســیون اروپا نیز از این توافق اســتقبال و آن را »رویکرد منصفانه و 
منطقــی برای مدیریت مهاجرت« خواند. با وجود آنکه بســیاری از کشــورهای اتحادیه اروپا از جمله 
فرانســه، آلمان و هلند نیز از این توافق اســتقبال کردند، اما مجارســتان این توافق را رد کرد. بر پایه 
این گزارش، اتحادیه اروپا شــاهد افزایش تعداد مهاجران غیرقانونی و درخواست های پناهندگی است. 
 بــه گفته آژانس پناهندگــی اتحادیه اروپا، تعداد پناهجویان در ســال جاری ]میــلادی[ می تواند به

 یک میلیون نفر برسد.

آفتاب یزد در گفت و گو با»علی بیگدلی« استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه بررسی می کند؛

قوانین سختگیرانه  مهاجرتی، از مرزهای جنوبی آمریکا تا اتحادیه اروپا

مهاجرین و مهاجرت، چالش ترسناک دنیای غرب
اطلاعات موجود نشان می دهد کمتر از ۱۶۰ هزار پناهجو در سال گذشته توانسته اند از مسیرهای دریایی عبور کرده و وارد کشورهای عضو اتحادیه اروپا بشوند.

 در همین مدت هم حدود ۲۵۰۰ پناهجو در گذرگاه های خطرناک جان خود را از دست داده و یا مفقود شدند

 فرانســه، آلمان، بریتانیا، آمریکا و بســیاری از کشــورهای اروپایی و
 غیر اروپایی در پی اصلاح قوانینی هســتند کــه مهاجرت را کنترل و 

قوانین مهاجرتی را سختگیرانه تر می کند، چرا؟!

قوانین پناهجویی و مهاجرت اتحادیه اروپا و فرانسه چه تغییراتی خواهد 
کرد؟ یکی از معاونان کمیســیون اروپا می گوید که کشــورهای عضو 
اتحادیه اروپا با سیاســت های جدید در مورد پناهجویان و مهاجران به 
توافق رسیده اند. همزمان فرانسه نیز پس از ماه ها کشمکش سیاسی، 
مصوبه ای سخت گیرانه را درباره سیاست های مهاجرتی تصویب کرد.
مارگاریتیس شــیناس خطوط کلی این سیاســت را برشمرده است: 
 بررسی ســریع تر ورودهای غیرقانونی ـ ایجاد مراکز جدید بازداشت 
در مناطق مرزی ـ اخراج ســریع پناهجویانی که تقاضایشان رد شده 
است ـ افزایش همکاری و نزدیکی با کشورهای جنوبی که اکثر مهاجران 
به آنجا می رسند. به نظر می رســد اعمال این سیاست ها به معنای 
ایجاد روند های سختگیرانه تر برای ورود پناهجویان به اروپا خواهد بود 

که در سال های اخیر یکی از چالش های اصلی این اتحادیه  بوده است

متاتئوریک و نسبت آن با برنامه های توسعه
ادامه از صفحه اول:

این برنامه تحت تاثیر سیاست ها و برنامه های صندوق بین المللی پول و بانک جهانی، کارگزاران دولت وقت را به 
اعمال الگوی نظری سیاست های »تعدیل ساختاری« و »نئولیبرالیسم اقتصادی« سوق داد. در این میان شاید 
تجربه نسبتا موفق دولت های غربی، این زمینه فکری را در کارگزاران ایجاد نمود که برای نیل به توسعه، راهی 
جز اصلاحات اقتصادی پیش روی ما قرار ندارد. وضعیت ایران پس از جنگ و ضرورت سازندگی، بیش از پیش 

آمادگی ذهنی برای اجرای این برنامه ها را فراهم می ساخت.
امــا آنچه که در عمل شــاهد و ناظر آن بوده ایم به شکســت انجامیدن برنامه های »تعدیل ســاختاری« و 
»نئولیبرالیسم اقتصادی« در دولت سازندگی بود. پیرامون علل و اسباب شکست این برنامه ها، کارشناسان به 
عواملی همچون: عدم درک و شناخت صحیح نهادهای دولتی در اجرای مولفه های این برنامه ها، عدم آمادگی 
ذهنی جامعه در پیروی از اصول این برنامه ها وعدم الگوسازی و نهادسازی های لازم در جهت پیشبرد بهینه 

این برنامه ها عنوان می گردد. به هر تقدیر فشار تورمی وارد شده بر بدنه جامعه )به خصوص اقشار آسیب پذیر( 
وقوع برخی اعتراضات را باعث گردید که نتیجتاْ دولت را در پیگیری این سیاســت ها به عقب راند.نتیجه به 
شکست انجامیدن این برنامه این شد که اهداف اول تا پنجم برنامه دوم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
)1۳۷۴-1۳۷۸( به موضوعاتی چون عدالت اجتماعی، رشد فضایل براساس اخلاق اسلامی، هدایت جوانان و 
نوجوانان، افزایش بهره وری و تربیت نیروی انسانی اختصاص می یافت و مقوله رشد و توسعه پایدار در جرگه 

اهداف ششم برنامه گنجانیده شد.
در برنامه سوم توســعه )1۳۸۳-1۳۷۹( در تداوم فرآیند آزادسازی و تقویت بخش خصوصی، دولت درصدد 
حمایت از صنایع داخلی و در جهت تقویت رقابت پذیری منطقه ای و جهانی و تشــویق، تسهیل و کمک به 
شکل گیری مشارکت های ایرانی-خارجی به ویژه به صورت بیع متقابل درآمد. این برنامه هم در کاهش تصدی 
دولــت، تقویت بخش خصوصی و کاهش نقش درآمد نفتی توفیق چندانی بدســت نیاورد.آنچه که پیرامون 
برنامه چهارم توسعه نیز می توان عنوان نمود عاملیت پایدار نهاد دولت در اجرای فرآیند هدفمندسازی یارانه ها 
و اعمال سیاســت های عدالت محورانه خود بود. نهاد دولت در ایران همواره بعد از اهمیت یافتن ارزش مادی 

نفت در ایران، بیش از پیش با وابستگی به درآمدهای نفتی، خود را بعنوان »دولتی رانتیر« نمایان ساخته که 
چندان ضرورتی بر نهادسازی احساس نکرده است. به همین منظور دولت رانتیر به دنبال تغییر در ساختارهای 
اجتماعی جامعه در پی همراهی با بدنه دولت بوده و می باشــد.نتیجه بحث آنکه با بررسی برنامه های توسعه 
چهارگانه اول تا چهارم در ایران پس از انقلاب، در می یابیم که با وجود آنکه برنامه تعدیل ساختاری و اجرای 
 سیاســت های اقتصادی نئولیبرال در برنامه های اول تا سوم توســعه دغدغه کارگزاران دولتی بوده است، اما 
عدم انطباق این برنامه ها با وضعیت نهادی و ســاختار اجتماعی در ایران، نتوانســته در نیل به اهداف خود 
توفیقات چندانی را حاصل نماید. برنامه چهارم نیز نه تنها به کوچک شدن دولت نینجامید، بلکه بر حوزه نفوذ و 
 سیطره دولت در سایه بهره گیری از درآمدهای سرشار نفتی افزود. به همین منظور باید اذعان نمود که صرف 
بهره گیری از مدل های نظری جهان غرب، در جهت اجراسازی برنامه های توسعه در ایران، نمی توان موجبات 
توفیق در پیشبرد اهداف توسعه ای را فراهم ساخت. بنابراین متفکران و اندیشمندان ساحت نظر می بایست با توجه 
به درک، شناخت و ضرورت پیشبرد اهداف عمرانی در ایران، نسبت به ساختن مدل های نظری بومی در ایران که 

از بیشترین قابلیت انطباق با واقعیت فرهنگی، اجتماعی و سیاسی این سرزمین برخوردار می باشد، اقدام نمایند.



مارکسیسم زمین خورده تاریخ
ادامه از صفحه اول:

... در اولین نطق خویش در مجلس دومای این کشــور نکات مهمی را برای 
مردم روســیه بازگو کرد. وی با چهره مصمم و بــا اعتماد به نفس به مردم 
روســیه پیام داد که تراژدی انقلاب روســیه را فراموش کنند و عملا انقلاب 
شکست خورده اســت و تراژدی انقلاب اکتبر به تاریخ پیوسته است و همه 
مردم روسیه باید از امروز به فکر برپایی روسیه آزاد و آباد فکر کنند و بدون 
شــک بدون مشارکت شــما این امر مهم امکان پذیر نیســت. ولی یلتسین 
عنوان نکرد که چرا انقلاب اکتبر شکســت خــورد؟ و چرا انقلاب را تراژدی 

بزرگ خواند؟ حزب بلشویک و بعدها حزب کمونیست شوروی با ایدئولوژی 
مارکسیستی آمده بود که در خدمت ملت و طبقه پرولتاریا باشد ولی بعد از 
مدتی تبدیل به چیزی شد که گویی ایدئولوژی مارکسیسم باید برای همیشه 
بماند و سرنوشــت مردم و معیشت آنان اگر هم نابود شد برایشان اصلًا مهم 
نبود. ایدئولوژی آمده بود به بشــریت و خلق های جهان خدمت کند و آنان 
را به آرزوهایشــان برساند. در دوران اتحاد جماهیر شوروی نگاه روشنفکران 
این کشــور بر این اســاس بود که باید نوع حکمرانی رهبران شوروی زیر و 
زبر شــود و نقش تاریخی اش در خدمت به مردم تغییر کند چرا ایدئولوژی 
مارکسیســتی خودش به یک هیولا و یک ارباب و کاپیتالیسم تبدیل شده 
است. روشنفکران اعتقاد داشتند وقتی ایدئولوژی بر مسند قدرت می نشیند 

مــردم را به خدمت خود گرفته و دیگر در دل و جــان مردم جایی ندارد و 
مردم را از نقش مهربان و خدمتگزار پیدا نمی کند. رهبران حزب کمونیست 
شوروی هیچ صدایی را نمی خواستند بشنوند و وقتی ایدئولوژی مارکسیسم 
را به اعضای حزب کمونیست سپردند، نتیجه اش این شد که طبقه ای جدید 
پدید آمد که تمامی امکانات در اختیار آنان بود. روشــنفکران چپ حرفشان 
این بود که ایدئولوژی مارکسیســم خیلی عزیزتر از آن است که فقط آن را 
به اعضای حزب کمونیست بســپارند و این امر مهم برای آنان اسباب دکان 
داری شــده است و دکان دار فقط فکر منافع خویش است و به همین دلیل 
نباید کار ایدئولوژی مارکسیســم را به حزب کمونیست داد؛ چون آنان عملا 
این ایدئولوژی و مردم را در خدمت منافع خودشان گرفته اند. مردم شوروی 
هم دیدند که حزب و ایدئولوژی مارکسیســم چقدر به آنان خدمت کرده یا 
فقط خیانت و جنایت و پنهان کاری در اداره مملکت بوده تا اسباب سلطه بر 
مردم شــوند. در قرون وسطی هم کلیسا و کشیشان به فساد گرفتار شدند و 
دچار سرنوشت ایدئولوژی مارکسیسم شدند. به عبارتی به جای نوکری ملت 
به آنان خیانت کردند. روشــنفکران چپ روسیه به فکر اصلاح نوع حکمرانی 
بودند تا ایدئولوژی مارکسیسم را پیرایش کنند تا در خدمت مردم باشد. در 
نهایت گورباچف ظهور کرد و وعده اصلاحات ســاختاری داد ولی عقربه های 
ســاعت و زمان نشان می داد که دیر شده است و مردم شوروی چنان بلایی 
 بر سر حزب کمونیست و ایدئولوژی اش آوردند که تاریخ هرگز آن را فراموش 
نخواهد کرد. مردم متوجه شدند از سلطه گری متولیان حکومت باید جلوگیری 
کنند، چون قدرت و ثروت ذاتا فسادآور است. سرنوشت اتحاد جماهیر شوروی 
هــم درس بزرگی به مردم جهان داد که باید دولت ها ارباب ملت ها نشــوند 
چراکه هر تفکری امکان جهش از خدمتگزاری به خیانت به مردم را دارد. لذا 
نظارت عقلانی بر هر تفکری که بر مسند قدرت نشست لازم و ضروری است. 
روشنفکران مصلح چپ شوروی که از ایدئولوژی مارکسیسم ارتزاق نمی کردند، 
همواره به اعضای حزب کمونیســت گوشزد می کردند که چهره و مسئولیت 
اصلی شان تغییر و بر ضد مردم شده است، لذا دیر به نتیجه افکار روشنفکران 
ملی دلسوز پی بردند و زمانی فهمیدند که هیچ نیرویی نمی توانست روبروی 
مردم خشــمگین شوروی قرار بگیرد و هفتاد ســال حکومت و کشوری که 
ادعای رهبری و همدردی و کمک به زحمتکشــان جهان را شــعار می داد و 
یکی از قدرتمندترین ارتش های جهان را در اختیار داشــت و با هزاران بمب 
هسته ای و قدرتمندترین سازمان اطلاعاتی جهان کا. گ. ب، همه آچمز شدند 
و کاری دیگر از دستشان بر نیامد و به رویدادی منجر شد که امروز جهانیان 
 اتحاد جماهیر شــوروی با ایدئولوژی مارکسیســتی اش را زمین خوردگان 

تاریخ می دانند.

آفتاب یزد - رضا بردستانی: یک اســتاد روابط بین الملل دانشگاه اصفهان 
با »شــریک معمولی« دانستنِ چین و روسیه به آفتاب یزد گفت: »تلقی متحد 
اســتراتژیک، حداقل در مورد چین و روســیه یک برداشت کاملاً نادرست است 
که برخی گمان می کنند تبلیغ »گرایش به شرق« از سوی مسئولان به منزله ی 
 متحد استراتژیک بودن چین و روسیه با جمهوری اسلامی ایران است که در واقع 

این چنین نیست! «
محمدعلی بصیری می افزاید: »اساســاً اطلاق »متحد اســتراتژیک« به کشور یا 
کشورهایی درست است که پیمان نامه های نظامی، امنیتی، اقتصادی و راهبردی، 
آن هم به صورت کاملاً رسمی امضاء کنند در حالی که چنین پیمان نامه ای مابین 
ایران از یک طرف و چین و روسیه در سوی دیگر، عملاً به امضاء نرسیده و نهایت 
همکاری های این سه کشور )ایران، چین و روسیه( در حد همان تفاهم نامه های 
همکاری بلند مدت است که می بینیم همچنان روی کاغذ باقی مانده و عملاً هیچ 
منفعت و فایده ای برای تهران در پی نداشته است. « )یا حداقل بازگو نشده است(

< ذهنیت مقامات ایرانی با مقامات »پکن - مسکو« هیچ نقطه ی مشترکی ندارد
این استاد دانشگاه تأکید می کند: نقطه ی قابل تامل که افکار عمومی را حساس و 
تا حدودی بدبین کرده است بی ارتباطی ذهنیت مقامات ایرانی با آن ذهنیتی است 
که چینی ها و روس ها دارند به این معنا که، اساساً چینی ها و روس ها براساس منافع 
ملی و مسائل راهبردی خود تصمیم می گیرند و نه با خوشایندها و بدآیندهایی که 

ما در ذهن داریم! 
بصیری می افزاید: البته افکار عمومی در این فقره تقصیری ندارد زیرا تبلیغات وسیع 
باعث شده تا چنین ذهنیت و توقعاتی نزد افکار عمومی به وجود آید وگرنه خودِ 

مسئولان عالی رتبه ی نظام هم از واقعیت هایی که وجود دارد بی خبر نیستند.

< چند واکنش به بیانیه مراکش
امضاء بیانیه ی مراکش از سوی روس ها که به بیانیه ی ضد ایرانی تبدیل شده است 
علاوه بر شبکه های اجتماعی، افکار عمومی و مردم؛ از سوی تحلیلگران، برخی از 

مسئولان پیشین و فعلی نیز با واکنش های بعضاً تند نیز مواجه شده است:
- رضا نصری، تحلیلگر مسائل بین الملل در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( 
می نویســد: »روســیه از ایران توقع دارد هزینه سنگین حمایت از جنگ آن در 
اوکراین را متحمل شود - هزینه ای که هیچ یک از کشورهای عرب منطقه از جمله 
امارات حاضر به پرداخت آن نیستند - اما در عین حال از موضع این کشورها در 
نقض تمامیت ارضی ایران دفاع می کند. خوب است به دوستان روس یادآوری شود 

این رسم »متحد استراتژیک« بودن نیست! «
- سید حسین موسویان نوشت: روسیه مجددا از ادعای امارات و کشورهای عربی 
علیه تمامیت ارضی ایران حمایت کرد. ایران هزینه ســنگین حمایت از جنگ 
اوکراین را متحمل شد و اما مسکو از موضع اعراب در نقض تمامیت ارضی ایران 
دفاع کرد. در عین حال برخی هنوز معتقدند که روسیه »متحد استراتژیک« است!
- حشمت الله فلاحت پیشــه، رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس دهم 
در واکنش به بیانیه مسکو و اعراب درمورد جزایر سه گانه در شبکه اجتماعی اش 
نوشت: »وقتی همراهان رئیس جمهور ایران پله های کاخ کرملین را می شمردند، 
عوامل پوتین پیش نویش بیانیه ضد ایرانی جدیدی را در ابوظبی تهیه می کردند. 
این نمونه تازه ســاده لوحی در سیاســت خارجی ایران است.« گفتنی است که 
اشاره فلاحت پیشه به سخنان معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت خارجه است که 

گفته بود: »رئیسی را در روسیه، عالی تحویل 
گرفتند؛ پوتین ۷۶ پله پایین آمد تا ماشین، 
رئیس جمهور را استقبال کرد؛ باوجود برف 
شدید، تا زمان حرکت ماشین، تکان نخورد.«

< تذکر وزیر خارجه ایران به همتای روسی:
در موضــوع احتــرام بــه تمامیت ارضــی و مباحث 

حاکمیتی ایران با هیچ طرفی تعارف نداریم
در تماس تلفنی امیرعبداللهیان وزیر خارجه 
ایران در واکنش به بخشی از بیانیه ششمین 
نشســت مجمع همکاری عرب و روسیه در 
مراکش، جزایر سه گانه ایرانی را جزء لاینفک 
تمامیت ارضی ایران دانســت و اشاره نمود: 
جمهوری اسلامی ایران هر ادعایی از سوی هر 
طرفی در این خصوص را کاملا مردود می داند. 
امیرعبداللهیان با اشاره به مناسبات مثبت و رو 
به رشد مسکو و تهران یادآوری کرد: احترام به 
حاکمیت و تمامیت ارضی کشورها از اصول 
بنیادین در مناسبات کشورهاست و تهران در 
موضــوع احترام به تمامیت ارضی و مباحث 
حاکمیتی ایران با هیچ طرفی تعارف ندارد. 
لاوروف وزیر امور خارجه روسیه روابط مسکو 
و تهــران را راهبردی دانســت و تاکید کرد: 
حاکمیت و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی 
ایران همواره مورد احترام روسیه بوده است و 
این سیاست رسمی مسکو هیچگاه نباید مورد 
تردید قرار گیرد. ما در مذاکرات تنظیم بیانیه 
پایانی نشست مراکش به صراحت، احترام به 
حاکمیت و تمامیت ارضی ایران را مورد توجه 

قرار دادیم.

< انتقاد علی اکبر ولایتی از روسیه؛
         ولایتی: موضع مسکو در قبال جزایر سه گانه 

        مایه تاسف است
مشاور رهبر معظم انقلاب اسلامی در واکنش 

با همراهی مسکو در ادعاهای امارات در خصوص جزایرسه گانه خلیج فارس، مواضع 
روسیه را باعث تاسف خواند. علی اکبر ولایتی، مشاور سیاست خارجی مقام معظم 
رهبری در گفتگویی که خبرگزاری های فارس و تســنیم آن را منتشر کرده اند به 
بیانیه پایانی نشست مشترک کشورهای عربی و روسیه در مراکش واکنش نشان 
داد و تاکید کرد که جمهوری اسلامی اجازه دخالت در امور داخلی خود را به هیچ 
طرف خارجی نمی دهد. اظهارات ولایتی در حالی مطرح می شود که وزرای خارجه 
کشورهای عربی و روسیه که روز چهارشنبه ۲۹ آذر در نشست همکاری روسیه و 
کشورهای عربی شرکت کرده بودند در بیانیه پایانی خود موسوم به »بیانیه مراکش«، 
ضمن »استثنایی« خواندن سطح روابط دو طرف بر ارتقای همکاری های فی مابین 

تاکید کردند. همچنین در این بیانیه روسیه 
همراه با کشــورهای عربی خواستار مطرح 
شدن موضوع جزایر سه گانه خلیج فارس در 
دیوان دادگستری بین المللی شده است. در این 
متن آمده که طرفین از راه حل ها و ابتکارات 
صلح آمیز برای حل مناقشه مالکیت جزایر 
سه گانه استقبال می کنند. ولایتی در بخش 
دیگری از گفتگوی خود در خصوص همراهی 
روســیه با کشــورهای عربی می گوید: »ما 
مسئول اقدامات غیرکارشناسی، غیرمنطقی 
و مداخله جویانه کشورهای دیگر نیستیم اما 
یادآوری می کنیم که باید کشورهای درگیر 
در منازعات سیاســی، دقت بیشــتری در 
موضع گیری های خود نســبت به جمهوری 
اسلامی ایران داشــته باشند.« او همچنین 
در ادامه با اشــاره مشخص به روسیه گفت: 
»روابط استراتژیک و دوستانه ایران و روسیه 
به آسانی به دست نیامده و در این خصوص 
می بایســت منافع دوجانبه ای و منطقه ای 
درنظر گرفته شود و در شرایطی که روسیه 
در شرایط پیچیده بین المللی قرار دارد، اتخاذ 
بعضی از موضع گیری هــای وزارت خارجه 
روسیه باعث تاسف است، هرچند که برخی 
فشارهای سیاسی بر روسیه در شرایط پیچیده 
فعلی موجب می شود که برای به دست آوردن 
امتیازی کم ارزش و دســت نایافتنی نیز به 

اعتبار خود لطمه وارد کند.«
اظهارات ولایتی در حالی مطرح می شــود 
که روســیه پیش از این هم در تیرماه سال 
جاری در یک نشست کشورهای عضو شورای 
همکاری خلیج فارس در بیانیه مشترکی از 
»تلاش هــای صلح آمیز برای دســتیابی به 
راه حلی مســالمت آمیز برای موضوع جزایر 
سه گانه تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی 
از طریق مذاکره دوجانبه« حمایت کرده بود. 
وزارت امور خارجه ایران هم روز پنجشــنبه به بیانیه جدید در مراکش و حمایت 
روسیه از آن واکنش نشان داد. ناصر کنعانی سخنگوی این وزارتخانه ضمن محکوم 
کردن آن بیانیه، تاکید کرد که چنین اقدامات و اظهاراتی »بی اســاس و مردود« 
اســت. کنعانی همچنین در ادامه افزود: »اعتراض رسمی خود را به دولت روسیه 

درباره مواضع غیردقیق و غیرسازنده اخیر این کشور اعلام کردیم.«

< واکنش تند یک نماینده مجلس به همراهی روسیه با کشورهای عربی علیه جزایر ایرانی
احمد نادری نوشــت: »دومین بار اســت که روس ها گنده تر از دهانشان سخن 
می گویند و در تمامیت ارضی ایران دخالت می کنند. روسیه باید ابتدا پاسخگوی 

اشغال کریمه و تحمیل جنگ و کشــتار مردم اوکراین باشد. خوش خدمتی به 
اماراتی ها چیزی از موضوع اشغالگری روس ها کم نمی کند. جزایر سه گانه ایرانی 

است و ایرانی خواهد ماند.«

< مراودات چین و روسیه با غرب؛ عمیق تر، گسترده تر و راهبردی تر از آن چه ما می اندیشیم!
محمــد علی بصیری در ادامه ی گفت و گــوی خود با آفتاب یزد با تأکید بر این 
مسئله که: »علی رغم آن چه ما می اندیشیم، مراودات چین و روسیه با غرب بسیار 
گسترده تر، عمیق تر و راهبردی تر از آن چیزی است که تصور می کنیم!« اظهار 
داشــت: روابط و مراودات چین و روسیه )چین بیشتر و روسیه کمتر( با غرب از 
سابقه، عمق و گستردگی بیشتری با آن چه در روابط خود با تهران دارند برخوردار 
اســت به همین دلیل توقعاتی که نزد افکار عمومی ایجاد شــده به این معنا که 
قراردادهای فی مابین با این دو کشــور باید سریع اجرایی شود یا مسکو - پکن با 
تمامی سیاست های منطقه ای و بین المللی جمهوری اسلامی ایران همراهی کنند 

به دلیل مواضعی است که مقامات ما اتخاذ کرده اند.
وی ادامه می دهد: در همین موضوع جنگ حماس علیه اسرائیل به خوبی دیدیم 
فشــار افکار عمومی به حدی تاثیرگذار بود که حتی غرب به عنوان اصلی ترین 
حامی و همراه اسرائیل را مجبور و مجاب کرد تا در مواضع خود تغییراتی ایجاد 
کرده، حتی آن را تعدیل کنند. به همین یک دلیل واضح و آشکار به نظر می رسد 

حکمرانان ما باید در یکی از این دو مسیر حرکت کنند:
- افکار عمومی را متقاعد کنند که ظاهراً سخت است!

- خود با افکار عمومی همراه شــوند که این نیز اندکی دور از دســترس به نظر 
می رسد

وی بیان می کند: ادامه ی این تضاد و این پارادوکس بین افکار عمومی و دولتمردان، 
ایجاد فاصله و شــکاف می کند و این بدان معنا اســت کــه از درون این تضاد و 

پارادوکس، عملاً حکمرانی خوب بیرون نخواهد آمد.

< جزایر سه گانه ایرانی ارتباطی با شورای امنیت سازمان ملل ندارد
محمدعلــی بصیری در پایــان و در واکنش به این که چین و روســیه هر دو از 
اعضای ثابت شــورای امنیت سازمان ملل هستند، آیا ممکن است حل اختلاف 
اعراب و ایران راهی شــورای امنیت شود؟ گفت: چنین مسائلی فقط می تواند در 
دیوان بین المللی لاهه مطرح شــود آن هم مشروط به پذیرش از سوی ایران که 
به خوبی می دانیم جمهوری اســلامی ایران هرگز با چنین مسئله یا پیشنهادی 

موافقت نخواهد کرد!

< چین و روسیه؛ ایران و اعراب، بینابین با تاکید بر منافع ملی
بصیری به این نکته نیز می پردازد که؛ چین و روسیه، هم با اعراب و هم با ایران رابطه 
دارند و این یعنی روش آن ها در مواجهه با ایرانیان و اعراب، روش بینابینی البته با 
تأکید بر منافع ملی است یعنی اگر منفعت ایجاب کند لابد باید منتظر چرخش ها و 
نرمش هایی باشیم، در گذشته اتفاق افتاده و در آینده نیز بعید نیست بازهم اتفاقاتی 
رخ دهد که باعث ناراحتی مسئولان ایرانی شود. وی ادامه می دهد: چین در بحران 
غزه سکوت کرد بدان جهت که با هر دو طرف جنگ مراودات سیاسی - اقتصادی 
دارد در حالی که ایران این گونه نیست و از همین جا می توان فهمید ایران با چین و 
روسیه هیچ اتحاد استراتژیکی نداشته و نخواهد داشت مگر این که مواضع جمهوری 

اسلامی ایران ۱۸۰ درجه تغییر کند که بعید به نظر می رسد.

< محمدعلی بصیری، استاد روابط بین الملل 
استراتژیک،  متحد  »تلقی  اصفهان:  دانشــگاه 
حداقل در مورد چین و روســیه یک برداشت 
کاملًا نادرست است که برخی گمان می کنند 
تبلیغ »گرایش به شرق« از سوی مسئولان به 
منزله ی متحد استراتژیک بودن چین و روسیه 
با جمهوری اســلامی ایران اســت که در واقع 

این چنین نیست! «

< »اساساً اطلاق »متحد استراتژیک« به کشور 
یا کشورهایی درست است که پیمان نامه های 
اقتصادی و راهبــردی، آن  امنیتــی،  نظامی، 
هم بــه صورت کاملًا رســمی امضــاء کنند 
درحالی که چنین پیمــان نامه ای مابین ایران از 
 یک طرف و چین و روسیه در سوی دیگر، عملًا 
به امضاء نرســیده و نهایت همکاری های این 
سه کشور )ایران، چین و روسیه( در حد همان 
که  است  بلند مدت  تفاهم نامه های همکاری 
می بینیم همچنان روی کاغذ باقی مانده و احتمالا 
منفعت و فایده ای برای تهران در پی نداشــته 

است. « )یا حداقل بازگو نشده است(

آفتاب یزد در گفت و گو با محمدعلی بصیری استاد روابط بین الملل دانشگاه اصفهان بررسی می کند

روسیه و چین؛ »رفیق منفعت« یا »متحد استراتژیک«؟!
علی رغم آن چه ما می اندیشیم، مراودات چین و روسیه با غرب بسیار گسترده تر، عمیق تر و راهبردی تر از آن چیزی است که تصور می کنیم!
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی زراعی، باغات و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 1402٦0۳0114۷002۳۸2 مورخ 14/٩/1402 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی زراعی، باغات 
اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و 
متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  تهران  زیبادشت  املاک  و 
ملی 00۵۳۳1۸۷۵۷  به شماره  علی  فرزند  زهرا رحیمی  خانم 
مساحت  به  آن  در  احداثی  بابنای  زمین  قطعه  یک  ششدانگ 
بخش  در  واقع  اصلی   -۷ پلاک  از  قسمتی  مربع  متر   1۳٦/۸1
رسمی  مالک  از  خریداری  دشت  زیبا  ثبت  حوزه  تهران   10
حسن علی نقی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
اعتراض  به مدت دو ماه  انتشار آگهی  تاریخ  از  باشند میتوانند 
از اخذ ظرف مدت یک ماه  اداره تسلیم و پس  این  خود را به 
مراجع قضایی  به  را  دادخواست خود  ،اعتراض  تسلیم  تاریخ  از 
تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
شد.  خواهد  صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول 

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/02
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/1۷

افشین رسولی كفیل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
زیبادشت تهران- ۱5۱42

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

تعیین  قانون  نامه  آئین   1۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
هیات   1402/۷/1۷ مورخ   1402٦0۳010۷۸002۵٦1 شماره  رای 
ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
تهران  آباد  یافت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی 
فرزند  حمیدوند  داود  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات 
یک  در ششدانگ  تهران  از  صادره   12414 شناسنامه  بشماره  کرم 
مترمربع   10۵/۳2 مساحت  به  آن  در  احداثی  بنای  با  زمین  قطعه 
از 2 اصلی مفروز و مجزی شده  از پلاک 1٦٩٩ فرعی  در قسمتی 
از پلاک 1٦۳۳ فرعی از 2 اصلی واقع در بخش 12 تهران خریداری 
از مالک رسمی آقای سید محمد علی کاشانچی محرز گردیده است 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
شد. خواهد  صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم 

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/02
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/1۷

خدا داد بشیری رئیس ثبت اسناد و املاک یافت آباد 
تهران-۱5۱45

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.
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 عمودی 
 1 - دس�تگاه خود پرداز - تبحر و استادی 
2 - صاب�ون خیاط�ی - پایتخت فرهنگی 
جهان اسلام – معالجه 3 - موی گردن اسب 
- سنگ سبز قیمتی - گندم كوبیده - قمر 
4 - پایتخت غنا - كنایه از شخص بی حال 
و بی رم�ق! - رف�وزه 5 - دگرگونی - مکار 
حیوانات - بیش�تر 6 - گروه گروه – نصف 
ص�د و هش�تاد - از هالوژن ه�ا 7 - اش�اره 
نزدیک - صدها س�ال -  فارسی بادی گارد  
 8 - ط�لا - پایتخ�ت اتیوپی - ای�ن... آن؟

 9 - پرنده نجار - خرید غیر نقدی - بسیاری 
10 - جرقه آتش - زمان معین - پرده سینما 
11 - یگانه - هر نوع كفش ورزش�ی - واحد 
بوكس 12 – زمان ناچیز - گماش�ته - واحد 
شدت جریان الکتریکی 13 - كیف سفری 
 - ش�ادمانی - درخ�ت آزاده - زادگاه نیما 
14 - از بیماریهای عفونی خطرناک - حساب 
كردن - فراوان 15 - اهل یکی از ش�هرهای 

افغانستان - نام قدیم اهر

  1 - نیکی و خیرخواهی پدر بلندتر از كوه 
اس�ت و نیکی و خیرخواهی م�ادر،.......... 
) ض�رب المثل ژاپن�ی ( 2 - بجز - نامی 
دخترانه - سخن گوش�ه دار 3 - جزیره 
جنوبی ایران - شهر زادگاه دكتر معین - 
ناسپاسی، الحاد 4 – راه بی سرانجام - گاز 
اس�تخرها - احترام گذاش�تن - گشاده 
 5 - بین�ا و آگاه - ممک�ن - نوعی چاپ
 6 - خاندان نادر ش�اه - ش�بهه و ش�ک 
- میانه بدن 7 - تاس�وعا - الهه عشق و 
زیبایی - وحش�ت زده 8 - برادر آبادانی 
- پ�ر س�ود و منفعت - م�ن و جنابعالی 
9 - غمگین - مس�دود كردن - پرنده ای 
شبیه گنجشک كمی بزرگتر 10 - جاده - 
مکان - مدد كار 11 - از همزبان بهتر است 
- اب�واب - با ادب 12 - نام تركی - ش�هر 
بلغارس�تان - پارچه ای لطیف - پیشوند 
 نف�ی 13 - اهل�ی - اردوگاه - مت�واری
  14 - ارث ب�ردن - كش�ور دلی�ران -
 بج�ا آوردن پیم�ان 15 - كاملا مفلس و 

بی چیز بودن
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آفت�اب یزد - جواد تمدنی: نمایش »پایمردان دیو« اثری بود که 
در تالار مولوی پذیرای علاقمندان بود. اثری اقتباس��ی از ش��اهنامه 
فردوسی و داستان ضحاک و خوراندن خورش برای مارهای دوکتف 
ضحاک. این نمایش پذیرای هنرمندان و چهره های سرشناس ادبیات 
و هنر ایران بود. حسین علیزاده، شمس لنگرودی، سهراب سلیمی، 
صابر الله دادیان، فریده دریامج و هنرمندان دیگری به تماش��ای این 
نمایش نشس��تند. این نمایش شب گذشته به کار خود پایان داد. به 
همین منظور با گووانمهر اس��ماعیل پور نویس��نده و کارگردان این 
نمایش گفتگویی انجام داده ایم که ماحصل آن را در ادامه می خوانید. 

 چطور ش��د که به ش��اهنامه و پیوند آن با هنر نمایش فکر 
کردید؟

می��راث فرهنگی و هویتِ تاریخی و حتی پیش��ا تاریخی ما ایرانیان 
- ایران بزرگ از هند تا مدیترانه - ادبیات اس��ت. اس��کندر گنج های 
هخامنشیان را به اروپای وحشی برد تا از برق طلا آن سرزمین تاریک 
را روشنایی بخش��د. تازیان تاج شاهان ساسانی را بر سر گذاشتند و 
مغولان هر آبادی که دیدند به ویرانی نشاندند. هر کس آمد خشتی 
از این بنای س��ر به فلک کش��یده را با خود برد، اما روحِ آن ش��کوه 
و ج��لال همچنان در خانه باقی اس��ت. روحی که م��ا آن را ادبیات 
ایرانی می نامیم. و گوهرِ ش��ب چراغِ این گنجینه باس��تانی شاهنامه  
فردوسی پاکزاد است. فردوسی به درستی دریافته بود که آنچه ملل 
را می س��ازد و برپا می دارد داستان های مش��ترک است. مردمی که 
داستانِ مشترک نداشته باش��ند پراکنده می گردند و چیزی آنان را 
گرد نمی تواند آورد. بدین پایه شاهنامه تمام هست و نیست ما ایرانیان 
اس��ت، اگر شاهنامه نبود ایران تا به امروز نمی پایید. نه تنها به خاطر 
زنده کردن زبان پارس��ی یا نامور کردن پهلوانان باستانی... شاهنامه 
پیکری زی اندام و ورزیده اس��ت که روح ای��ران در آن جای دارد. بر 
پایه ی سیصد سال پژوهشِ خاندانم در شاهنامه باور دارم ما ایرانیان، 
تا کنون راه به معنای ش��اهنامه و ژرفای این اقیانوسِ بی کران نبرده 
ایم. هر چه تا کنون گفته اند و شنیده ایم کفِ دریا و سایه ای از امواج 
آن بوده، اما اینک بر پایه ی مطالعات و بس��تر س��ازی های فکری و 
فرهنگی اساتید و شاهنامه پژوهان بزرگ ایران و جهان در صد سالِ 
 گذش��ته، توان و خواستی پدید آمده برای س��فر به اعماقِ اقیانوس. 
 هر چند حمایتی نیس��ت و از هر طرف س��نگ پیش پا می اندازند یا 
بر سر می کوبند که روی برتابیم و راه بگردانیم لیکن این دیار همواره 
فرزندانی جان بر کف داش��ته، در میدان جنگ پیشِ شمشیر، سینه 
سپر کردن یک کار اس��ت و مانندِ شمعِ آرامسوزی سالها سوختن و 
روشنی بخشیدن کاری دیگر. باری شاهنامه چنان که گفته شد تمام 
فرهنگ ما از جمله بازیهای پهلوانی و مجالس سرگرمی ما را در خود 
دارد. درسِ درام نویس��ی می دهد. آنچه »س��یدفیلد« و »رابرت مک 
کی« در کتابها تئوریزه کرده اند در ش��اهنامه با دقت و عمق بیشتر، 
مو به مو آمده، اما باید همت کرد و دل به این دریا سپرد. باید زانوی 
تلمذ بر خاک ادب نهاد و جمله جمله، کلمه به کلمه خواند، اندیشید 
و فراگرفت. برای مثال؛ در همین داستانِ ضحاک ما جلوه ای از نمایش 

خیمه شب بازی و گفتگوی مرشد و لعبت را به وضوح می بینیم.

 بن مایه های اس��اطیری و تاریخی شاهنامه چگونه می تواند 
در این نمایش ظهور و بروز داشته باشد؟

اس��طوره در تعریف س��اده ی خود عبارت از روایاتی دراماتیک است 

برای تش��ریح و ادراکِ مفاهیم بنیادی گیتی و احوالاتِ ناشناخته ی 
بشر.بس��یاری از این مفاهیم و احوالات تا امروز بی پاس��خ مانده اند و 
علم نتوانس��ته پاسخی به آن ها بدهد. حافظ می فرماید؛ »عیان نشد 
که چرا آمدم، کجا بودم/ دریغ و درد که غافل ز کارِ خویش��تنم« یا 
پیرِ توس در شاهنامه می گوید؛ »همه کارهای جهان را در است/ مگر 
مرگ، کان را دری دیگرست« چنان که می دانید هنوز مرگ و حیات 
مانند س��ر چشمه ی خشم و رشک و مهر رازهایی موهوم، جذاب و 
سر به مُهر مانده اند.پس اسطوره و تاریخ به ویژه در روایتی درخشان 
مانند آنچه فردوس��ی در شاهنامه ارائه می نماید سرشار از بزنگاه ها و 
جلوه های دراماتیک هستند. درام نویسِ معاصر باید دو زنهار را در یاد 
داشته باشد، نخست نترسیدن از شکوهِ کلام و غرق نشدن در ظاهرِ 
دلفریب و هوشربای روایات. دو دیگر آشنایی با جامعه و مردمِ روزگار 
خویش، دانستن دغدغه ها، علایق و نیازهای روز جامعه. هنگامی که 
این هر دو حاصل آمد آنچه شما گفتید دور از دسترس نخواهد بود. 

این شیوه ایست که من اختیار کرده ام.

 چرا ضح��اک را انتخاب کردید و چه ویژگی هایی در این 
شخصیت باعث شد که درام بر اساس آن شکل بگیرد؟

ضحاک دراماتیک ترین شخصیت شاهنامه است. شگفت آنکه در هیچ 

کتاب و مقاله و پژوهش��ی رویکردی علمی، خالی از غرض نس��بت 
ب��ه آژیدهاک یا هم��ان ضحاک ندیده و نخوانده ام. نه حتی اش��و 
زرتشت در گاتهای اوس��تا. تنها پیرِ توس است که در شاهنامه ی 
خود نگاهی دقیق و دادگرانه بر ماردوش داش��ته است. ضحاک در 
حماس��ه ی ملی ایران مردی درونگرا، حسود و عاشق پیشه است. 
تنها ش��اهِ عاشق پیشه ی ش��اهنامه که پادشاهیش را فدای عشق 
ب��ه زنان��ش می کند. زنانی که او را دوس��ت نمی دارن��د و در نهان 
با دشمنانش می س��ازند. دیگر گناهِ نابخشودنی ضحاک در روایات 
کهن، بر هم زدن تفاوت طبقاتی در جامعه است. اما آنچه درباره ی 
او می گویند تنها از خونریزی و مارهای مغزخوار اس��ت. شاهنامه را 
نخوانده اند تا بدانند ضحاک خود نیز از مارهای شانه ی خویش در 
ترس و عذاب اس��ت. به آنان مغز می خوراند تا آرامشان کند. مانند 
هر انس��ان که از گناهان خویش، از عواقبِ کج رفتاری های خویش 
رنج می برد. تو پنداری مردم در پی ش��خص بدنامی می گشته اند تا 
همه ی گناهان و کج رفتاری های خویش را به نامِ او کنند. در کنارِ 
این ها فردوسی داستان ضحاک را بستری مناسب دیده تا انسان را 
در کلیت خود و انسان ایرانی را به شکل خاص مورد نقد و تأدیب 
قرار دهد. اگر داس��تان جمش��ید روایتی دینی و داس��تانِ فریدون 
درس��نامه ای سیاسی دانسته ش��ود، باید گفت که داستان ضحاک 
اجتماعی ترین داستان در سراسر روایات حماسی جهان است. باور 
و قرائتی غلط و بی پشتوانه از داستان ضحاک بسیار رایج و مشهور 
شده که آن را بیشتر سیاسی و کمتر اجتماعی نشان می دهد. این 
نگاه، با خوانشِ دقیقِ شاهنامه به سادگی بر خواهد گشت. به رأی 
من این داستان باید در دانشگاه های جامعه شناسی ایران تدریس 
ش��ود. در کنار این ویژگی ها، لزوم دیگر پرداختن به این داس��تان 
برای من آن بود که این روزها بسیارند آنان که نامِ ضحاک و کاوه 
و فری��دون را بر زبان می برند بدون آن که کوچکترین آش��نایی با 
آنان داش��ته باشند. به عنوان یک نویس��نده و کارگردان همچنین 
به عنوان یک پژوهش��گر و ش��اگردِ فردوسی این وظیفه را بر خود 
دانستم که شرحی عامیانه با زبانی امروزین از پادشاهی ضحاک به 

مردم ایران پیشکش کنم.

 در خص��وص نح��وه آماده س��ازی ای��ن نمای��ش توضیح 
بفرمایید؟

این نمایش آرزوی من بود. دو سال برای نوشتن آن زمان گذاشتم 
و قریبِ یک س��ال هم صرف مراحل آماده س��ازی، تمرین و کسب 
مجوزهای اجرا ش��د. بدون هیچ پش��تیبانی و حمایت��ی... هر چه 
بود اش��ک ش��وقِ دوستان و اس��اتیدی بود که متن را می خواندند 
و افس��وس می خوردند چرا که باور داش��تند؛ هرگز نمی توان آن را 
ب��ر صحنه برد. در امواج این دری��ای توفان زده در گردابِ تردید و 
دیوبادِ اش��تیاق کار را با گروهی از عشاقِ فرهنگ و هنر ایران آغاز 
کردیم. آنان که می دانس��تم از تئاتر ش��هرت و ثروت نمی خواهند 
بلک��ه دل در گرو مهر مردم ای��ران دارند. بانگِ چاووشِ ما را دکتر 
حریری پاس��خ داد و غافله ی پایمردانِ دیو پا در راه نهاد.همچنان 
و ت��ا امروز که بر صحنه ی تالار مولوی ایس��تاده ایم، بر پای خود 
و بی هی��چ حمای��ت مالی دولتی ی��ا خصوصی به کار خ��ود ادامه 
 داده ای��م. برای م��ردم کار می کنیم و تنها به حمایت آنان چش��م 

دوخته ایم.

 گووانمهر اسماعیل پور: 

شاهنامه میراث فرهنگی و هویتِ تاریخی ماایرانیان است
مطالبه رضا کیانیان

 برای حفاظت از حریم تئاتر شهر

 کوتاه از هنر 

ادامه از صفحه اول:
اگر امروز رسانه ای که فریاد می زند و ناپاسخگویی ها 
موج��ب عصبانی��ت جامعه می ش��ود را  به انحاء 
مختلف و برچس��ب زنی، س��عی در خارج نمودن 
رسانه از مسیر افشای فساد و تخلف های احتمالی 
دارن��د این هم یعنی مظلومیت توأمان رس��انه و 
قوه قضائیه. وقتی ریاس��ت قوه قضائیه در ابتدای 
ش��روع به فعالیت، مبارزه با فس��اد را از درون قوه 
قضائیه آغاز و حتی دس��تگیری دادستان یکی از 
شهرس��تان ها را علنی اعلام می کند قطعا لرزه بر 
اندام مفس��دین می اندازد و طبیعی است که زین 
پس سعی داشته باشند با هجمه های ناجوانمردانه 
به قوه قضائیه، حرکت رو به جلوی مبارزه با فساد 
را متوقف یا کند کنند که برای مفسدین تفاوتی 
ندارد چون در هر صورت به خواسته شان می رسند!

پنجم: و در پایان همان یادداشت ۱۲ مهر نوشتیم: 
»نهاد اصلی و مهم مبارزه با فساد، قوه قضائیه است 
نه مجلس شورای اسلامی یا دولت و یا یک رسانه. 
قوه قضائیه به خوبی می داند اگر در منطقه ای برای 
دادخواهی مردم »داد« ستانی وجود نداشته باشد 
یعن��ی بی اعتمادی، یعن��ی در مظلومیت گرفتار 
آمدن کس��انی که در راه مبارزه با فس��اد هزینه 
می دهند. روزنامه آفتاب یزد این قول را به ریاست 
قوه قضائیه می دهد تا در راه مبارزه با فساد همراه 
قضات شریف باشد، بیمی از هزینه دادن ها نداشته 
باش��د و نیز این که با برچسب زنی راه خود را گم 
نکند. در پایان تأکید می کنیم، اگر رسانه هم تخلف 
کرد ضمن برخورد قانونی با رس��انه نباید موضوع 

اصلی مبارزه با فسادی که گزارش شده به انحراف 
کشیده شود موضوعی که احساس می شود به یک 

رویه تبدیل شده است! «
شش�م: مطمئن بودیم دیر ی��ا زود حتی صدای 
اعتراض قاضی القضات نیز ش��نیده می ش��ود از 
این بابت که برای »فسادزدایی«؛ سنگ اندازی ها، 
تخریب ها، هجمه ها، ترور ش��خصیت ها، بسیج 
ک��ردن پروپاگاندای رس��انه ای و نق��ل خبرهای 
بی اس��اس و بی پایه و ناقص تنها بخشی از ماجرا 
است. چرا مطمئن بودیم؟ چون خودمان طعم تلخ 
هزینه دادن برای افشای فسادهای حتی کوچک و 

جزئی را بارها پرداخت کرده بودیم! 
هفتم: عارضیم خدمت ریاست دستگاه عظیم و 
مهم »عدلیه« که، جانا سخن از زبان ما می گویی! 
در این مس��یر که »س��ر و دست و پا می شکند« 
دیوارش، هرچه مصمم تر باش��ید محکم تر ضربه 
خواهی��د خ��ورد و هر چه پافش��اری ها بر مبارزه 
با فساد بیشتر ش��ود ملموس تر تخریب خواهید 
ش��د اما باکی نیس��ت چون ایمان داریم دستگاه 
قضایی »بیدی نیس��ت که به ای��ن بادها بلرزد« 
هرچند ب��اور داریم هزین��ه دادن و زخم خوردن 
و لب به گلایه نگش��ودن کار هر کسی نیست اما 
امیدواری��م در این مس��یر ذره ای تردید به دل راه 
ندهی��د که همی��ن تخریب ها و هزین��ه دادن ها 
دلالتی اس��ت بر پیمودن مس��یر به درس��تی و 
راستی... جز این که دعاگوی تان باشیم و پلی میان 
 دس��تگاه قضا و مردم، کاری از دست مان ساخته

 نیست!

آفت�اب ی�زد: هفت��ه گذش��ته محمدمه��دی 
اس��ماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
»روز ش��نبه )امروز( مراس��م ویژه ای در محوطه 
تئاتر ش��هر برگزار می ش��ود و حریم��ی در این 
مجموعه ایجاد خواهیم کرد.« اسماعیلی با بیان 
این مطلب گفته بود: »بازطراحی مهندسی نیز در 
مجموعه تئاتر شهر صورت گرفته است.« پیش از 
این رضا کیانیان درباره ساخت و ساز های حوالی 
ایس��تگاه مترو مجموعه ی تئاتر شهر در روایتی 
گفته ب��ود: »در آن دوره، تمام هنرمندان تئاتر و 
حتی زنده یاد آقای سمندریان در مجموعه ی تئاتر 
شهر جمع شدیم و از شهرداری و مسئولان مترو 
خواس��تیم تا این ایستگاه را در حریم تئاتر شهر 
نسازند. بازسازی مجموعه  تئاترشهر در سال ۶۸ 
بدون در نظر گرفتن معماری و ساختار بیرونی و 
درونی تئاترشهر اتفاق افتاد. در واقع، یک طراحی 
ارزان قیمت و بازاری را به این بنا تحمیل کردند و 
ب��ه وجهه ی هنری آن ضربه زدند که ضربه ای به 

روح تئاترشهر بود. 
اکن��ون کیانی��ان در واکن��ش به اظه��ارات وزیر 
فرهنگ و ارش��اد اسلامی گفته است: »در خبر ها 
شنیده ام که این روز ها مهندسان مشغول تعمیر 
تئاتر ش��هر هس��تند. معتقدم اگر مرکز هنر های 
نمایش��ی این اثر حفاظت ش��ده و ثبت ملی را به 
ش��هرداری بس��پارد، ش��هرداری می تواند آن را 
براس��اس نقشه هایی که تئاترش��هر بر مبنای آن 
ساخته ش��ده، تعمیر و بازسازی کند تا معماری 
داخل��ی این بنای هنری حفظ ش��ود. همچنین 
می تواند آن بخش هایی را که س��ال ۶۸ به تئاتر 
ش��هر تحمیل ش��دند و زیبایی آن را خدشه دار 
کردند، پ��اک کند و وقتی مجموعه آماده ش��د، 
آن را به مرکز هنر های نمایشی بسپارد. از طرفی 
می توان ای��ن پارک را به پارک »نمایش« تبدیل 
کرد؛ آمفی تئاتر های کوچک و روباز با سقف های 
 متح��رک در آن ایج��اد کرد که حتی زمس��تان 

هم فعال باشند.« 

= ضحاک دراماتیک ترین شخصیت شاهنامه 
مقاله  و  کتاب  هیچ  در  آنکه  شگفت  است. 
غرض  از  خالی  علمی،  رویکردی  پژوهشی  و 
 نسبت به آژیدهاک یا همان ضحاک ندیده و
گاتهای  در  زرتشت  اشو  حتی  نه  ام.  نخوانده   
اوستا. تنها پیرِ توس است که در شاهنامه ی خود 
نگاهی دقیق و دادگرانه بر ماردوش داشته است

ایرانیان  = شاهنامه تمام هست و نیست ما 
امروز  به  تا  ایران  نبود  شاهنامه  اگر  است، 
زبان  کردن  زنده  خاطر  به  تنها  نه  نمی پایید. 
باستانی...  پهلوانان  کردن  نامور  یا  پارسی 
که  است  ورزیده  و  اندام  پیکری زی  شاهنامه 

روح ایران در آن جای دارد

= برای مردم کار می کنیم و تنها به حمایت آنان 
چشم دوخته ایم

اداره كل ثبت اسناد و املاک استان كرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک كرمانشاه ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳

 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای ش��ماره ۱40۲۶0۳۱۶0۱400۲۲0۶ مورخه ۱40۲/0۸/۱5 
هی��ات اول/دوم موضوع قان��ون تعیین تکلیف وضعی��ت ثبتی اراضی 
و س��اختمان های فاقد سند رسمی مس��تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم 
علی کاظمی فرزند داود بشماره شناسنامه ۲4۱ صادره از گیلانغرب در 
شش��دانگ ساختمان به مساحت 4۶.۳۸ مترمربع در قسمتی از پلاک 
 ۱۹ اصل��ی واقع در بخش س��ه حومه ب��ه آدرس کمربندی غربی بین
 پ��ل مدافعان ح��رم و پل ایثار مغازه علی کاظم��ی خریداری از مالک 
 رس��می آقای عبدالحسین توکلی محرز گردیده اس��ت. لذا به منظور
 اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می ش��ود در 
صورتی که اشخاص نس��بت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باش��ند می توانند از تاریخ انتش��ار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/10/02
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/17

فرشاد نادری - رئیس ثبت اسناد و املاک

به »قاضی القضات« گفته بودیم »مبارزه با فساد هزینه دارد«!
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آفتاب یزد – منیرس�ادات ذوالفقاری اجلال منش: کلیه ها اندام های لوبیایی 
شکل هستند که در قسمت فوقانی شکم و جلوی عضلات پشت، در سمت چپ 
و راست بدن قرار دارند. عملکرد اصلی کلیه ها دفع مواد زائد و مایع اضافی از بدن 
هنگام تولید و دفع ادرار است و همچنین تولید هورمون هایی که مسئول تنظیم 
فش��ار خون، تولید گلبول های قرمز، تنظیم اسید و تأثیر بر روی کلسیم، سدیم، 
پتاسیم و دیگر الکترولیت های دخیل در سوخت و ساز بدن هستند، بر عهده کلیه ها 
است. درد کلیه یکی از عارضه های دردناک است که می تواند به دلایل مختلفی اتفاق 
بیفتد و نمی توان بدون انجام آزمایش های تشخیصی علت دقیق آن را پیدا کرد. این 
بیماری می تواند کیفیت زندگی افراد را به صورت جدی کاهش دهد لذا با توجه به 
اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر حسین کرمی، متخصص اورولوژی و 
دکتر شهریار ناطق، متخصص اورولوژی و دکتر سلمان اسلامی، متخصص اورولوژی 
گفتگو کرده است.دکتر کرمی در این باره می گوید: به طور کلی کلیه ها اندام هایی 
هستند که در ناحیه بالایی شکم، پشت ماهیچه ها و در هر دو طرف بدن قرار دارند. 
وی اظهار کرد: درد کلیه و درد پشت به سختی از هم تشخیص داده می شوند اما 
درد کلیه معمولا عمیق تر بوده و در بخش بالاتری از پش��ت بدن و در زیر دنده ها 
احساس می شود.این متخصص اورولوژی بیان کرد: عملکرد و هدف کلیه ها، خارج 
کردن آب اضافی و مواد زائد از بدن اس��ت. دلیل درد کلیه عمدتا عفونت مجاری 
ادراری و س��نگ کلیه می باش��د. با این حال، دلایل بسیار دیگری وجود دارند که 
می توانند منجر به جراحت کلیوی شوند، از جمله ترومای نافذ و غیر نافذ می باشد 
و چنانچه یک زن باردار دچار درد کلیه شود، می بایست فورا با پزشک خود تماس 
حاصل کند.وی عنوان کرد: دلایل درد کلیه از طریق شرح حال بیمار، آزمایشات 
فیزیکی و نمونه گیری خون، ادرار و آزمایش بارداری تعیین می شود. ممکن است 

انجام سی تی اسکن یا  ام آرآی از شکم نیز توسط پزشک توصیه شود.

 <درمان درد کلیه متفاوت است
دکتر کرمی بیان کرد: درمان درد کلیه متفاوت اس��ت اما به طور معمول درمان 
دارویی توس��ط ایبوپروفن یا استامینوفن برای کاهش درد و درمان دارویی توسط 
آنتی بیوتیک نیز زمانی که دلیل ایجاد درد، عفونت باشد، مورد استفاده قرار می گیرد.

این متخصص اورولوژی ادامه داد: برخی افراد فورا سنگ کلیه را دفع کرده و به این 
ترتی��ب درد کلیه در آنه��ا از بین می رود، اما برخی نیاز به عمل جراحی دارند که 
می توان با رعایت مواردی که منجر به ایجاد عفونت یا آسیب به کلیه هستند، از 
ایجاد درد کلیه ممانعت به عمل آورد. وی تصریح کرد: تشخیص درد کلیه در یک 
فرد، وابسته به دلیل ایجاد این درد بوده و عمده بیماران هنگامی که به سرعت و 
به طور مناسبی تحت درمان قرار گیرند، نتایج قابل قبولی را دریافت خواهند کرد.
دکتر کرمی توضیح داد: سنگ های کلیه درون مجاری ادراری یا کلیه ها وجود دارند. 
بسیاری از این سنگ ها هیچ علامتی نداشته و سنگ های خاموش نامیده می شوند. 
علائم این عارضه به طور ناگهانی ایجاد می ش��وند و دردهای شدیدی را در ناحیه 
پشت و شکم، پهلوها برای فرد ایجاد می کنند و حتی تغییر وضعیت بدن منجر به 
از بین رفتن درد نمی شود.این متخصص اورولوژی ابراز داشت: علائم و نشانه های 
درد کلیه شامل احساس ناراحتی و اضطراب، دردهای تیزی که در پشت و تقریبا 
بین پایین ترین دنده و باسن ایجاد می شود، هستند. بسته به دلیل ایجاد درد، ممکن 
اس��ت درد از ناحیه پهلو ش��روع شده و به سطح شکمی گسترش یابد. وی افزود: 
برخی افراد ممکن است علائمی نظیر تب، درد در هنگام دفع ادرار، وجود خون در 
ادرار، حالت تهوع، استفراغ، سرگیجه، یبوست یا اسهال، خارش پوست، خستگی، 
لرز را نیز داشته باشند.دکتر کرمی مطرح کرد: علائم و نشانه های دیگری که در 
هنگام آسیب شدید به کلیه ایجاد می شود، عبارتند از احساس طعم فلز در دهان، 
تنفس سخت و تورم و تنفس کوتاه است.این متخصص اورولوژی یادآور شد: بسته 
به دلیل ایجاد درد کلیه، درد ممکن است در سمت چپ، راست و یا هر دو سمت 
ایجاد ش��ود. گاهی درد در هر دو سمت ایجاد شده که دلیل آن آسیبی است که 
موجب ایجاد تروما در کلیه شده است و در نهایت باعث می شود علائم گفته شده 
ایجاد شوند. آسیب های کمتر ممکن است در ابتدا بدون هیچ علائمی باشند ولی 
آسیب شدید به کلیه می تواند منجر به فشار خون، ضربان غیر نرمال و شوک شود.

وی تشریح کرد: درد کلیه ممکن است به سبب مشکلات یا بیماری های کلیه یا 
سایر بخش های آن، مانند مثانه و حالب رخ دهد. با این حال، بیماری های دیگری 
نیز ممکن است علائمی شبیه به بیماری های کلیوی داشته باشند، اما در حقیقت 
ارتباطی با بیماری های کلیوی ندارند. دکتر کرمی ابراز کرد: دردهایی که ناگهانی 
ایجاد می ش��وند تیز و شدید می باش��ند و افزایش و کاهش امواج درد دارند اغلب 
مربوط به سنگ های کلیوی در حالب کلیه است و دردهایی که به واسطه سنگ 
کلیه ایجاد می شوند، کولیک نامیده می شوند. این متخصص اورولوژی اظهار کرد: 
دلایل و بیماری های بس��یاری وجود دارند که منجر به ایجاد درد در کلیه )یا درد 
پهلو( می شوند. این بیماری ها می توانند به طور حاد و یا مزمن عملکرد کلیه را تحت 
تاثیر قرار دهند. بیماری های دیگر در زمان تولد ظاهر می شوند و برخی افراد ممکن 
است با اختلالات ژنتیکی زاده شوند که می تواند بر روی عملکرد کلیه ها تاثیر داشته 
باشد.وی یادآور شد: درد کلیه یا پهلو می تواند حاد، نسبتا ثابت و تیز باشد. درد کلیه 
معمولا هنگامی مشاهده می شود که سنگ های کلیه یا مشکلات دیگری، مجرای 
تخلیه ادرار از کلیه را مسدود کرده باشند. با این حال، فرآیندهای دیگری می توانند 
منجر به ایجاد درد مزمن با شدت کمتری شوند که معمولا منجر به درد تیز در 
کلیه می شوند.دکتر کرمی اذعان داشت: برخی دلایل شایع درد کلیه یا پهلو عبارتند 
از عفونت های مجاری ادراری و لخته خون در کلیه )ترومبوز س��یاهرگ کلیوی( . 
این متخصص اورولوژی ادامه داد: عفونت مجاری ادراری زمانی رخ می دهد که یک 
یا تعداد بیشتری از بخش های سیستم ادراری )کلیه ها، حالب، مثانه و یا مجاری 
ادراری( با پاتوژن هایی )عمدتا باکتری ها( آلوده شوند. عفونت های مجاری ادراری 
عمدتا در زنان ایجاد می شوند. وی افزود: حدود ۵۰ درصد از زنان عفونت مجاری 
ادراری را حداق��ل یک بار در طول زندگی خود تجربه می کنند. بس��یاری از این 
عفونت ها شدید نبوده اما اگر عفونت به کلیه ها برسد، بیماری های جدی تری را ایجاد 
کرده و حتی می تواند منجر به مرگ نیز شود.دکتر کرمی مطرح کرد: ترمبوز عمیق 

سیاهرگ، لخته خونی است که در داخل سیاهرگ ایجاد شده و عمدتا عمیق بوده و 
در ساق پا مشاهده می شود. خطری که وجود دارد این است که لخته خون می تواند 
شکسته شده و در جریان خون حرکت کند. این لخته می تواند در شش ها تجمع 
کرده و جریان خون را در آنها متوقف کند و در نتیجه منجر به آسیب به اندام ها و یا 
حتی مرگ شود.وی ابراز داشت: عفونت کلیه، سنگ های کلیوی، سرطان کلیه، هر 
آنچه کلیه را تحت فشار قرار دهد )مانند تومورهای بزرگ(، گلومرولونفریت )التهاب 
گلومرولت ها یا رگ های خونی کوچک در کلیه ها(، بیماری کلیه پلی کیستیک 
)مادرزادی(، بد شکلی مادرزادی در سیستم ادراری که منجر به مسدود شدن کامل 
یا بخشی از جریان ادراری می شود، مصرف برخی داروها یا سم هایی که باعث آسیب 
بافتی کلیه می شوند، درد کلیه در دوران بارداری، خونریزی کلیوی ناشی از ترومای 

نافذ یا غیر نافذ از دیگر دلایل بروز درد کلیه می باشند.

<درمان درد کلیه بیشتر به علت آن بستگی دارد
در ادامه نیز دکتر ناطق در اینباره خاطرنشان کرد: درد کلیه اغلب در پهلوها، کمر، 
شکم یا کشاله ران احساس می شود. بیشتر اوقات، این درد با کمر درد اشتباه گرفته 
می شود. وی بیان کرد: درد کلیه می تواند ناشی از سنگ کلیه، عفونت کلیه، آسیب 
کلیوی و یا س��رطان کلیه باش��د. این درد، اغلب با علائمی مثل تب، لرز، تهوع یا 
استفراغ و بروز تغییراتی در ادرار همراه است. درمان درد کلیه به علت آن بستگی 
دارد. این متخصص اورولوژی اظهار کرد: درد کلیه، احس��اس درد و ناراحتی است 
که در نواحی اطراف کلیه ها رخ می دهد. کلیه ها دو اندام لوبیایی شکل هستند که 
دقیقا زیر قفسه سینه، در دو طرف ستون فقرات قرار دارند. درد کلیه، همیشه ناشی 
از مشکلات کلیوی نیست، اما معمولا نشان دهنده وجود یک مشکل در دستگاه 
ادراری است.وی ابراز داشت: بسیاری از افرادی که دچار درد کلیه می شوند، تصور 
می کنند که با کمردرد مواجه شده اند اما بین درد کلیه و کمردرد، برخی تفاوت های 
اساسی وجود دارد. برای مثال، کمردرد معمولا وسط کمر یا نواحی پایین کمر را 
درگیر می کند. گاهی اوقات مشکلات مربوط به ستون فقرات می توانند باعث شوند 
که درد کمر، به پاها نیز کشیده شود. دکتر ناطق افزود: درد کلیه معمولا در نواحی 
بالای کمر ایجاد ش��ده و اغلب عمیق تر احساس می  شود. بیشتر اوقات، درد کلیه 
در زیر دنده  ها، س��مت راست یا چپ ستون فقرات ایجاد می  شود. این متخصص 
اورولوژی ادامه داد: درد کلیه هم ممکن است به نواحی دیگری مانند شکم یا کشاله 
ران سرایت کند. گاهی اوقات، درد لگن نیز با درد کلیه اشتباه گرفته می شود، اما 
درد لگن در قسمت های پایین  تر کمر )پایین تر از محل درد کلیه( ایجاد می شود و 
مرتبط با کلیه ها نیست.وی توصیه کرد: اگر درد کلیه ای دارید که برطرف نمی شود 
و فعالیت های روزمره شما را مختل کرده، اولین قدم این است که به پزشک مراجعه 
کنید. همچنین، در صورت داشتن علائمی مانند درد غیر قابل کنترل، حالت تهوع 
یا استفراغ شدید، تب و لرز یا ناتوانی در دفع ادرار، با اورژانس تماس بگیرید. در این 
فاصله، برای کاهش درد و ناراحتی کلیه خود می توانید اقدامات مختلفی را انجام 
دهید که مهمترین آن عبارتند از اینکه آب بنوشید، از کمپرس گرم استفاده کنید و 
از داروهای مسکن استفاده کنید. دکتر ناطق عنوان کرد: کلیه ها به مثانه و حالب ها 
)لوله هایی که ادرار را از کلیه ها به مثانه می برند( متصل هستند. وجود مشکل در 
هر یک از این قسمت ها، می تواند باعث درد و ناراحتی در فرد شود. این متخصص 
اورولوژی تصریح کرد: برخی از علل احتمالی درد کلیه عبارتند از وجود سنگ کلیه، 
احتباس ادراری، ریفلاکس ادراری، انسداد محل اتصال حالب به کلیه، تنگی مجرای 
ادرار، عفونت کلیه )پیلونفریت(، بیماری کلیه پلی  کیستیک، جراحت یا آسیب و 
سرطان کلیه است. وی ادامه داد: سنگ کلیه از تجمع مواد معدنی و سایر ترکیبات 
درون بدن شکل می گیرند. اندازه این سنگ ها می تواند به کوچکی یک دانه شن یا 
بزرگ تر از یک دانه مروارید باشد. سنگ های کوچک ممکن است خود به خود از 
بدن دفع شوند اما سنگ های بزرگتر ممکن است در مجاری ادراری گیر کرده و مانع 
دفع ادرار شوند ولی در هر دو صورت، این سنگ ها می توانند درد شدید ایجاد کنند.

دکتر ناطق بیان کرد: در وضعیت احتباس ادراری احتباس ادراری، فرد نمی تواند 
مثانه خود را به طور کامل تخلیه کند. احتباس ادراری می تواند به طور ناگهانی ایجاد 
ش��ده و یا به مرور زمان اتفاق بیفتد. این متخصص اورولوژی می گوید: ریفلاکس 
ادراری باعث بازگشت ادرار از مثانه به حالب یا کلیه ها می شود. این عارضه ممکن 
است برای هر کسی اتفاق بیفتد، اما در نوزادان و کودکان خردسال شایع تر است. وی 
تصریح کرد: وضعیت انسداد محل اتصال حالب به کلیه در افراد می تواند باعث درد 
پهلو شود که ممکن است به شکم یا کشاله ران نیز سرایت کند. دکتر ناطق متذکر 
شد: وضعیت تنگی مجرای ادرار به تنگ شدن حالب اشاره دارد. حالب ها )میزنای( 
لوله هایی هستند که ادرار را از کلیه ها به مثانه منتقل می کنند. تنگی مجرای ادرار 
می تواند در یک و یا هر دو حالب رخ دهد.این متخصص اورولوژی اذعان داش��ت: 
بیماری عفونت کلیه زمانی ایجاد می شود که باکتری ها، کلیه را آلوده می کنند و 
باعث عفونت کلیه در افراد شوند. علائم این بیماری شامل تب و لرز، درد کمر یا 
پهلو، حالت تهوع و استفراغ می باشد. وی اشاره کرد: کلیه پلی کیستیک یک مشکل 
ارثی است که در آن کیست های پر از مایع درون کلیه ها تشکیل می شود. با بزرگ 
ش��دن کیست ها، کلیه ها نیز بزرگ تر می شوند و در نتیجه ممکن است عملکرد 
صحیح خود را از دست بدهند. دکتر ناطق یادآور شد: ضربه های ناشی از ورزش، 
تصادفات رانندگی و یا سایر ضربه های شدید، ممکن است باعث بروز آسیب فیزیکی 
به کلیه ها شوند. این اتفاق می تواند منجر به وجود خون در ادرار یا اطراف کلیه ها و 
همچنین نشت ادرار از کلیه ها شود.  این متخصص اورولوژی تشریح کرد: شایع ترین 

نوع سرطان کلیه، کارسینوم سلول کلیوی است که معمولا افراد بازه سنی ۶۰ تا 
۷۰ سال را تحت تاثیر قرار می دهد. علائم این بیماری می تواند شامل وجود خون 
در ادرار، درد پهلو و یا احساس وجود یک توده در پهلو باشد.وی خاطرنشان کرد: 
افرادی که دچار درد کلیه می ش��وند، ممکن است علائم مختلفی را تجربه کنند. 
برخی از شایع ترین علائم درد کلیه عبارتند از درد مبهم و مداوم در کمر،درد در 
پهلوها، زیر قفسه سینه یا شکم،درد تیز یا شدیدی که کم و زیاد می شود،دردی که 
به کشاله ران منتشر می شود و درد کلیه اغلب با حالت تهوع یا استفراغ نیز همراه 
است )به خصوص اگر ناشی از سنگ کلیه باشد(. دکتر ناطق می گوید: درمان درد 
کلیه بیشتر به علت آن بستگی دارد. به عنوان مثال، اگر درد کلیه به دلیل عفونت 
ایجاد ش��ده باشد، پزش��ک برای درمان آن آنتی بیوتیک تجویز می کند. اگر درد 
ناشی از سنگ کلیه باشد، این سنگ ها باید برطرف شوند. گاهی اوقات سنگ های 
کوچک خود به خود از بدن دفع می شوند، اما سنگ های بزرگتر ممکن است نیاز به 
عمل جراحی داشته باشند.این متخصص اورولوژی گفت: برای تشخیص علت درد 
کلیه، پزشک ابتدا سوالاتی در رابطه با این مشکل می پرسد و یک معاینه فیزیکی 
انجام می دهد. همچنین، آزمایشات متعددی می توانند در تشخیص علت دقیق درد 
کلیه به پزشک کمک کنند که شامل آزمایش ادرار، آزمایشات تصویربرداری است.

وی افزود: با اس��تفاده از آزمایش ادرار، ادرار از نظر وجود خون، گلبول های سفید 
)که نش��ان دهنده وجود عفونت است(، پروتئین ها و مواد خاصی که با مشکلات 
کلیوی مختلف مرتبط هستند، بررسی می شود و در آزمایشات تصویربرداری مانند 
سونوگرافی یا سی تی اسکن، تصاویری از ساختار فیزیکی کلیه ها و مجاری ادراری 
به دست می آید و پزشک با استفاده از آن ها می تواند وجود سنگ کلیه را تشخیص 
دهد و جریان ادرار را بررسی کند.  دکتر ناطق اشاره کرد: به طور کلی، آب بهترین 
نوشیدنی است. نوشیدنی  هایی که قند زیادی دارند، می توانند منجر به دیابت شوند 
و نوشیدنی هایی که نمک یا کافئین زیادی دارند نیز می  توانند باعث کم  آبی بدن 
شوند بنابراین هر دو گروه، به مرور زمان می توانند منجر به آسیب و مشکلات کلیوی 
شوند. این متخصص اورولوژی توصیه کرد: در صورت داشتن درد مداوم یا شدید در 
نواحی اطراف کلیه های خود و همچنین کمردرد همراه با علائم دیگری نظیر تب 
و لرز، حالت تهوع یا استفراغ )به طوری که اصلا نمی توانید چیزی بخورید(، رنگ 
غیرطبیعی ادرار، احس��اس درد هنگام دفع ادرار،وجود خون در ادرار، نیاز فوری و 
مکرر به ادرار کردن، مش��اهده برخی مواد جامد )سنگ کلیه( در ادرار و احساس 
ناخوشی یا بی حالی که از بین نمی رود باید به پزشک مراجعه کنیم. وی گفت: درد 
کلیه ممکن است خفیف یا شدید باشد. این درد گاهی اوقات بی خطر است ولی در 
بیشتر موارد به این معنی است که در دستگاه ادراری شما مشکلی وجود دارد. در 
صورت ابتلا به کمردرد همراه با تب و لرز، استفراغ، احساس درد هنگام دفع ادرار و 
یا سایر علائم نگران کننده، فورا به پزشک مراجعه کنید. پزشک می تواند علت درد 

کلیه شما را تشخیص دهد و این مشکل را درمان کند.

< تشخیص درد کلیه و کمردرد دشوار است
در ادامه نیز دکتر اس��لامی در اینباره ابراز داشت: کلیه ها اندام هایی به اندازه یک 
مشت به شکل لوبیا هستند. آنها در پشت و در قسمت میانی بدن شما، در ناحیه ای 
به نام پهلو قرار دارند. کلیه ها زیر قسمت پایین قفسه سینه شما در سمت راست 
و چپ ستون فقرات شما واقع شده اند.وی متذکر شد: وظیفه اصلی کلیه ها فیلتر 
کردن مواد زائد از خون شما و تولید ادرار برای خارج کردن این مواد زائد همراه با 
مایعات اضافی از بدن شما است. این متخصص اورولوژی بیان کرد: وقتی کلیه شما 
درد می گیرد، معمولاً این موضوع به این معنی اس��ت که مشکلی در این قسمت 
وجود دارد. تعیین اینکه آیا درد شما از کلیه شما ناشی می شود یا از جای دیگری، 
بسیار مهم است چون با تشخیص درست، درمان هم در زمان مناسب انجام شده 
و کمترین آزار و عوارض را برای شما به همراه خواهد داشت.وی گفت: ماهیچه ها، 
استخوان ها و سایر اندام ها در اطراف کلیه شما وجود دارند، بنابراین گاهی اوقات 
تشخیص اینکه آیا کلیه شما یا چیز دیگری باعث درد شما شده است، دشوار است 
زیرا نوع و محل درد و هر علامت دیگری می تواند به کلیه شما به عنوان منبع درد 
اش��اره کند.دکتر اسلامی خاطرنشان کرد: درد کلیه معمولاً مانند یک درد مبهم 
دائمی در عمق پهلوی راست یا چپ یا هر دو پهلو احساس می شود که اغلب زمانی 
بدتر می شود که شخصی به آرامی به آن ناحیه ضربه بزند.این متخصص اورولوژی 
می گوید: اکثر بیماری ها معمولاً فقط یک کلیه را تحت تأثیر قرار می دهند، بنابراین 
معم��ولاً فقط در یک طرف کمر خود احس��اس درد می کنید. اما طبیعتا اگر هر 
دو کلی��ه تحت تأثیر قرار بگیرند، درد در هر دو طرف ایجاد و حس خواهد  ش��د.

وی اظهار کرد: علائمی که ممکن است همراه با درد کلیه دیده شوند عبارتند از 
وجود خون در ادرار، تب و لرز، تکرر ادرار، تهوع و استفراغ، دردی که به کشاله ران 
سرایت می کند، احساس سوزش یا درد هنگام ادرار کردن و عفونت اخیر دستگاه 
ادراری  است.دکتر اسلامی متذکر شد: درد کلیه نشانه این است که چیزی روی 
یک یا هر دو کلیه شما تأثیر می گذارد. کلیه شما ممکن است به دلایل مختلفی 
نظیر سنگ کلیه، عفونت کلیه، خونریزی، ترومبوز ورید کلیه، هیدرونفروز، توده یا 
سرطان، کیست کلیه، بیماری کلیه پلی کیستیک، بیماری آترومبولیک کلیه و 
آنوریسم شریان کلیوی آسیب ببیند و نیازمند درمان باشد.  این متخصص اورولوژی 
ادامه داد: سنگ کلیه ممکن است در یک یا هر دو کلیه ایجاد شود و معمولاً تا زمانی 
که وارد لوله ای که کلیه و مثانه شما را به هم وصل می کند نشود، دردی را احساس 
نکنید و حتی ممکن است سنگ کوچکی را بدون آنکه متوجه شوید رد کنید. با 

این حال وقتی درد سنگ کلیه شروع شود به احتمال زیاد بسیار شدید و آزار دهنده 
است و همچنین ممکن است حالت تهوع یا استفراغ را هم با آن تجربه کنید. وی 
افزود: پیلونفریت عفونتی است که می تواند در یک یا هر دو کلیه ایجاد شود. علت آن 
عفونت ادراری است که گسترش یافته است. پیلونفریت می تواند منجر به تب، حالت 
تهوع، احساس سوزش هنگام ادرار و درد و حساسیت شود.دکتر اسلامی یادآور شد: 
خونریزی در هر یک یا هر دو کلیه می تواند دلایل مختلفی از جمله آسیب، عفونت 
و بیماری های خاص داشته باشد و احتمالاً خون در ادرار همراه با درد در شکم یا 
کمر همراه خواهد بود. این متخصص اورولوژی تصریح کرد: در ترومبوز ورید کلیوی، 
یک لخته خون در یکی یا هر دو ورید کلیوی متصل به کلیه شما وجود دارد. اگر 
لخته به آهستگی ایجاد شود، ممکن است هیچ علامتی وجود نداشته باشد. با لخته 
شدن ناگهانی، ممکن است درد شدید در پهلو و در اطراف دنده ها احساس شود.

وی می گوید: انس��دادی به نام هیدرونفروز می تواند باعث ش��ود ادرار شما یکی از 
کلیه های شما را با آب پر کرده و آن را متورم کند. هیدرونفروز معمولا فقط یک 
کلیه را درگیر می کند، اما در برخی موارد می تواند هر دو را تحت تاثیر خود قرار 
دهد. در صورت بروز این مشکل ممکن است درد مبهمی را همراه با حملات گاه به 
گاه به همراه درد شدید احساس کنید. علائم آن همچنین ممکن است شامل حالت 
تهوع و ادرار دردناک باشد.دکتر اسلامی گفت: شما می توانید یک توده خوش خیم 
و غیرسرطانی یا سرطان کلیه در یک یا هر دو کلیه تان داشته باشید. این موضوع 
ممکن اس��ت باعث احساس خستگی، تورم در ناحیه کلیه و تجربه درد مداوم در 
ناحیه کمر یا پهلو شود.   این متخصص اورولوژی تشریح کرد: کیست مایع ممکن 
است در هر یک یا هر دو کلیه ایجاد شود. کیست های کلیه معمولاً علائمی ندارند، 
اما گاهی اوقات کیست ها بزرگ تر می شوند و به اندام های شما فشار می آورند و در 
نتیجه باعث درد شکم می شوند. همچنین اگر کیست پاره شود، ممکن است درد 
شدیدی را در پهلو احساس کنید.وی توضیح داد: در بیماری پلی کیستیک ارثی، 
بسیاری از کیست ها در هر دو کلیه رشد می کنند و می توانند به آنها آسیب برسانند. 
با پیشرفت بیماری پلی کیستیک و رشد کیست ها، گاهی اوقات ممکن است در 
بازه های زمانی مختلف، درد شدیدی در پشت و پهلوهایتان داشته باشید. همچنین 
ممکن است سنگ کلیه، فش��ار خون بالا و خون در ادرار هم مشاهده شود.دکتر 
اسلامی ابراز داشت: آنوریسم شریان کلیوی، وضعیت نادری است که یک بخش 
کوچک و ضعیف از دیواره شریان در یک یا هر دو کلیه شما وجود دارد که به طور 
معمول، هیچ علامتی وجود ندارد. اگر آنوریسم پاره شود، ممکن است در ناحیه پهلو 
احساس درد کنید.این متخصص اورولوژی عنوان کرد: در مورد بیماری آترومبولیک 
کلیه باید گفت که اگر پلاک از یک شریان بزرگتر جدا شود، می تواند شریان های 
کوچک هر یک از کلیه ها را مسدود کند. در این مورد ممکن است درد شکم همراه 
با علائم دیگری مانند اسهال و تب را تجربه کنید.وی متذکر شد: بسته به شرایطی 
که باعث درد کلیه شما شده است، ممکن است بتوانید آن را با داروهای خانگی، 
داروهای شیمیایی یا جراحی درمان کنید. همچنین خوب است بدانید که شرایطی 
مانند سنگ کلیه و کیست گاهی اوقات خود به خود برطرف می شوند.دکتر اسلامی 
می گوید: نوش��یدن آب زیاد یکی از درمان های اصلی س��نگ کلیه کوچک است. 
پزشک ممکن اس��ت داروهایی را نیز برای درمان شرایط مختلف تجویز کند که 
می تواند شامل آنتی بیوتیک برای پیلونفریت یا سایر عفونت های کلیه، داروهای ضد 
انعقاد، یا داروهایی برای جلوگیری از لخته شدن خون، برای شرایطی مانند ترومبوز 
سیاهرگ کلیوی، داروهای هدفمند سرطان برای توقف رشد تومور، داروهای فشار 
خون برای کمک به درمان کلیه پلی کیستیک و داروهای کلسترول برای کمک به 
بیماری آترومبولیک کلیه، باشد. این متخصص اورولوژی اظهار کرد: در برخی موارد، 
جراحی ممکن است برای درمان بیماری کلیه شما ضروری باشد. به عنوان مثال، 
آنوریسم شریان کلیوی که در آن قسمت ضعیف دیواره شریان در حال گسترش یا 
پارگی است لذا ممکن است فرد برای درمان نیاز به جراحی داشته باشد. وی افزود: 
در این جراحی با کمک یک میکروسکوپ نازک و روشن، جراح می تواند یک برش 
کوچک ایجاد کند و کیست های کلیه را خارج کند. در روش یورتروسکوپی نیزیک 
تلسکوپ نازک از مثانه عبور می کند و وارد کلیه می شود. جراح می تواند از این روش 
برای برداشتن سنگ های بزرگتر کلیه استفاده کند. دکتر اسلامی ادامه داد: اگر کلیه 
به طور قابل توجهی آسیب دیده باشد، مانند هیدرونفروز یا سرطان، ممکن است 
نیاز به برداشتن کامل داشته باشد. برای اکثر افراد، یک کلیه به تنهایی کافی است و 
مشکل حادی را به همراه نخواهد داشت. جراح همچنین ممکن است تنها بخشی از 
کلیه دارای تومور را بردارد یا از کرایوتراپی برای منجمد کردن و از بین بردن تومور 
به تنهایی استفاده کند. این متخصص اورولوژی اشاره کرد: ممکن است بتوانید از 
داروهای خانگی برای جلوگیری از برخی ش��رایطی که باعث درد کلیه می شوند 
استفاده کنید. برای کاهش خطر ابتلا به عفونت های مثانه که می توانند منجر به 
عفونت کلیه شوند، بهتر است اقداماتی مانند نوشیدن مقدار زیادی آب، به محض 
احساس نیاز، ادرار کنید را انجام دهید. وی افزود: همچنین می توانید با انجام برخی 
اقدامات خطر ابتلا به سرطان کلیه را کاهش دهید که عبارتند از از سیگار کشیدن 
خودداری کنید یا آن را ترک کنید،به طور منظم ورزش کنید،از یک رژیم غذایی 
سالم و متعادل پیروی کنید و وزنتان را متعادل نگه دارید.دکتر اسلامی بیان کرد: 
تشخیص درد کلیه و کمردرد دشوار است. به طور کلی، کمردرد مربوط به عضلات 
شما است، در قسمت پایین کمر شما رخ می دهد و باعث درد مداوم می شود.اگر درد 
کلیه باشد، احتمالاً در نزدیکی دنده های شما بیشتر حس می شود، ممکن است درد 
شدید را احساس کنید و احتمالاً تب داشته باشید. درد همچنین ممکن است در 
یک طرف قوی تر باشد.این متخصص اورولوژی عنوان کرد: درد کلیه تقریبا همیشه 
نشانه این است که چیزی بر کلیه شما تأثیر می گذارد. اگر درد کلیه دارید، در اسرع 
وقت با پزشک تماس بگیرید تا علت درد شما مشخص شود.اگر شرایطی که باعث 
درد کلیه ش��ما شده اس��ت، به موقع و به طور مناسب درمان نشود، ممکن است 
نارسایی کلیه را تجربه کنید که باعث از کار افتادن کلیه های شما خواهد شد.  وی در 
پایان گفت: اگر درد کلیه شما شدید است و به طور ناگهانی شروع شده است، فوراً 
به پزشک مراجعه کنید. این مورد اغلب به دلیل یک مشکل جدی مانند ترومبوز 

ورید کلیوی یا خونریزی در کلیه ایجاد می شود که نیاز به درمان اورژانسی دارد.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

چگونه درد کلیه را مهارکنیم؟
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آگهي فراخوان عمومي ارزیابی کیفی مناقصه گران؛ مناقصه شماره 

م.ع.پ/1402/012 به شماره سامانه ستاد:2002091645000127

روابط عمومي شناسه آگهی :1625277

شــرکت پایانــه هــای نفتــی ایــران )ســهامی خــاص( در نظــر دارد انجــام خدمــات موضــوع مناقصــه را بــا در نظــر گرفتــن شــرایط کلــی زیــر و از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد(، بــه صــورت  
فراخــوان عمومــی ارزیابــی کیفــی مناقصــه گــران بــه مناقصــه گــر  واجــد شــرایط واگــذار نمایــد:

الــف( کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان از دریافــت و تحویــل اســناد فراخــوان تــا تهیــه فهرســت مناقصــه گــران دارای صلاحیــت ، ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www. setadiran.ir انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت 
گواهــی امضــاء الکتــرو نیکــی را جهــت شــرکت در فراخــوان محقــق ســازند . خاطــر نشــان مــی ســازد بــه موجــب بخشــنامه وزارت صمــت امــکان ثبــت نــام بــر خــط رایــگان در ایــن ســامانه جهــت کلیــه 
مناقصــه گــران فراهــم مــی باشــد. شــماره  تمــاس  ســامانه ســتاد  در تهــران جهــت انجــام مراحــل عضویــت در ســامانه 0211456و اطلاعــات تمــاس دفاتــر ثبــت نــام در ســایر اســتان هــا، در ســایت ســامانه 

)www.setadiran.ir( بخــش "ثبــت نــام / پروفایــل تامیــن کننده/مناقصــه گــر" موجــود اســت.
ب( نوع فراخوان: مناقصه عمومی توأم با ارزیابی کیفی جهت انتخاب  مناقصه گر واجد شرایط به منظور انجام خدمات موضوع مناقصه /دو مرحله ای

ج( نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: تهران- خیابان پاسداران -بالاتر از برج سفید – خیابان شهید حجت سوری )نیستان هفتم ( پلاک 11- شرکت پایانه های نفتی ایران )سهامی خاص(
د(موضوع مناقصه: استفاده از خدمات یک فروند قایق خدماتی طنابگیر به صورت 24 ساعته)شبانه روزی(

ه( شــرح مختصــر خدمــات: اجــاره )تامیــن( یــک فرونــد قایــق خدماتــی طنابگیــر )شــناور بدنــه فلــزی غیــر از آلومینیومــی( جهــت شــرکت در عملیــات پهلودهــی و جداســازی نفتکــش هــا، جــا بــه جایــی نفرات 
شــامل راهنمــا، کارمنــد اســناد، تعویــض شــیفت کارکنــان مســتقر بــر روی شــناور و گــوی شــناور، ارائــه خدمــات پشــتیبانی و آمــاده بــاش در کنــار گــوی شــناور و شــرکت در عملیــات بســتن و بــاز کــردن 
کشــتی هــای نفتکــش و نگهــداری کشــتی بــر روی گــوی شــناور و در طــول بارگیــری بــا اســتفاده از طنــاب بلنــد، شــرکت در عملیــات پاکســازی و رفــع آلودگــی در دریــا، توانایــی ارائــه خدمــات جابجایــی بارج 
درمناطــق و خدمــات در مناطــق عملیاتــی جاســک، خــارگ، پایانــه میعانــات گازی پــارس جنوبــی، فــاز 12 و تنبــک و ســایر ترمینــال هــای ســیار و ثابــت و بنــادر خلیــج فــارس و دریــای عمــان )بــه صــورت 

24 ســاعته( و ارائــه دیگــر خدماتــی کــه در محــدوده توانایــی ایــن شــناور مــی باشــد.
و( نــوع و مبلــغ تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار، تضمیــن انجــام تعهــدات و حســن انجــام کار:  ارائـــه تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار بــه مبلــغ550ر093ر206ر5 ریــال حســب آئیــن نامه شــماره 
123402/ت 50659 هـــ مــورخ 94/09/22 هیــأت محتــرم وزیــران و همچنیــن تضمیــن انجــام تعهــدات در صــورت برنــده شــدن بــه میــزان ده درصــد نــرخ پیشــنهادی برنــده مناقصــه؛ ضمنــاً تضامیــن  صــادره 
می بایســت مطابــق فرمت هــای نمونــه پیوســت آئین نامــه مذکــور ارائــه گــردد؛ لــذا مناقصــه گــزار  از پذیــرش تضامینــی کــه فاقــد شــرایط فــوق باشــد معــذور بــوده و هیــچ گونــه مســئولیت و تعهــدی در 

ایــن خصــوص، نخواهــد داشــت. شــایان ذکــر مــی باشــد پــس از انعقــاد قــرارداد، بــه میــزان ده درصــد از هــر صــورت وضعیــت مناقصــه گــر برنــده به عنــوان تضمیــن حســن انجــام کار کســر مــی گــردد.
ز(  محــل ، مــدت زمــان اجــراي خدمــات و بــرآورد مناقصــه گــزار : محــل اجــراي خدمــات در مناطــق عملیاتــی جاســک، خــارگ، پایانــه میعانــات گازی پــارس جنوبــی، فــاز 12، تنبــک و ســایر ترمینــال هــای 
ســیار و ثابــت و بنــادر خلیــج فــارس و دریــای عمــان بــوده و مــدت انجــام خدمــات 12 مــاه شمســی   مــی باشــد و برآوردمناقصــه گــزار  000ر871ر121ر104 )یکصــد و چهــار میلیــارد و یکصــد و بیســت و 

یــک میلیــون هشــتصد و هفتــاد و یــک هــزار( ریــال  مــی باشــد.
ح( مدت اعتبار پیشنهاد: مدت اعتبار پیشنهاد از تاریخ ارایه پیشنهاد مالی به مدت  180 روز می باشد.

ط(  گواهی ها،  مجوز ها و مدارک  مورد نیاز :
ط-1 : ارائه گواهی صلاحیت در خصوص حداقل یکی از موارد ذیل توسط مناقصه گران الزامی است:

1( نمایندگی کشتیرانی. 2( راهبری، تعمیر و نگهداری شناورها یا راهبری و نگهداری شناورها. 3( خدمات کشتی به کشتی. 4- خدمات راهنمایی کشتی ها
ط-2: ارائه سایر گواهی ها و مدارک ذیل توسط مناقصه گران الزامی است :

1- دارا بودن شخصیت حقوقي. 2- ارائه گواهی نامه تایید صلاحیت پیمانکاری از نظر ایمنی از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی. 3- ارائه  شناسه ملی حسب  ماده 16 آیین نامه اختصاص شناسه  ملی به کلیه 
اشخاص حقوقی ایرانی. 4- ارائه تصویر مصدق  کد اقتصادی شرکت و کد ملی صاحبان مجاز امضا

ی-زمان، مهلت و نشانی دریافت اسناد ارزیابی کیفی:
1- با عنایت به ابلاغیه شماره 1/140935 مورخ 1399/05/11 دبیر محترم کارگروه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( و تاکید موکد بر الزام بکارگیری امضای الکترونیکی اسناد پاکت های )ب( و )ج( و عدم 

پذیرش نسخ فیزیکی واسناد فاقد امضای الکترونیکی )دارای مهرگرم( ، کلیه مناقصه گران موظف می باشند تمامی اسناد پاکت های )ب( و)ج(مناقصه را با امضاء الکترونیکی ودر موعد مقرر در اسناد مناقصه از 
طریق سیستم سامانه ستاد بارگذاری نمایند در غیر اینصورت مناقصه گزار از پذیرش نسخه فیزیکی اسناد پیش گفته معذور خواهد بود.

2- کلیه مناقصه گران واجد شرایط می توانند به مدت 7 روز  از  زمان درج آگهی  نوبت دوم نسبت به دریافت اسناد و معیارها و جداول ارزیابي کیفي از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام 
و ظرف مهلت 14 روز پس از انقضای مهلت دریافت اسناد، ضمن  تکمیل، مهر و امضاي آن ها و الصاق مستندات مربوطه به همراه سایر اسناد، مدارک و گواهینامه هاي ذکر شده در آگهي نسبت به تغذیه 

اسناد پیش گفته در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( اقدام نمایند. همچنین مناقصه گران مي توانند جهت رویت آگهي به سایت هاي  WWW. SHANA. IR،   HTTP://IETS.MPORG.IR و 
WWW.IOTCO.IR مراجعه نمایند.

3- مناقصه گزار  در رد و یا قبول مدارک در تمام مراحل مطابق قانون برگزاری مناقصات و آیین نامه های اجرایی آن مختار خواهد بود.

شركت پايانه هاي نفتي ايران ) سهامي خاص(

نوبت اول
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ادامه از صفحه اول:
این گزارش ارزیابی جامع جهانی به همسو کردن تلاش ها در زمینه اقدامات اقلیمی، 
ازجمله اتخاذ تدابیری برای پر کردن شکاف های در حال پیشرفت کمک کرد. در 
کاپ ۲۸ با ریاست امارات عربی متحده تلاش شد تا اطمینان حاصل شود که جهان 

با یک برنامه روشن به این گزارش ارزیابی جامع جهانی پاسخ دهد.
امارات عربی متحده به عنوان اولین کشور منطقه خاورمیانه است که توافقنامه پاریس 
را تصویب کرد. همچنین، امارات عربی متحده اولین کشوری است که متعهد به 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در سطح اقتصاد شد و اولین کشوری است که ابتکار 
راهبردی خالص کربن صفر را تا سال ۲۰۵۰ اعلام کرد. مشارکت ملی تعیین شده 
)NDC( در سال ۲۰۱۵ امارات عربی متحده را به اولین کشور در منطقه تبدیل 
کرد که متعهد به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در کل اقتصاد تا سال ۲۰۳۰ شد. 
همچنین، ابوظبی مسیر خالص کربن صفر ملی تا سال ۲۰۵۰ را در نوامبر ۲۰۲۲ 
راه اندازی کرد که چارچوب زمانی را برای این هدف تعیین و مکانیسم هایی را برای 

اجرای این هدف بلندپروازانه تا سال ۲۰۵۰ مشخص می کند.
همه چشم ها البته به »گروه بیست« دوخته شده است. این کشورها باید تحول در 
سیستم غذایی خود را در اولویت قرار دهند. راهبردهای انطباق ملی گروه بیست باید 
استفاده پایدار از زمین را ترویج کنند، از فناوری های نوین برای افزایش انعطاف پذیری 
محصول، تقویت تغذیه و کاهش اثرات آب وهوایی کشــاورزی استفاده کنند. دو 
برابر کردن بودجه انطباق تا ســال ۲۰۲۵ اولین گام حیاتی اســت، از سوی دیگر، 
جهان باید به دنبال هدایت بخش قابل توجهی از تمام منابع مالی اقلیمی به سمت 
پاسخ های سازگار نیز باشد. گروه بیست مسئول ۸۵ درصد تولید ناخالص داخلی 
جهان و همچنین ۸۰ درصد از انتشار گازهای گلخانه ای جهان است. رهبری توسط 
گروه بیست برای ایجاد یک برنامه توسعه فراگیر و جاه طلبانه ضروری است. آنتونیو 
گوترش؛ دبیر کل سازمان ملل متحد، گفت که از گروه بیست می خواهد که مقابله با 
تغییر اقلیم را رهبری کنند. سه برابر شدن ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر در جهان 
و دو برابر شــدن نرخ کارایی انرژی تا سال ۲۰۳۰ امری حیاتی برای کاهش میزان 

انتشار گازهای گلخانه ای است.

۲( گذار انرژی
ائتلافی متشــکل از بیش از شصت کشور به رهبری ایالات متحده و اتحادیه اروپا 
به دنبال تعهدی اســت که ظرفیت استفاده از انرژی های تجدیدپذیر جهانی را تا 
ســال ۲۰۳۰ سه برابر می کند و درعین حال با بخش های صنعتی که انتشار زیاد 
کربن دارند، همکاری می کند تا فناوری کربن زدایی را در ساختار خود توسعه دهند. 
این هماهنگی در گذار انرژی شامل گسترش استفاده از هیدروژن کم کربن، تسریع 
در توســعه روند جذب و ذخیره کربن و به صفر رساندن انتشار متان است. ایجاد 
انعطاف پذیری اقلیمی و تثبیت توسعه پایدار در کشورهای کم درآمد؛ مانند تعهد به 
مبارزه با ازدست رفتن تنوع زیستی و اتخاذ روش های کشاورزی پایدار، یکی دیگر 
از موضوعات اساســی در گذار انرژی است. این هدف سازگاری و تاب آوری در قبال 
تغییرات اقلیمی، چارچوبی است که طی توافقنامه پاریس برای سنجش پیشرفت 

کشورها در جهت سازگاری با تغییرات اقلیمی ایجاد شد.
کاپ ۲۸ اما بدون اشاره به خواسته حداکثری »کنار گذاشتن سوخت فسیلی« به 
پایان رسید. در توافق نهایی این کنفرانس در عوض، تنها به »تسریع در روند عبور 
سوخت های دیگر« اشاره شده است. با انتشار پیش نویس جدید برای توافق پایانی 
بیست و هشتمین کنفرانس تغییرات اقلیمی در دوبی مشخص شد که اختلاف 
بر سر »کنار گذاشتن سوخت فســیلی« پابرجاست و در عوض، این پیش نویس 
خواستار »تسریع در روند جایگزین کردن سوخت های دیگر« شده است. کشورهای 
تولیدکننده نفت و شماری دیگر از کشورهایی که از نفت و گاز به عنوان پایه ای برای 
صنعت خود بهره می برند، با استفاده از عنوان »کنار گذاشتن« مخالفت کردند. اوپک 
از کشورهای عضو خودخواسته بود که از امضاء هرگونه سندی که خواستار حذف 
تدریجی هیدروکربن ها باشد، خودداری کنند. وزیر نفت کویت به صراحت مخالفت 
خود را در این زمینه اعلام کرد و گفت چنین مسئله ای می تواند اثرات اقتصادی منفی 
بزرگی داشته باشد. وزرای نفت کشورهای عربی نیز بر تأثیرات منفی بزرگ بر اقتصاد 
جهانی در صورت درج بندی با استفاده از واژه »کنار گذاشتن« تأکید کردند. چین، 
روســیه، هند و ایران نیز ازجمله دیگر مخالفان درج واژه »کنار گذاشتن« سوخت 

فسیلی بودند.
اتحادیه اروپا حتی قبل از شروع کنفرانس، اتهامات علیه هیدروکربن ها را هدایت 
می کرد. این بلوک اوایل سال ۲۰۲۳ اعلام کرد که به دنبال ممنوعیت نفت، گاز و 
زغال سنگ در کنفرانس کاپ ۲۸ است؛ زیرا به قول خود وفادار مانده است. نمایندگان 
اتحادیه اروپا از جهان خواستند که سایر منابع انرژی را جایگزین هیدروکربن ها کنند. 
سپس، هنگامی که کشورهای تولیدکننده نفت حاضر به قبول چنین پیشنهادی 
نشدند، این نمایندگان متحیر شدند. پیش تر نیز ۱۳۳ عضو پارلمان اروپا، سناتورها 
و نمایندگان در نامه ای خطاب به دبیر کل سازمان ملل متحد، رئیس کمیسیون 
اروپا و رئیس جمهــور ایالات متحده، »نگرانی عمیق خود را از قوانین فعلی حاکم 
بر کنوانسیون ســازمان ملل درباره چارچوب تغییر اقلیم )UNFCCC( که به 
منتشرکنندگان آلاینده ها در بخش خصوصی اجازه می دهد تا نفوذ و تأثیر نامناسبی 

بر فرآیندهای کنوانسیون داشته باشند« ابراز کرده بودند.
عمدۀ اعضاء اوپک، ازجمله عربستان سعودی که بزرگ ترین تولیدکننده عضو این 
گروه اســت، برای بخش عمده ای از بودجه خود به درآمدهای صادرات نفت و گاز 
متکی هســتند. درآمد نفت و گاز بخش قابل توجهی از بودجه مسکو را تشکیل 
می دهد. همچنین سایر اعضاء »اوپک پلاس« در آسیای مرکزی به اندازه اقتصادهای 
خلیج فارس، متکی به نفت هستند. اتحادیه اروپا که مصرف کننده بزرگ نفت و گاز 
و زغال ســنگ در سال گذشته بوده اســت، در حال حاضر بزرگ ترین خریدار گاز 
طبیعی مایع شده ایالات متحده است. این بلوک قصد دارد این وابستگی را کاهش 
دهد؛ اما هیچ نشانه ای از اینکه چنین اتفاقی می افتد وجود ندارد و بالعکس، آلمان در 
حال ساخت تعداد بیشتری پایانه های واردات گاز طبیعی مایع شده است. در چنین 
شرایطی اتحادیه اروپا به مصیبت کشورهای فقیر استناد کرده و ادعا می کند ناشی از 
تغییرات اقلیمی بوده و تنها راه برای جلوگیری از این تغییر، ممنوعیت مصرف نفت و 
گاز و زغال سنگ است. در مقابل، هند و چین به صراحت اعلام کرده اند که همچنان 

به استفاده از همه هیدروکربن ها ازجمله زغال سنگ ادامه خواهند داد.
اجلاس های اقلیمی همیشه تعهداتی را برای کشورهای ثروتمند در نظر می گیرند. 
ازجمله این تعهدات کمک این کشورها به کشورهای درحال توسعه و جهان سوم 
است. اخیرا گوردون براون؛ نخست وزیر سابق بریتانیا، گفته بود که کشورهای ثروتمند 
نفتی باید مالیات جهانی حاصل از درآمد بالای نفت را بپردازند تا به کشورهای فقیرتر 
کمک کنند تا با تغییرات اقلیم مقابله کنند. آنتونیو گوترش؛ دبیر کل سازمان ملل 
متحد، از »سودهای تقریباً غیرقابل تصور« دولت های نفتی پس از تهاجم روسیه به 
اوکراین گفت. او ارقام آژانس بین المللی انرژی را مثال زد که نشان می دهد درآمد 
جهانی نفت و گاز از ۵.۱ تریلیون دلار قبل از همه گیری کووید به رقم بی ســابقه 
۴ تریلیون دلار در سال ۲۰۲۲ افزایش یافته است. امسال کشورهای ثروتمند ادعا 

می کنند که بدهی های اقلیمی خود را پرداخت کرده اند.
کشورهای ثروتمند باید بر سر یک تعهد جدید به توافق برسند، زیرا چارچوبی که 
در حال حاضر دنبال می کنند در آن زمان منقضی می شــود. میچای رابرتسون از 
»اتحادیه کشورهای جزیره کوچک«؛ گروهی متشکل از کشورهایی که در برابر تغییر 
اقلیم آسیب پذیر هستند، می گوید: بحث های فنی تاکنون »بی سکان« و بدون هدایت 
بوده است. در مورد اینکه چه چیزی باید به عنوان تأمین مالی اقلیم در نظر گرفته 
شود، دوره ای که هدف جدید باید اجرا شود یا چه کسی باید کمک کند، اتفاق نظر 
وجود ندارد. باید توجه داشت که سازمان ملل تعریف رسمی از ضرر و زیان ندارد، 
اما به طورکلی به خسارات اقتصادی یا سایر خسارات ناشی از تغییر اقلیم اشاره دارد 
که فراتر از توانایی یک کشور برای سازگاری است. این آسیب می تواند شامل آسیب 
ناگهانی ناشی از تغییر اقلیم یا پیامدهای بلندمدت افزایش سطح آب دریا باشد. به 
این معنی که هنوز هم به طور کامل و جامع تعریف واضح و مشخصی از آسیبی که 

یک کشور فقیر از تغییر اقلیم می بیند وجود ندارد. اختلاف فقط بر سر نوع تعریف 
از ضرر و زیان نیست. بلکه فاصله گذاری بین کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه 
هم محل مناقشه است. کشورها بر سر این موضوع اختلاف دارند که چه کسی باید 
کمک کند و چه کسی باید کمک را دریافت کند. به عنوان مثال اگر ضرر و زیان ناشی 
از بالا آمدن سطح آب دریاها باشد آیا شهرهای بندری کشورهای توسعه یافته در اروپا 
که با این مشکل مواجه هستند باید جزو کشورهای کمک کننده تقسیم شوند یا 
جزو کشورهای دریافت کننده کمک؟ اصلاً کشور توسعه یافته و درحال توسعه چگونه 
باید تعریف شوند؟ کشورهای بزرگ تولیدکننده گازهای گلخانه ای مانند چین و 
تولیدکنندگان سوخت فسیلی مانند عربستان سعودی و امارات در میان این بحث ها 
غایب هستند. کشورهای ثروتمند معتقدند که این کشورها نیز باید در تأمین مالی 
این صندوق همکاری داشــته باشند. این سه کشور مخصوصاً با اینکه کشورهای 
ثروتمندی هستند اما همچنان بخشی از کشورهای درحال توسعه هستند و ازاین رو 
در میان کشورهایی قرار می گیرند که احتمالاً باید کمک های مالی در مقابل تغییر 
اقلیم دریافت کنند. اختلافاتی فراتر از این هم وجود دارد. میا موتلی؛ نخست وزیر 
باربادوس؛ کشوری بسیار کوچک در دریای کارائیب می گوید: مردم فقیرتر به دلیل 
تأثیرات مارپیچ بحران اقلیمی و نابرابری اقتصادی با »خطر مضاعف« روبرو هستند. 
دلیل آن این اســت که افراد ثروتمند در شمال جهان بیشترین مسئولیت انتشار 
گازهای گلخانه ای انباشته شده در جو را بر عهده دارند و از مزایای استفاده از کربن بهره 
برده اند؛ اما اکنون کشورهای فقیر بیشترین آسیب ناشی از انتشار گازهای گلخانه ای 
را متحمل می شوند و با »محدودیت های مالی عظیم در پاسخ به چالش هایی که 
ایجاد نکرده اند« مواجه هستند که این امر آن ها را بیشتر فقیر می کند. یکی از دلایلی 
که راهکارهای اقلیمی کاپ های گذشته نتوانسته است حالت اجرایی به خود بگیرد 
همین است. کشورهای فقیری که میراث دار فجایع اقلیمی حاصل از انتشار کربن 
ثروتمندان هستند اکنون این سؤال را مطرح می کنند که چرا »نباید« ما امروزه از 
همین منابع طبیعی چون نفت و گاز استفاده کنیم تا به ثروتی که شما پیش تر به 
آن دست یافته اید دست یابیم؟ آفریقا یکی از همین مناطقی است با علامت سوالی 
بزرگی این پرسش را مطرح می کند که حالا نوبت به ما که رسید انتشار کربن ممنوع 
شد؟ توسعه میادین سوخت های فسیلی در این قاره شتاب گرفته است، قاره ای که 
خود از قربانیان بزرگ فجایع اقلیمی حاصل از استفاده از سوخت های فسیلی است. 
نخست وزیر باربادوس می گوید: »خطر مضاعف این است که ما از دو طرف زیر منگنه 
هستیم. کشورهای کم درآمد در حال حاضر بیش از دو برابر کمک های اجتماعی شان 
و ۴.۱ برابر هزینه های مراقبت های بهداشتی شان را برای سازگاری با اقلیم هزینه 
می کنند. پس چگونه می توانیم راه هایی را پیدا کنیم که آن ها بتوانند با چالش های 
اقلیم که توسط کشورهای شمال ایجادشده مقابله کنند، مبارزه ای که آن ها را بیشتر 

از گذشته به این مارپیچ بدهی سوق ندهد؟«
نابرابری ها تنها مختص کشــورهای فقیر و غنی نیست. وقتی صحبت از تعهدات 
شرکت های آلاینده و در رأس آن ها شرکت های سوخت های فسیلی به میان می آید 
اغلب نگاه ها متوجه شرکت های بزرگی چون اکسون موبیل، بیریتش پترولیوم، رویال 
داچ شل، شــورون، انی و... دیگر شرکت هایی است که عمدتاً خاستگاهی اروپایی 
یــا آمریکایی دارند. بارها در خبرها دیده و خوانده ایم که فعالین محیط زیســت با 
ایجاد موانعی عملیات استخراج نفت و گاز را شرکت هایی چون بریتیش پترولیوم 
متوقف کرده اند. یا این شرکت ها سالانه گزارش هایی از اقدامات خود در حوزه توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر و کربن زدایی منتشر می کنند. اینکه تا چه این گزارش ها با 
واقعیت همراه است یک بحث دیگر است؛ اما موضوع این است که در دنیا شرکت های 
بزرگی هم وجود دارند که متعلق به حکومت هایی هستند که هرگونه انتقادی از این 
حکومت ها و شرکت های زیرمجموعه آن ها محکوم به شکست خواهد بود. آیا تاکنون 
دیده شده که فعالین محیط زیست بتوانند مانعی بر سر راه عملیات استخراج نفت و 
گاز غول آرامکوی عربستان، گازپروم روسیه، سی ان پی سی چین یا پدوسای ونزوئلا 

به وجود آورند؟
تصمیمی البته تحت موافقت نامه پاریس اتخاذ شد که نیاز به کاهش عمیق، سریع 
و پایدار در انتشار گازهای گلخانه ای )GHG( را در راستای مسیرهای ۵.۱ درجه 
ســانتی گراد به رسمیت می شناســد. این تصمیم احزاب را تشویق می کند تا در 
مشارکت های ملی بعدی خود با اهداف کاهش انتشار گازهای گلخانه ای بلندپروازانه 
و در سطح اقتصاد که همه گازهای گلخانه ای، بخش ها و دسته ها را پوشش می دهد 
و با محدود کردن گرمایش جهانی به ۵.۱ درجه ســانتی گراد هماهنگ می شود، 
وارد شــوند. همچنین، این تصمیم همچنین از طرف ها می خواهد که به شیوه ای 
مصمم ملی در تلاش های جهانی در این موارد مشارکت کنند: ۳ برابر شدن ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر در سطح جهان و ۲ برابر شدن میانگین جهانی بهبود بهره وری 
انرژی تا ســال ۲۰۳۰؛ تســریع تلاش ها برای کاهش تدریجی انرژی زغال سنگ؛ 
تســریع تلاش ها در سطح جهانی برای سیستم های انرژی با خالص انتشار صفر، 
اســتفاده از سوخت های کم کربن تا اواسط قرن؛ دور شدن از سوخت های فسیلی 
در سیســتم های انرژی، به شیوهای منصفانه، منظم و عادلانه؛ تسریع اقدامات در 
این دهه حساس، به منظور دستیابی به خالص انتشار صفر تا سال ۲۰۵۰ مطابق با 
علم؛ تسریع فناوری های بدون آلاینده و کم انتشار ازجمله، انرژی های تجدیدپذیر، 
هسته ای، کاهش و فناوری های حذف مانند جذب و استفاده و ذخیره سازی کربن، 
به ویژه در بخش هایی که به سختی کاهش می یابد و تولید هیدروژن کم کربن؛ تسریع 
و کاهش قابل ملاحظه انتشار گازهای غیر دی اکسید کربن در سطح جهان، ازجمله 
انتشــار گاز متان تا سال ۲۰۳؛ تســریع کاهش انتشار گازهای گلخانه ای ناشی از 
حمل ونقل جاده ای در طیف وسیعی از مسیرها، ازجمله از طریق توسعه زیرساخت ها 
و اســتقرار سریع وسایل نقلیه کم آلاینده؛ حذف تدریجی یارانه های سوخت های 

فسیلی ناکارآمد که به فقر انرژی یا صرفاً انتقال نمی پردازند.
در توافقنامه تدوین شده همچنین تأکید شــده است بر ضرورت حرکت به سوی 
سوخت های جایگزین سوخت فسیلی در سیستم های انرژی به شکلی »عادلانه، 
سیستماتیک و منصفانه« و رسیدن به هدف خالص انتشار صفر دی اکسید کربن 
تا ســال ۲۰۵۰؛ تسریع روند استفاده از فناوری های کاهش و متوقف کردن تولید 
گازهای گلخانه ای، همچون جذب کربن، ذخیره ســازی و استفاده از آن به ویژه در 
بخش هایی که کاهش تولید آن دشوار اســت؛ تولید هیدروژن کم کربن، توسعه 
تلاش ها برای حرکت به سمت سوخت های جایگزین سوخت فسیلی به ویژه بخشی 
که بدون استفاده از فناوری کاهش تولید گازهای گلخانه ای عامل گرمایش زمین در 

سیستم های انرژی به کار می رود.
توافق نامه نهایی همچنین در ادامه خواستار کاهش قابل توجه تولید گازهای گلخانه ای 
دیگر به ویژه گاز متان در ســطح جهان تا ســال ۲۰۳۰ و تسریع کاهش گازهای 
گلخانه ای ناشی از حمل ونقل زمینی با استفاده از روش های مختلف ازجمله توسعه 
زیرساخت و گسترش سریع خودروهای بدون تولید گازهای گلخانه ای، لغو تدریجی 
حمایت های ناکارآمد از سوخت فسیلی که کمکی به حل مسئله فقر درزمینه انرژی 

نمی کند شده است.

۳( امنیت انرژی
در اجلاس کاپ ۲۸ ایالات متحده و بیش از ۲۰ کشــور دیگر متعهد شدند تا سال 
۲۰۵۰ میزان تولید برق هسته ای خود را به سه برابر مقدار فعلی برسانند تا بتوانند به 

تعهدات خود در خصوص انتشار کربن خالص صفر دست یابند. جان کری؛ نماینده 
ویژه ایالات متحده در امور اقلیم در خصوص بیانیه ای که در اجلاس کاپ ۲۸ سازمان 
ملل در امارات متحده عربی منتشر شــد، گفت: »انرژی هسته ای که از بالاترین 
استانداردهای ایمنی، پایداری، امنیت وعدم اشاعه تبعیت می کند، نقش کلیدی در 
حفظ دمای ۵.۱ درجه سانتی گراد دارد«. سایر اقتصادهای بزرگی که این توافقنامه 
را امضا کردند عبارت اند از کانادا، دومین تولیدکننده بزرگ اورانیوم در جهان؛ فرانسه، 
رهبر جهانی در تولید برق هسته ای؛ انگلستان؛ و ژاپن که خاطره فاجعه هسته ای سال 
۲۰۱۱ آن هنوز فراموش نشده است. این بیانیه ملموس ترین گامی است که تاکنون 
کشورهای بزرگ برای قرار دادن انرژی هسته ای در مرکز اقدامات خود در حوزه گذار 
به انرژی پاک برداشته اند. رافائل ماریانو گروسی؛ رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی 
که در اجلاس کاپ ۲۸ شرکت داشت گفته است: »تحقیقات تائید می کند که هدف 
انتشار خالص کربن صفر جهانی تنها با سرمایه گذاری سریع، پایدار و قابل توجه در 
انرژی هسته ای تا سال ۲۰۵۰ محقق می شود«. فاتح بیرول؛ رئیس آژانس بین المللی 
انرژی، هم گفته بود که انرژی هسته ای در حال بازگشت است، بازگشتی بسیار قوی؛ 
اما نیازمند حمایت دولت ها برای این پروژه هاست. براساس گزارش آژانس بین المللی 
انرژی که در اکتبر ۲۰۲۳ منتشر شــد، ظرفیت انرژی هسته ای دنیا باید از ۴۱۷ 
گیگاوات در سال ۲۰۲۲ به بیش از ۹۰۰ گیگاوات در سال ۲۰۵۰ برسد؛ یعنی بیش 
از دو برابر شود تا در آن سال دنیا به هدف انتشار خالص کربن صفر برسد. از سویی 
این گزارش می گوید ظرفیت هسته ای در سال ۲۰۲۲ در سراسر جهان ۴۰ درصد 
افزایش یافته و چین، فنلاند، کره جنوبی و پاکستان پیشتاز این افزایش ظرفیت بودند. 
بر اساس گزارش انجمن جهانی هسته ای، بیش از ۴۰ درصد از ۶۱ نیروگاه هسته ای 
در حال ساخت در چین هستند. هند و روسیه نیز سرمایه گذاری زیادی درزمینه 
انرژی هســته ای دارند. هند با ۸ رآکتور در دست ساخت که قادر به تولید بیش از 
شش گیگاوات برق خواهند بود، دومین کشور دنیا در ساخت راکتورهای هسته ای 
است. رتبه سوم از آن ترکیه است با ۴ راکتور هسته ای در حال ساخت با ظرفیت 
احتمالی ۴.۵ گیگاوات. راکتورهای هسته ای را باید در جایی ساخت که تقاضا برای 
 برق تولیدی آن ها وجود داشته باشد. بر اساس گزارش اخیر زنجیره تأمین انجمن 
جهانی هســته ای درحالی که بیش از ۷۰ درصد ظرفیت هسته ای موجود دنیا در 
کشــورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی و توسعه مســتقر است، نزدیک به 
۷۵درصد از راکتورهای هسته ای در حال ساخت در کشورهای غیر عضو این سازمان 

و نیمی از آن ها تنها در چین است.
تاریخ تولید برق هسته ای همواره با رخدادهای فاجعه باری همراه بوده است که گاه 
باعث شده تا کشورهای مختلف برنامه های تولید برق هسته ای را بر اساس نتایجی که 
این رخدادها به همراه داشتند تغییر دهند. از مهم ترین فجایع هسته ای دنیا، فاجعه 
هســته ای چرنوبیل در دوران اتحاد جماهیر شوروی است؛ اما فاجعه ای که باعث 
شد تا مردم دنیا نگاه خود به نیروگاه های هسته ای را تغییر دهند فاجعه هسته ای 
فوکوشــیما در سال ۲۰۱۱ بود. بعدازاین فاجعه نه تنها ژاپن بلکه حتی بسیاری از 
کشــورهای اروپایی هم خواستار توقف و از رده خارج سازی نیروگاه های هسته ای 
شــدند؛ اما با گذشت زمان دوباره رویکردها تغییر یافت، البته به غیراز یک کشور: 
آلمان. آلمان با برنامه ریزی های خود توانست تمامی نیروگاه های هسته ای خود را 
خاموش کند. بااین حال دو دلیل باعث شده است که اقبال کشورها به ساخت نیروگاه 
هسته ای بیشتر شود. دلیل اول را جنگ اوکراین نشان داد. وابستگی به سوخت های 
فسیلی صادراتی کشــورهای خاص می تواند امنیت انرژی هر کشوری را به خطر 
اندازد؛ بنابراین رهایی از این وابستگی الزامی است و یکی از راهکارهای آن توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر و نیز تولید برق هسته ای است؛ اما دلیل دوم، تغییرات اقلیم 
است. اقلیم شناسان بر این باورند که دنیا برای رسیدن به هدف ۵.۱ درجه سانتی گراد 
گرمایش جهانی، بایستی مصرف سوخت های فسیلی را به صورت فوری کاهش دهد؛ 
بنابراین در سال ۲۰۲۲ اتحادیه اروپا پس از ماه ها بحث و بررسی، تولید برق هسته ای 
را در رده انرژی های سبز تقسیم بندی کرد. هرچند این اقدام با واکنش های منفی 
بسیاری روبه رو شد؛ اما لزوم قطع وابستگی به سوخت های فسیلی را یادآوری می کرد. 
در اجلاس کاپ ۲۸ هم استفاده از انرژی هسته ای به عنوان منبع برق برای کاهش 

انتشار گازهای گلخانه ای مورد تاکید قرار گرفت.
بر همین اساس، اورانیوم به دلیل نقشی که در تولید انرژی دارد، تقاضای روزافزونی 
در جهان دارد. انجمن جهانی هسته ای در اوت ۲۰۲۳ اعلام نمود که ۴۳۶ رآکتور 
هسته ای در سراسر جهان فعال هستند که ۱۷۳ رآکتور دیگر هم برنامه ریزی شده و 
به زودی در مدار قرار خواهد گرفت. ایالات متحده، چین و فرانسه حدود ۵۸ درصد 
از تقاضای جهانی اورانیوم را به خود اختصاص داده اند. در ســال ۲۰۲۲ قزاقستان، 
کانادا، نامیبیا و استرالیا بیش از ۷۰ درصد اورانیوم جهان را تولید کردند. پیش بینی 
می شود اورانیوم باعدم تعادل عرضه و تقاضا با شکاف تجمعی حدود ۶۸۰ هزار تنی تا 
سال ۲۰۴۰ مواجه شود. تحولات ژئوپلیتیک اخیر که می تواند زنجیره تأمین اورانیوم 
جهانی را مختل کند عبارت اند از: توقف صادرات از نیجر به دلیل کودتای نظامی، 
اختلالات عرضه در قزاقستان ناشی از مسدود شدن احتمالی مسیرهای حمل ونقل از 

روسیه و تحریم های اورانیوم و خدمات اورانیوم روسیه.

روشن سازکلام
کنفرانس کاپ ۲۷ در شرم الشیخ مصر شاید امنیتی ترین کنفرانس اقلیمی تاریخ 
برگزاری این اجلاس بود. ازجمله مشخصات این کنفرانس امنیتی، محل مخصوصی 
بود که برای اعتراضات در نظر گرفته شــده بود. اعتراضات فعالین محیط زیســت 
بخش جدایی ناپذیر اجلاس هایی این چنینی و در واقع نشان دهندۀ روح پویای این 
کنفرانس هاست. در مصر اما محل اعتراضات در جایی بسیار دورتر از محل برگزاری 
اجلاس و دور از چشم سران کشورهای شرکت کننده در آن بود. علاوه بر آن نفس 
برگزاری یک اجلاس اقلیمی در کشوری دیکتاتوری بسیار جای سؤال داشت. شاید 
این طنز تاریخ بود که در کشوری درباره بحرانی که بشر پیش رو دارد صحبت شود 

که مردم این کشور حق اعتراض به هیچ نوع بحرانی را ندارند.
طنز ماجرا اما امسال؛ ازنظر فاطمه لطفی، جالب توجه تر هم بود. امسال اجلاس کاپ 
۲۸ هم در کشــوری دیکتاتوری برگزار شد، هم این کشور یکی از تولیدکنندگان 
ســوخت های فسیلی است که اقتصادش بدون این سوخت ها پابرجا نیست و هم 
اینکه ریاست این اجلاس بر عهده سلطان الجابر؛ مدیر یکی از شرکت های بزرگ 
تولیدکننده نفت دنیا یعنی شــرکت ملی نفت و گاز ابوظبی، بود. این شــرکت، 
یازدهمین تولیدکننده بزرگ نفت و گاز جهان است که تا سال ۲۰۲۷، قصد دارد 
۱۵۰ میلیارد دلار برای گســترش ظرفیت تولید نفت و گاز امارات متحده عربی 
سرمایه گذاری کند. درواقع رئیس یک شرکت نفتی مهم ترین اجلاس جهانی برای 
نجات کره زمین را رهبری کرد و در این اجلاس از کاهش تولید سوخت های فسیلی 
سخن بگوید درحالی که شرکت خودش میلیاردها دلار برای توسعه همین سوخت 

سرمایه گذاری می کند!
بسیاری معتقدند که برگزاری سالانه کنفرانس های کاپ به نمایشی تبلیغاتی تبدیل 
شده برای کشورهای میزبان. این کنفرانس ها شاید برای فعالین اقلیم آب نداشت؛ 
اما برای میزبانانی از جنس مصر یا امارات که نان داشت. بر اساس اسناد داخلی که 
توسط سازمان غیرانتفاعی روزنامه نگاری تحقیقی به دست آمده، امارات متحده عربی 
قصد دارد از نقش خود به عنوان میزبان بزرگ ترین و مهم ترین کنفرانس سالانه اقلیم 
به عنوان بستری برای لابی کردن مقامات دولتی خارجی برای معاملات نفت و گاز 

استفاده کند. اسناد فاش شده نشان می دهد که سلطان الجابر قصد دارد در جریان 
این اجلاس در مورد قراردادهای سوخت فسیلی با ۱۵ کشور به مذاکره بنشیند. این 
اسناد اخیرا توسط مرکز گزارش اقلیم که با بی بی سی کار می کند، منتشر شد. مرکز 
گزارش اقلیم )CCR(؛ که از سوی صلح سبز و مشاوره بشردوستانه بنیاد راکفلر 
بودجه دریافت می کند، اعلام کرده که توانسته است صحت اسناد فاش شده را از 
طریق یک افشاگر ناشناس تائید کند. این اسناد یادداشت هایی را نشان می دهد که 
توسط تیم کاپ ۲۸ امارات برای دیدار با تقریباً ۳۰ دولت خارجی قبل از اجلاس سران 
تهیه کرده است. ازجمله برخی از نکات پیشنهادی برای گفتگو با الجابر، امید امارات 
برای خارج شــدن از فهرست »بهشت مالیاتی« برزیل است تا سرمایه گذاری های 
جدید شرکت مصدر تسهیل شود، تمایل این کشور برای بررسی توافق احتمالی با 
چین بر سر پروژه های گاز طبیعی مایع و آمادگی آدنوک برای همکاری ها در حوزه 
پتروشیمی با مصر از دیگر موارد اسناد فاش شده است. بر اساس این اسناد قرار است 
آدنوک و چین بر سر پروژه های گازی در کانادا، موزامبیک و استرالیا مذاکره کنند و 
آدنوک برای توسعه پروژه های نفت و گاز کلمبیا به کمک این کشور بشتابد. در این 
میان عفو بین الملل بار دیگر خواستار کناره گیری الجابر از مدیریت خود در آدنوک 
شد تا موفقیت نشست کاپ ۲۸ را تضمین کند. آن هریسون، مشاور اقلیم سازمان 
عفو بین الملل، در واکنش به افشای این اطلاعات گفت: »سلطان الجابر ادعا می کند 
که دانشش از صنعت سوخت های فسیلی او را واجد شرایط رهبری یک اجلاس مهم 
اقلیمی می کند، اما به نظر می رسد که روباهی است از مرغدانی نگهبانی می کند.« 
هریسون ادامه می دهد: »ما از سلطان الجابر می خواهیم تا درصورتی که می خواهد 
یک نشســت موفق را رهبری کند، از سمت خود در آدنوک کناره گیری کند.« به 
گفته وی اسناد فاش شده نشان می دهد که او به دنبال پیشبرد منافع تجاری در 
جلسات کاپ است و این اطلاعات نگرانی ما را تقویت می کند که کاپ ۲۸ به طور 
کامل توسط لابی سوخت های فسیلی برای خدمت به منافع خود و تهدید بشریت 
در اختیار گرفته شده است. دبیرخانه اجلاس به بی بی سی گفته که »اصل اصلی« 
برای روسای کاپ »الزام به بی طرفی« است. در این بیانیه آمده است: »انتظار می رود 
روسای کاپ بدون تعصب و منافع شخصی، کاملاً مبتنی بر قضاوت صحیح، مستقل 
و منصفانه عمل کنند«. تام ریوت-کارناک؛ مشاور سیاسی سابق بخش اقلیم سازمان 
ملل، گفته که استفاده از فرآیند کاپ برای پیشبرد منافع تجاری ملی »مطلقاً مجاز 
نیست. اگر کشورها در مذاکراتی شرکت کنند که معتقد باشند ریاست آن به دنبال 
منافع شخصی خود است، اعتماد به اجلاس به سرعت از بین می رود.« تسنیم اسوپ؛ 
مدیر اجرایی گروه کلایمت اکشن نت ورک، هم می گوید: »میزبانی کنفرانس های 
اقلیم مسئولیتی عمیق دارد با جامعه جهانی که از آن ها انتظار دارند جوهر یکپارچگی 
را تجسم بخشند. این موضوع به ویژه در صورتی مشکل ساز می شود که منافع آن ها 
اساساً با رسیدگی به بحران اقلیم در تضاد باشد.« کایسا کوسونن؛ کارشناس اقلیم 
در صلح سبز هم معتقد است: »این دقیقه همان نوع تضاد منافع است که ما از آن 
می ترسیدیم. اگر ریاست کاپ بخواهد اعتبار خود را پس بگیرد، تنها می تواند این کار 
را با میانجی گری یک توافق جهانی برای یک گذار عادلانه از تمام سوخت های فسیلی 
انجام دهد«. گزارش های فاش شده همچنین از گفت وگوهایی در مورد معاملات 
احتمالی مصدر با ۲۰ کشور ازجمله بریتانیا، ایالات متحده، برزیل، عربستان سعودی و 
کنیا پرده برداشته است. الجابر در این گفت وگوها به دنبال حمایت دولت بریتانیا برای 
افزایش حقوق بستر دریا برای مزرعه بادی فراساحلی داجون بوده تا از ۴.۰ گیگاوات 
به بیش از یک گیگاوات برسانند. مصدر مالک یک سوم داجون است. همچنین الجابر 
قرار است در خصوص تسریع اتصال به شبکه یک مجموعه باتری مصدر در بریتانیا 
هم مذاکره کند. نگرانی های دائمی در مورد رابطه نزدیک بین آدنوک و تیم کاپ ۲۸ 
وجود داشــته و آدنوک امکان دریافت و فرستادن ایمیل های مربوط به کاپ ۲۸ را 
داشت، این موضوع را اولین بار روزنامه گاردین در ماه ژوئن فاش کرد. در آن زمان 
سخنگوی کاپ ۲۸ این رسوایی را این طور توجیه کرد که جداسازی سیستم های 
ارتباطی این دو در دست اقدام است و به زودی تکمیل خواهد شد. گاردین در ماه 
اوت هم گزارش داد که امارات متحده عربی تقریباً یک دهه است که از انتشار گزارش 
گاز گلخانه ای قدرتمند متان توسط صنعت نفت خود سر باز زده است. الجابر در ماه 
اکتبر در مصاحبه با گاردین گفت: نباید انتظار داشته باشیم نفت و گاز و صنایع با 
انتشارات بالا روی میز مذاکره نباشند. ما به این رویکرد یکپارچه نیاز داریم. الجابر 
از سوی شخصیت های بلندپایه، ازجمله جان کری؛ فرستاده اقلیمی ایالات متحده، 
حمایت می شود. کری گفته بود »برخی میزبانی یک شرکت تولیدکننده نفت و گاز 
در اجلاس کاپ را آزمایشی می دانند و این خود سؤال بزرگی به وجود آورده است«. 
الجابر حمایت سازمان ملل را دارد، دست کم حمایت مشاور سیاسی سابق بخش 
اقلیم سازمان ملل را. تام ریوت-کارناک معتقد است »امارات متحده عربی به طور 
بالقوه می تواند میزبانی متحول کننده باشد و بازیگران مختلف را با طرز فکری که 
دارد گرد هم آورد. اگر روند مناسبی را در نظر بگیریم تا اطمینان حاصل کنیم که 
الجابر کاری را که باید انجام دهد انجام می دهد، بازهم می تواند به نتیجه ای تبدیل 

شود که ما نیاز داریم«.
کارشناسان در خصوص میزبانی امارات از کاپ ۲۸، تنها به این تکیه نمی کنند که 
امارات یک تولیدکننده سوخت های فسیلی است. هفته نامه اکونومیست به عنوان مثال 
در بررسی میزبانی امارات از کاپ ۲۸ همان موضوعی را مطرح می کند که در میزبانی 
مصر در کاپ سال گذشته هم مطرح بود، یعنی حقوق بشر. به اعتقاد این نشریه حتی با 
کنار گذاشتن نگرانی ها در مورد تعهد امارات به گذار سبز، دلیل دیگری برای زیر سوال 
بردن انتخاب این کشور به عنوان میزبان وجود دارد و آن سابقه امارات است درزمینه 
حقوق بشر. ماهیت اصلی اجلاس کاپ ۲۸ رسیدگی به چالش های مبرم تغییر اقلیم 
بوده و خواستار گفت وگوی باز، فراگیر و احترام به حقوق اساسی بشر است. برگزاری 
کنفرانس در کشوری که در آن صداهای مخالف اغلب به طرز وحشیانه ای خاموش 
می شوند، پیامی متناقض می فرستد که مطمئناً اعتبار و اثربخشی نتایج نشست را 
تضعیف می کند. حقوق بشر در امارات سابقه ای وحشتناک دارد. آزادی بیان در این 
کشور به شدت محدود است. مخالفت ها، چه در قالب فعالیت های آنلاین یا اعتراضات 
مسالمت آمیز، با ســرکوب غیرقابل قبولی مواجه می شوند. پرونده احمد منصور، 
وبلاگ نویس و فعال حقوق بشر که از سال ۲۰۱۷ زندانی شده است مثالی واضح از 
همین موضوع است، موضوعی که نشان دهنده چالشی سیستماتیک است: یعنی عدم 
تحمل دولت در برابر انتقادها. اکونومیست پا را از این هم فراتر گذاشته و تلاش های 
امارات متحده عربی و به ویژه شرکت مصدر این کشور در حوزه انرژی های سبز و گذار 
انرژی را نوعی »شست وشوی سبز« )greenwashing( می نامد و تأکید دارد که 
همان طور که این کشور با خرید باشگاه های فوتبال اروپایی به نوعی شست وشوی 
ورزشی رو آورده است، در حوزه انرژی های سبز نیز همین روند در حال اجراست و 
هدف تمامی این تلاش ها »صیقل دادن چهره یک کشور غبارگرفته و تغییر روایت« 
جاری در این کشور است. اکونومیست می نویسد »سرمایه گذاری امارات در موزه هایی 
مانند لوور ابوظبی و جشنواره های بین المللی فیلم نوعی فرهنگ شویی است. این 
دولت حاشیه خلیج فارس با قرار دادن خود به عنوان حامی هنر و فرهنگ، تصویری 
از پیچیدگی و جهان وطن گرایی ایجاد می کند. تصویری که در زیر آن، مسائل مبرم 

نقض حقوق بشر و سرکوب سیاسی همچنان به قوت خود باقی است«.
در ســال ۲۰۱۵ برآورد کارشناسان این بود که اگر سیاست ها تغییر نکند تا سال 
۲۱۰۰ میزان افزایش دمای کره زمین بیش از ۳ درجه خواهد بود. حالا این برآوردها 
به ۵.۲ و در بدبینانه ترین حالت به ۹.۲ درجه رســیده است. هرچند هنوز هم این 
دماها برای بسیاری از نقاط دنیا فاجعه بار است؛ اما در وضعیت فعلی پیشرفت بزرگی 
محسوب می شود. در ســال ۲۰۱۵ ظرفیت نصب شده جهانی انرژی خورشیدی 
۲۳۰گیگاوات بود. سال گذشته این ظرفیت به ۱۰۵۰ گیگاوات رسید. در سال ۲۰۱۴ 
تنها ۱۲درصد از انتشار دی اکسید کربن مرتبط با انرژی تحت طرح های قیمت گذاری 
کربن قرار داشــت و میانگین قیمت هر تن کربن ۷ دلار بود. امروزه ۲۳ درصد از 
گازهای گلخانه ای زیر نظر این طرح ها قیمت گذاری شده و قیمت هر تن آن حدود 
۳۲ دلار است. بر همین اساس آژانس بین المللی انرژی تأکید دارد که رسیدن به اوج 
انتشار دی اکسید کربن در طی چند سال آینده رخ خواهد داد، درحالی که پیش تر 
این پیش بینی ها تا ســال ۲۰۴۰ هم ادامه یافته بود. شاید بزرگ ترین دستاوردی 
که کاپ ها به همراه داشتند این بوده که کشورها اکنون درباره تغییر اقلیم صحبت 
می کنند. دانش تغییر اقلیم را اکثر قریب به اتفاق دولت ها قبول دارند و حداقل به ظاهر 
برنامه هایی برای مقابله با آن دارند. در اجلاس پاریس تنها یک کشور از برنامه های 
انتشارات صفر خالص رونمایی کرد، امروزه تعداد این کشورها به ۱۰۱ کشور رسیده 
است. چین و ایالات متحده متعهد شده اند تا سال ۲۰۳۰ سهم انرژی های تجدیدپذیر 
را در ســبد انرژی خود به سه برابر افزایش دهند. امسال گرم ترین اوت، گرم ترین 
جولای، گرم ترین ســپتامبر و گرم ترین اکتبر در تاریخ ثبت شده است. آنچه دنیا 
امروزه تجربه می کند شتاب دیوانه وار است به سمت گرمایش جهانی؛ اما نگاه ها به 
تغییر اقلیم هم عوض شده است. حالا دیگر همه می دانند که باید کاری کرد. حتی 

امارات متحده عربی که میزبان نفتی کاپ ۲۸ است.
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کاپ ۲۸: گذار انرژی
گروگان امنیت انرژی



واکنش فدراسیون فوتبال 
به ابطال حواله واردات 

خودرو ملی پوشان

فدراســیون فوتبال با انتشــار توضیحاتی به 
رای دیــوان عدالت اداری بــرای ابطال مجوز 
واردات خــودروی بازیکنان تیم ملی واکنش 
نشان داد. به گزارش ایســنا، با توجه به رای 
هیئت محترم عمومی دیــوان عدالت اداری 
درباره ابطــال مصوبه هیئت وزیــران درباره 
مجوز واردات خودرو برای بازیکنان تیم ملی 
فوتبال بابــت پاداش صعود بــه جام جهانی 
اسلامی  فوتبال جمهوری  فدراسیون   ،۲۰۲۲
ایران به عنوان بالاترین مرجع تخصصی رشته 
ورزشی فوتبال وظیفه خود می داند در راستای 
صیانت از حقوق مکتســبه بازیکنان تیم ملی 
که بر مبنای مصوبه هیئت محترم دولت ایجاد 
شده و در زمان اعتبار مصوبه با پرداخت وجوه 
توسط خود بازیکنان به منظور خرید خودرو، 
حقوق گمرکی و ســایر عوارض قانونی نسبت 
بــه واردات خودرو اقدام کرده انــد، با احترام 
کامل بــه آرای قضات شــریف دیوان عدالت 
اداری، تمامی راهکارهای قانونی را طی کرده 
و مساعی خویش را در حدود قوانین و مقررات 
بــه کار بندد تا به امید خداوند متعال، مراتب 
منتهی به حصول نتایج منصفانه شــود. امید 
اســت با اتکال به خداوند سبحان، به منظور 
تحقق شــعار ایــران قــوی - ورزش قوی، با 
حمایت همه جانبه از تیم ملی فوتبال ایران در 
آستانه برگزاری مسابقات جام ملت های آسیا 
و با حفظ یکپارچگی و همدلی میان بازیکنان، 
شاهد موفقیت تیم ملی و شور و نشاط مردم 

عزیزمان باشیم. ان شاءالله.«

آفتاب یزد: عضو هیئت مدیره باشگاه استقلال، مدیرعامل این 
باشــگاه را به جعل امضا و اثر انگشت متهم کرد. در شرایطی 
که مدیران باشگاه استقلال از سوی دبیرکل فدراسیون فوتبال 
به جعل امضا متهم شــده اند و این پرونده در کمیته اخلاق در 
حال پیگیری اســت، حالا ایسنا به ســند دیگری دست پیدا 
کرده اســت که بر اساس آن، علیرضا خانی، عضو هیئت مدیره 
باشگاه استقلال، با طرح شکایت در مراجع قضائی، علی خطیر 
مدیرعامل و فرشید سمیعی عضو هیئت مدیره این باشگاه را به 
جعل امضا و اثر انگشت خود متهم کرده است. خانی در شکایت 
خود نوشته است که باشگاه استقلال با انعقاد قراردادی به عنوان 
مستاجر با فردی به عنوان موجر، امضا و اثر انگشت خانی را در 
این قرارداد ثبت کــرده، در حالی که او از انعقاد قرارداد مطلع 
نبوده و هرگز آن قرارداد را امضا نکرده و اثر انگشتی را هم ثبت 
نکرده است. خانی در این شکایت صراحتا علی خطیر و فرشید 

سمیعی را به جعل متهم کرده است.

< واکنش باشگاه استقلال
حالا هیئت مدیره باشگاه استقلال درباره شکایت علیرضا خانی 
از مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره این باشگاه بیانیه ای را 
منتشر کرد. در بیانیه هیئت مدیره باشگاه استقلال آمده است: 
»احتراما پیرو نشــر متن شکواییه یکی از اعضای هیئت مدیره 
علیه مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره باشگاه به استحضار 
می رســاند: صاحبان امضای مجاز در باشــگاه استقلال جهت 
امضای اســناد تعهدآور، مدیرعامل به همــراه یکی از اعضای 
هیئت مدیره و مهر باشــگاه است. از این رو انحصار امضای دوم 
هرگز در اختیار آقای علیرضا خانی نبوده و به همین جهت وقتی 
ایشان از امضای قرارداد خودداری کرد، عضو دیگر هیئت مدیره 
قرارداد را امضا کرد. لازم به ذکر اســت این تغییر و جابه جایی 

امضای دوم بــه عنوان متمم با هولوگــرام و کد رهگیری در 
قرارداد ثبت شده است. ضمنا سابقا اکثریت هیئت مدیره طبق 
یک مصوبه اختیار امضای دوم را به عضو موظف و نایب رئیس 
هیئت مدیره، آقای فرشــید سمیعی، تفویض کردند. در حالی 
که گفته شــده امضای آقای ســمیعی روی امضای خانی زده 
شــده، در سند منتشرشــده امضای آقای سمیعی در کادری 
قرمز مشخص شــده که با فاصله زیادی با امضای آقای خانی 
در بخش متمم قرارداد، قرار دارد. هیئت مدیره باشگاه استقلال 
ایران خروج اسناد و مدارک توسط عضو شناخته شده و متخلف 
من جمله اسناد ناقصی که منتج به تشکیل پرونده علیه باشگاه 
اســتقلال شده را به شدت محکوم کرده و از مدیرعامل محترم 
درخواســت پیگیری این موضوع و تحت تعقیب قراردادن فرد 
خاطی تا حصول نتیجه را دارد. هیئت مدیره باشگاه استقلال در 
این مقطع که آرامش در باشــگاه حکمفرماست و تیم در صدر 

جدول لیگ برتر شرایط خوبی دارد، هرگونه تنش و تشنج را که 
منجر به تخریب آرامش باشگاه استقلال شود، محکوم می کند. 
بدون شــک این هجمه ها به شکل هدفمند و به قصد تخریب 
استقلال صورت می گیرد و هواداران فهیم استقلال مراقب این 
تحرکات باشند. همچنین از نهادهای نظارتی تقاضای پیگیری 

و برخورد با فرد خاطی را داریم.«

آفتاب یزد - گروه شبکه: تصمیمات و عملکرد چند سال اخیر صدا و سیما 
باعث شــده که تلویزیون مخاطب آنچنانی نداشته باشد. در واقع آن زمان 
که مدارشــان این اجازه را نداد که هنرمندان کاربلد در این رسانه حضور 
داشته باشند، هیچ گاه فکر نمی کردند که امروز نداشتن مخاطب به دغدغه 
اصلی شان تبدیل شــود. از همین رو مدتی است که مسئولان این سازمان 
پای هنرمندان جدا شــده از صدا و ســیما را وسط کشیده و می گویند که 
مخالف حضور آن ها در تلویزیون نیستند در عین حال هم برای آن ها شرط 
و شــروط تعیین می کنند که باید تابع طرز فکر خاص شان باشند. اما حالا 
که از این هنرمندان جواب نگرفته اند سراغ اینفلوئنسرها رفته اند تا شاید 
مخاطبانش را به پای تلویزیون بنشــانند. داستان از این قرار است که هر 
سال به مناسبت شــب یلدا تلویزیون ویژه برنامه هایی را در نظر می گیرد 
تا این شــب مهم را برای خانواده های ایرانی به یادماندنی تر کند. اگرچه در 
سالهای گذشــته ویژه برنامه هایشان تکراری بود اما حداقل کسانی آن ها را 
اجرا می کردند که مخاطب آن ها را دوســت داشت اما امسال نه خبری از 
مجریان کاربلد بود و نه آن مهمان هایی که همیشــه مردم دوست داشتند 
آنها را در قاب تلویزیون ببینند به همین خاطر صدا و ســیما تصمیم گرفت 
که یلدای امسال را با اینفلوئنسرهای اینستاگرامی برگزار کند همان ها که 
همیشه مورد انتقاد این سازمان بودند. این یعنی باخت تلویزیون. موضوعی 

که مسئولان آن، نه می بینند و نه می خواهند قبول کنند.

< کنایه آذری جهرمی به صدا و سیما
به هر حال حضور اینفلوئنسرها در تلویزیون با واکنش هایی روبرو شده است. 
در همین راستا محمدجواد آذری جهرمی، به حضور چهره های اینستاگرامی 
در ویژه برنامه های سازمان صداوســیما برای شب یلدا واکنش نشان داد. 
محمدجــواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات دولت دوازدهم، نوشــت: »در 
تاریخ خواهند نوشت آن تفکر صداوسیمایی که به دنبال نابودی شبکه های 
اجتماعی بود و با زمینه سازی و حمایت از فیلترینگ سرمایه اجتماعی نظام 
را به حراج گذاشت، در نهایت برای جذب مخاطب ریزش کرده و جلب توجه 

مردم در شب یلدا دست به دامن اینفلوئنسرهای اینستاگرامی شد«.
سجاد نوروزی، مدیر سینما آزادی نیز در اینستاگرامش نوشت: »حال نقد 

هم ندارم دیگه، اینه دیگه، ســال ها فحش به دیگران و بافتن موهومات و 
شاذیات اینه تهش... تحجر همیشه به نازلترین وجوه تجدد برای بقا چنگ 

می زند، شما با بصیرت ها واقعی هستین یا کیک؟

< حضور اینفلوئنسرها در تلویزیون مبارک
از سوی دیگر عصر ایران نیز نوشته است: »در این چند روز به مناسبت شب 
یلدا تلویزیون برنامه های ویژه ای تدارک دیده است و در خبری اعلام شد که 
حسن ریوندی هم در برنامه ای به استندآپ کمدی می پردازد و تصاویری هم 
از ضبط این برنامه منتشر شد. محمدجواد آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات 
در یک استوری کنایه آمیز به صداوسیما در صفحه اینستاگرامش نوشت: »در 
تاریخ خواهند نوشت: آن تفکر صداوسیمایی که به دنبال نابودی شبکه های 
اجتماعی بود و با زمینه سازی و حمایت از فیلترینگ، سرمایه اجتماعی نظام را 
به حراج گذاشت، در نهایت برای جذب مخاطب ریزش کرده و جلب توجه مردم 
در شب یلدا، دست به دامان اینفلوئنسرهای اینستاگرامی شد.« منشا حرف 
آذری جهرمی مشخص است و نشان دهنده سیاست گذاری غلط در تلویزیون 
علی الخصوص در این ۲ سال اخیر است که پیمان جبلی و تیم او به صداوسیما 

آمده اند و بسیاری از برنامه های موفق و یا چهره های تلویزیونی را متوقف کردند 
و البته از همان روزها که مدام این هشــدار داده شد به حرف هیچکس گوش 
ندادند و عاقبت این شد که مخاطبی دیگر برایشان نماند. حال برای جبران این 
خســران بزرگ دارند از انواع و اقسام ظرفیت ها بهره می برند که دوباره مردم 
تلویزیون را ببینند، که اتفاقا این اقدام خوبی است. همان مواقع که ما به رویکرد 
جدید تلویزیون بسیار نقد داشــتیم و تا جایی که در توان بود اعتراضمان را 
نوشتیم همه حرف ما این بود که تلویزیون و در کل صداوسیما یک نهاد مهم 
فرهنگی، اجتماعی است که نمی توان آن را به شکل سلیقه ای یا جناح بندی 
سیاســی اداره کرد و در این رسانه باید انتظار مخاطبان از هر طیف و جناحی 
را برآورده ساخت. این سخن به این معنا نیست که تلویزیون به این دام بیفتد 
که ببیند مخاطب چه چیزی را دوست دارد و همان را بسازد بلکه برعکس باید 
برنامه یا فیلم و سریالی را بسازد که بتواند مخاطب را به آن جذب کند و این 
مهم به دست نمی آید مگر با نگاهی باز و وسیع و بدون حب و بغض یا لجبازی 
 و جناح بندی سیاســی و... اتفاقا آمدن اینفلوئنسرها به تلویزیون یک قدم 
رو به جلو است که نشان از تجدید نظر در سیاست گذاری برای تلویزیون دارد. 
البته به شرط این که مقطعی و فقط برای خواباندن اعتراض ها نباشد. حرف از 
ساخت برنامه های جدیدی با بازگشت فرزاد حسنی و محمدرضا گلزار هم به 
میان آمده است و اتفاقا این را هم باید به فال نیک گرفت، انگار برنامه سازان 
و مجری های فعال کنونی در تلویزیون هم خود به این نتیجه رسیده اند که باید 
این سبد با رنگ و بوهای متنوع پر شود والا تک بعدی بودن فقط ملال به دنبال 
دارد و خودشان هم نمونه اش را در همین دو سال شاهد بودند. فقط الان نکته 
هشــدار دهنده این است که از طرف دیگر بام به پایین نیافتید و برای جبران 
مخاطب هر برنامه ای را تولید نکنید. این تجربه دوساله باعث شد افرادی که 
همواره بیرون از گود نشسته بودند و به عالم و آدم و هر نوع کار و برنامه ای در 
صداوسیما انتقاد داشتند، حال که خود بر مسند مدیریت نشسته اند فهمیده اند 
که این قضیه به آن ســادگی ها هم نیســت که آن ها فکر می کردند و ارتباط 
رسانه ای چون تلویزیون با مخاطب یک رابطه دوطرفه است. تلویزیون در ایران 
تمام پولش از بودجه دولت و بیت المال است و به همین دلیل تمام ایرانیان در 
چرخیدن چرخ های این رسانه نقش دارند، پس باید این را مد نظر قرار دهند که 

باید برای تمام ایرانیان برنامه بسازند. به همین سادگی.«

بازتاب حضور اینفلوئنسرها در صدا وسیما

تلویزیون برای جذب مخاطب از اینستاگرام کمک گرفت!
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نبود نقش دو عالــم، که رنگ الفت بود حافظ نامه 
زمانه طرح محبت، نه این زمان انداخت

تفسیر: وزارت ارشاد قرار است برای اعطای مجوز به کتاب شعر جدید 
آقای شفیعی کدکنی یک شورای داوری بگیرد. حافظ می گوید: انگار 

رنگ الفت و محبت نیست وگرنه نیاز به شورا نیست!

مدیریت و هزینه های »پنهان« زندگی
ادامه از صفحه اول:

... مورد غفلت قرار گرفته اســت که بهتر است به آن ها »هزینه های 
پنهان زندگی« بگوییم و این هزینه ها یکی به علت اصل پنهان کاری 
به عنوان یکی از مولفه های سبک و شیوه مدیریت مستقر و دیگری به 

علت دشواری نحوه محاسبه آن می باشد.
لازم به توضیح است که منظور از هزینه های پنهان، هزینه هایی است 
که یا در محاسبه قیمت تمام شده کالا و خدمات موثر بوده ولی به 
علت اصل پنهان کاری از ذکر آن خودداری می شــود و یا آنکه مردم 
آن ها را تحمل می کنند بدون آنکه متوجه آن شوند و یا آنکه مسئولان 

سخنی از آن به میان آورند.
در اینجا این سوال به ذهن متبادر می شود که منشا و ریشه پیدایش و 

ایجاد هزینه های پنهان چیست؟
وجود فســاد ساختاری، رانت و رابطه در مناســبات اقتصادی و در 
اســتفاده از فرصت ها، امکانات و تســهیلات، ناکارآمدی دولت در 
مدیریت بحرانها، کاهش کیفیت و افزایش قیمت خدمات سازمان های 
خدمات رسان، عدم شایسته سالاری در عزل و نصب ها، نابسامانی و 
دولتی شــدن اقتصاد، عدم شفافیت و پنهان کاری در دخل و خرج 
واقعی کشــور و تحمیل هزینه های ســنگین در خارج از مرزهای 
سرزمینی، توزیع ناعادلانه بودجه و جهت گیری آن به سمت نهادهای 
خاص و بی توجهی به موارد ضروری، اســتراتژیک و مرتبط با تامین 
نیازهای اولیه مردم را میتوان از عوامل تاثیر گذار در وجود هزینه های 

پنهان بشمار آورد.
موارد ذکر شده نه تنها به صورت مستقیم و غیر مستقیم در هزینه های 
پیدا و پنهان زندگی تاثیرگذار بوده بلکه نشان دهنده ناکارآمدی در 
تحقق و عملی شــدن سایر شــقوق و بخش های مربوط به وظایف 

اساسی حکمرانی است.
بجز افزایش ســالیانه هزینه های خدمات عمومــی، آب، برق، گاز، 
عوارض شهرداری، زمانهایی که ارباب رجوع برای انجام خدمات اداری 
می گذارند، ناکارآمدی، بیکار نشســتن و غیبت کارکنان، خستگی، 
امروز و فرداکردن و مراجعات مکرر، احتمالاً بی اعتنایی و بی احترامی، 
پرداخــت حق التســریع! و هزینه بابت انجام امــور اداری از طریق 

شرکت ها یا افراد واسط، هزینه پنهان است.
زمانی که نظام آموزشــی از گرایشــات خاص تبعیت می کند و از 
برخی استانداردهای جهانی فاصله گرفته و البته مورد پسند اکثریت 
خانواده ها نمی باشد و آن ها را مجبور میکند تا اشکالات و کاستیهای 
مذکور را با پرداخت هزینه اضافی و یا توسط خودشان جبران کنند و 

این صرف هزینه و وقت هزینه پنهان برای خانواده ها است.
وجــود پرونده های حقوقی و کیفری در جریان با تعداد خیره کننده 
که البته بســیار فراتر از استانداردهای بین المللی است نشان دهنده 
انواع نابسمانی ها، اختلافات، ناهنجاری ها و برخوردها در مناسبات و 
روابط اجتماعی و اقتصادی است که عمدتاً به خاطر وضعیت نامناسب 
درآمدی، بیکاری و فقر اتفاق می افتد، هزینه مربوط به طرح دعواها در 
محاکم، گرفتن وکیل، دادرسی و صرف وقت در کریدورهای ادارات 

دادگستری و از آن مهمتر در گیر شدن مردم در منازعات و دعواها، 
ضایعات و تلفات ناشی از آن، تحمل مجازات و صرف سالهای با ارزش 
عمر در پشت میله های زندان، نابسامانی و فقر ناشی از از دست دادن 
سرپرست خانواده ها، هزینه های سهمگینی را بر مردم و جامعه تحمیل 

می کند که برآورد و جبران ضایعات آن ممکن نیست.
در بسیاری از شهرها مردم از تنفس کردن در هوای پاک و استفاده از 
آب آشامیدنی بهداشتی محروم اند و به همین علت و برای جلوگیری 
از بیماری ها یا نارساییهای موجود ناچارند از دستگاههای تصفیه هوا 
یا سیستمهای ذخیره و تصفیه آب استفاده کنند و برای آن مبالغی 

سنگین هزینه کنند.
بعضی خانواده ها که بعلت شــرایط بد اقتصادی امکان خرید خودرو 
ندارند، مجبورند همگی با یک موتورســیکلت در شهر تردد کنند و 
حتی مشاهده شده که یک خانواده شش نفره از یک موتورسیکلت 
استفاده میکنند، بدیهی است به غیر از مسئله بیماریهای تنفسی ناشی 
از آلودگی هوا، احتمال تصادف و آســیب دیدن اعضاء خانواده زیاد 
بوده و متاســفانه امکان تامین پوشش بیمه ای هم برای آنان وجود 
ندارد، ایراد این خسارت ها و ضایعات احتمالی جزء هزینه های پنهان 

زندگی آن هاست.
هزینه هایی که بابت آب دزدی، برق دزدی، کابل دزدی، ســرقت و 
تخریب تاسیسات و... که توسط سازمانهای ذیربط به عنوان هزینه های 
تمام شده بر آبونمان و تعرفه های معمول خدمات بار میشود، از جمله 

هزینه های پنهان شهروندان است.
اگر قاچاق سوخت می شود، یا سایر کالاهای یارانه ای بعلت ناکارآمدی 
نهادهای مربوطه از کشور خارج می شود، جزء هزینه های پنهان است.

اگر به خاطر وجود تنگناهای اقتصادی در کشــور، نارسایی هایی در 
وصول عوارض و مشکلات درآمدی، شهرداری ها از عهده اداره شهرها 
بر نمی آیند و توانایی رسیدگی و پرداختن به مرمت آسفالت، نگهداری 
فضاهای سبز، جمع آوری زباله و نظافت شهر و جلوگیری از ساخت 
و ســازهای غیر مجاز را ندارند در واقع شهروندان از خدمات شهری 
استاندارد محروم می شوند و یا اینکه در معرض زیان ها و آسیب هایی 
قرار خواهند داشت، این موارد را باید هزینه های پنهان در ناکارآمدی 

شهرداری ها قلمداد نمود.
این روزها برای تامین امنیت اماکن نصب دوربین مدار بســته امری 
ضروری و اجتناب ناپذیر اســت، هزینه های خرید تجهیزات ایمنی 
عمدتاً به خاطر عدم احســاس امنیت و افزایش روزافزون جرایمی از 
قبیل سرقت، تعرض به جان و نوامیس مردم است که ریشه آن عمدتاً 
به نارسایی های اقتصادی، بیکاری، اعتیاد به مواد مخدر و ناکارآمدی 
نهادهــای ذیربط برمی گردد و از این بابت هزینه هایی قابل توجه به 

شهروندان تحمیل می شود.
اینکه خانواده ها برای تامین معاش خود مجبور هستند که در چند جا 
کار بکنند، فرزندانشان را با زحمت به دانشگاه، مدرسه و مهدکودک 
بفرستند، و به خاطر شرایط بد اقتصادی، زندگی خودشان را با سختی 
مدیریت کنند، این سؤال را ایجاد میکند که آیا این نابسامانی ها و این 

آشفتگی ها و این عدم آرامش چقدر هزینه دربردارد؟
در بســیاری از زمینه های مربوط به زندگــی از جمله مواد غذایی، 

سوخت، دارو، پوشاک و غیره شاهد افت کیفیت و نبودن استاندارد 
واقعی هســتیم که نتیجه آن بروز بیماری، حادثه و گرفتاری برای 
مصرف کننــده خواهد بود و البته دولت وظیفــه دارد از این پدیده 
جلوگیری کند که متاسفانه در این زمینه توفیقی نداشته است و این 
آســیب ها در خیلی از موارد جبران ناپذیر خواهد بود، این موارد هم 

هزینه های مهمی در سبد هزینه های خانواده است.
مهاجرت پزشکان و پرستاران که با سرمایه های این مردم آموزش دیده 
و تربیت شده اند خلأ جدی را در امر بهداشت و درمان ایجاد می کند 
که جبران آن و پر کردن خلاء آن مستلزم هزینه های سنگینی است 

که بر بودجه عمومی کشور بار می شود.
مشاهده میکنیم در شهرها هزینه های سنگینی صرف تبلیغات و تهیه 
بنرهای بی ارتباط با وظایف شهرداری ها می شود، که برای مردم شهر 
هزینه است که بودجه آن را می توانستند به مصرف ترمیم آسفالت، 
توسعه فضای ســبز، نظافت و جمع آوری زباله برسانند، عدم تسلط 
شوراهای شهر و بیگانگی با وظایف قانونی هم برای شهروندان ایجاد 

هزینه میکند.
در شرایط بی اطمینانی و ناپایداری در وضعیت اقتصادی کشور همه 
خانوارها مجبور هستند که به نوعی پس انداز و ذخیره برای روز مبادا 
کنار بگذارند که باعث می شود سرمایه هایی راکد و بدون استفاده از 
چرخه فعالیتهای اقتصادی خارج شود، این پدیده برای اقتصاد زیانبار 

و برای کشور هزینه است.
کمبود دارو یا نارسایی های مربوط به تعمیر، سرویس و نگهداری از 
تاسیسات بیمارســتان ها و درمانگاه ها در بسیاری از موارد منجر به 
تشدید بیماری یا حتی فوت می گردد، این ضایعات هزینه های سنگین 

و جبران ناپذیر برای مردم در بر دارد.
هزینه های ناشی از افسردگی، ناامیدی و آثار سوء ناشی از مصرف مواد 
مخدر در مردم که زندگی را برای آنان سخت و عذاب آور نموده چقدر 
است؟ و آیا دولت قرار است برای رفع این نابسامانی ها چقدر هزینه 
کند؟ و آیا این اقدامات انفعالی )به فرض ممکن بودن( اثر و فایدهای 

هم در بر دارد؟
ســوء مدیریت مصرف منابع آبی کشور، وجود چاه های غیر مجاز و 
اضافه برداشت از منابع زیرزمینی آب که در اکثر حوزه های آبی وجود 
دارد و خطر جدی لزوم مهاجرت و کوچ اجباری را متصور نموده آیا 

قابل جبران است؟
اختلاس ها، سوء استفاده ها و تسهیلات بازپرداخت نشده در سیستم 
بانکی که ارقام نجومی آن انسان را دچار سرگیجه می کند آیا از منابع 

ملی هزینه نمی شود؟
آلودگی هوا به علت فرسودگی ناوگان حمل و نقل و پایین بودن کیفیت 
سوخت مصرفی هرساله باعث ایجاد بیماری های تنفسی ومرگ ده ها 
هزار نفر در کشور می شود همچنین هرساله بیش از بیست هزار نفر در 
تصادفات جاده ای جان می بازند، هزینه فوت، آسیب دیدگی و معلولیت 
این تعداد و از هموطنان و صدمات روحی و عاطفی و مادی وارده بر 
بازماندگان بسیار سنگین است، بخش بزرگی از این خسارات مربوط 
میشود به نقص در خودروهای بی کیفیت و ناایمن محصول صنعت 
خودروسازی که تمامی ناهنجاری های اقتصادی، حقوقی، اخلاقی، 

فنی و تکنولوژیک را درخود دارد، و البته بخشی مربوط به کاستی ها 
در نگهداری و ایمن سازی جاده هاست، هزینه های تلفات ضایعات ذکر 

شده را چگونه میتوان ارزیابی و جبران کرد؟
کودکانی که به علت فقر خانواده ناخواسته مجبور به ترک تحصیل 
می شوند یا از تحصیل باز می مانند و تبدیل به کودکان کار می شوند 
هم خود سرنوشــت نامطلوبی خواهند داشت و هم کشور برای سر 
و سامان دادن به ناهنجاری های احتمالی آینده آنان دچار دردسر و 

هزینه گزاف خواهد شد.
 هزینه ها و فرصت های از دســت رفته در مورد جوانان اما داســتان 

دیگری است.
ناکامی ها، نامهربانی ها و خسارت های وارده بر نسل جوان در ابعاد و 
جهات مختلف شــرایط زندگی را برای این نسل پاک باخته شدیداً 

دشوار نمود است.
در شرایطی که حتی دسترسی به اینترنت هم با محدودیت و دشواری 
همراه باشد و اعصاب را خسته و فرسوده کند به نظر می رسد موضوع 
فقط ناکارآمدی در انجام وظایف اساسی نیست بلکه گاهی اراده ای در 

برخی مدیران وجود دارد تا جوانان را افسرده و ناامید کند.
با قاطعیت می توان گفت مهم ترین هزینه های پنهان زندگی مربوط به 

همین نسل جوان معروف به نسل Z است.
راستی هزینه عمر و زندگی از دست رفته میلیون ها انسان آرزومند 

چقدر برآورد می شود؟
بدیهی است آن ها که چنین شرایطی را برایشان رقم زده اند مسئولیتی 

بس سنگین دارند.
امروزه زندگی همه ما پر از هزینه هایی خرد و کلان و پیدا و پنهان شده 
است که بخش هزینه های پنهان البته خطرناک تر و ویران کننده تر 
می باشد این هزینه ها ناشی از اشتباهات و یا سوءمدیریتهای عجیب 
در فرایند جهت گیری ها، سیاستگذاری ها و تصمیم گیری ها می باشد.

اگر وضع بدین منوال ادامه پیدا کند ما شاهد قطبی شدن جامعه و 
تعمیق شکاف بین فقر و غنا، طبقه حاکم و طبقه محکوم و فراموش 
شدن فلســفه و ارزش های انقلاب اسلامی و به ویژه جمهوریت آن 

خواهیم بود.
جریان سیاســی حاکم که به منابع ثروت دسترسی مستقیم دارد، 
بهترین امکانــات مادی و درآمدی را در اختیار دارد، از تســهیلات 
معیشتی و به ویژه درمانی در بالاترین سطح استاندارد برخوردار است 
از یک طرف، و در مقابل مردمی که در شرایط سخت بدون امکانات و 
کار و کسب و درآمد، در پایین ترین سطح رفاه، و درگیر انواع مشکلات 
و هزینه های ناشی از سوء مدیریت، ناامیدانه به زندگی، یا به تعبیری به 

»زنده بودن« ادامه می دهند.
تداوم این وضعیت نشان دهنده عدم تحقق وظایف اساسی به ویژه در 
تامین عدالت، معیشت است و تا زمانی که این وظایف محقق نگردد 
امید بســتن به حل مشکلات و رفع بحران ها، خوش خیالی و بلکه 

بلاهت است.
آیا در برابر این هزینه های سهمگین فایدهایی هم متصوّر است؟

اگر فایدهایی در بردارد، فایده را چه کسی می برد؟
اگر این هزینه ها نبود شرایط امروز کشور چگونه بود؟

فلورانس اسکاور شین روانشناس و جامعه شناس 
معروف می گوید: معجــزه تو کلام معجزه گر 
توست. این یعنی کلام چقدر معجزه گر است! 
ما به این ســخن آنقدر باور نداشتیم که حالا 
باور پیدا کردیم. چون گاهی خیلی از مسئولین 
مشکلات را فقط با کلام حل می کنند! یعنی با 
کلام معجزه می کنند. همه چیز حل می شود! 
مثلا وزیر اقتصاد می گوید: موضوع فساد چای 
یک کمپین وسیع رســانه ای است. قبلا هم 
اتفاق افتاده. در واقع وزیر با کلام معجزه انگیز 
خود خط بطلانی بر تمام حرف و حدیث های 
رسانه ای در مورد این فساد می کشد. آنقدر این 
کلام معجزه انگیز بود که فساد چای و هر چه 
فساد ســریالی و تکراری رخ داده از اذهان ما 

زدوده شد. به همین سادگی!
یا در هنگامه مشکل اختلال در سوخت رسانی 
برخی مسئولین گفتند: مشکل کمبود بنزین 
نداریــم فقط سیســتم هک شــده! همین 
حــرف معجزه انگیز مثل آب روی آتش باعث 
کنجــکاوی و نگرانی مردم شــد. همه با این 
سخنان آرام گرفتیم که مشکل هر چه هست 
به کمبود بنزین ربطی ندارد. مشــکل هک 

سیستم داریم اما کمبود بنزین نداریم!
یا وقتی وزیــر ارتباطات می گوید: ســرعت 
اینترنت را افزایــش دادیم. هر چقدر هم که 
حجم سرعت اینترنت کند باشد اختلال در کار 
پلتفرم ها و زندگی روزانه مردم ایجاد شود با این 
سخنان دیگر این مشکلات مهم جلوه نمی کند 
و با همین کلام حس می کنیم سرعت اینترنت 
خوب است! حتی فکر می کنیم ما دچار اشتباه 
محاسباتی شده ایم که سرعت خوب اینترنت را 

کند محاسبه می کنیم!
یا در حالی که مردم درگیر و دار یک مشکل 
عظیم بودند یعنی نمی دانستند چه نامی باید 
برای شب یلدا و چهارشنبه سوری جایگزین 
کنند؟! ناگهان خبر دادند به جای شــب یلدا 
بگویید »دورهمی« به جای چهارشنبه سوری 
بگویید: »دورهمی« در واقع با کلام معجزه گر 
خود معجزه کردند و این مشکل عظیم مردم 

را حل کردند.
در کل بــا توجه به کلام معجــزه انگیز، ما از 
مسئولین در حل مشکلات کم معجزه ندیدیم! 
البته همان معجزه کلامی! ولی توقع داشتیم 
مثلا با معجزه کلامی خود قیمت آجیل شب 
یلدا )یا دور همی( را کاهش بدهند که نشد. در 

این فقره کلامشان معجزه نکرد!

خبرچین

معجزات مسئولین

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

ادعای عضو هیئت مدیره استقلال: خطیر باز هم به جعل امضا و اثر انگشت متهم است! 
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 آموزش و پرورش

 محیط زیست

 پلیس   گزارش 

کمبود مدارس دخترانه اوتیسم؛ 
وقتی دغدغه والدین مسئله 

آموزش و پرورش نیست
رئیس س��ازمان آموزش و پرورش اس��تثنایی 
درباره کمبود مدارس دخترانه اوتیسم گفت: 
تعداد مدارس خاص اوتیسم مسئله ما نیست 
و آنچه دارای اهمیت اس��ت وج��ود معلمان 
توانمندی است که بتوانند با دانش آموزان طیف 
اوتیسم برخورد مناسبی داشته باشند. چندی 
پیش پدر یک دختر نوجوان مبتلا به اختلال 
اوتیس��م با بیان اینکه تنها ۲ سال از تاسیس 
مدرس��ه دخترانه اوتیس��م دولت��ی در تهران 
می گذرد گفت: در کل کش��ور مدرسه دولتی 
دخترانه اوتیسم نداریم مدارس غیردولتی نیز 
 هزینه بس��یار بالایی دارن��د و ماهانه بیش از 
۲۰ میلیون توم��ان دریافت می کنند. حمید 
طریف��ی حس��ینی، رئیس س��ازمان آموزش 
و پ��رورش اس��تثنایی درباره ای��ن موضوع به 
میزان گفت: در ش��هر های بزرگ که جمعیت 
این دانش آموزان به حد نصاب برسد، مدرسه 
اختصاصی داریم اما آنچه باید مورد توجه قرار 
بگیرد این اس��ت که معلم از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و لازم است معلمان توانمندی 
داشته باشیم که بتوانند با دانش آموزان طیف 
اوتیس��م برخورد مناس��بی داشته باشند. وی 
ضمن اش��اره به اینکه تم��ام معلمانی که به 
دانش آموزان اوتیس��م در کل کشور تدریس 
می کنند در حال شرکت در دروه های آموزشی 
هستند و توانمندس��ازی آن ها در حال انجام 
اس��ت، ادام��ه داد: این امکان وج��ود دارد که 
دانش آموزان طیف اوتیسم در کلاسی خاص از 
سایر مدارس استثنایی تحصیل کنند و لزوما 
تعداد مدارس خاص اوتیسم مسئله ما نیست. 
رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی با 
بیان اینکه مهم این است که هیچ دانش آموزی 
از چرخ��ه آموزش خارج نش��ود، افزود: حتی 
اگر در ش��هری یک دانش آموز طیف اوتیسم 
نیز داشته باش��یم در سایر مدارس استثنایی 

آموزشش را انجام می دهیم.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست : 
احیای "تالاب گمیشان" در 

دستور کار دولت سیزدهم است
رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت با 
اش��اره به خش��کی تالاب گمیش��ان گفت: 
احیای تالاب گمیشان در دستور کار جدی 
دولت اس��ت و طرح جامع احیای آن توسط 
اداره کل محیط زیس��ت گلس��تان و ستاد 
احی��ای تالاب های کش��ور آم��اده و مصوب 
ش��ده و در حال پیگیری اس��ت.به گزارش 
تسنیم، علی س��لاجقه اظهار کرد: گمیشان 
ظرفیت بس��یار خوبی در همه زمینه ها دارد 
و برای دولت اصلا پذیرفته نیس��ت که این 
شهرس��تان با این پتانسیل ها و جوانانی که 
دارد، ۲1 درصد بیکاری داش��ته باش��د.وی 
ادامه داد: لذا این موضوع را در دولت مطرح 
خواه��م کرد تا ب��ا همگرایی دس��تگاه های 
مختل��ف انش��الله در س��فر بعدی ریاس��ت 
جمه��وری این آمار به کمت��ر از 1۰ درصد 
بدهد.رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
با اش��اره به خش��کی تالاب گمیشان گفت: 
احیای تالاب گمیشان در دستور کار جدی 
دولت اس��ت و طرح جامع احیای آن توسط 
اداره کل محیط زیس��ت گلس��تان و ستاد 
احی��ای تالاب های کش��ور آم��اده و مصوب 
ش��ده و در حال پیگیری اس��ت. این تالاب 
قطعاً احیا خواهد ش��د و اجازه نخواهیم داد 
بس��تر خش��ک آن به کانون ریزگرد تبدیل 

شود.

تهرانی ها آذر ماه ۲۱ روز 
هوای ناسالم تنفس کردند

بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران، طی آذرم��اه تهرانی ها 1۷ روز هوای 
ناس��الم برای گروه های حساس و چهار روز 
ناس��الم تنفس کردند.به گزارش ایسنا، آمار 
ش��رکت کنترل کیفیت هوای تهران نش��ان 
می دهد آذرماه امس��ال ش��هروندان تهرانی 
یک روز هوای پاک، هش��ت روز هوای قابل 
قبول، 1۷ روز هوای ناس��الم برای گروه های 
حس��اس و چهار روز ناس��الم تنفس کردند. 
ذرات معل��ق کمت��ر از ۲.۵ میکرون ۲۰ روز 
آلاینده ش��اخص بود.کیفیت ه��وای تهران 
در آخرین ماه پاییز س��ال 1۴۰1 شش روز 
در ش��رایط قابل قبول، 1۶ روز ناسالم برای 
گروه های حس��اس و هشت روز ناسالم ثبت 
ش��د. ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون طی 
۲۴ روز آلاینده شاخص هوای تهران بود.آمار 
ش��رکت کنترل کیفیت هوای تهران نش��ان 
می دهد کیفیت ه��وای پایتخت طی آذرماه 
س��ال 1۴۰۰ نس��بت به مدت مش��ابه سال 
۹۹ تعداد روزهای آلوده بیش��تری را  داشت 
چراک��ه کیفیت هوای تهران طی آذر س��ال 
1۴۰۰ چه��ار روز در وضعی��ت قابل قبول، 
۲1 روز ناس��الم در ش��رایط برای گروه های 
حس��اس و پنج روز در وضعیت ناسالم برای 
همه گروه ها قرار داشت. آلاینده ذرات معلق 
کمت��ر از ۲.۵ میک��رون عل��ت آلودگی هوا 
ط��ی  ۳۰ روز آذرم��اه این س��ال بود.آذرماه 
س��ال ۹۹ نیز  آلاینده شاخص هوای تهران 
ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون بود. به طور 
کلی کیفیت هوا در آذرماه این سال 1۰ روز 
در ش��رایط قابل قبول و ۲۰ روز در ش��رایط 
ناس��الم برای گروه های حساس قرار گرفت.

طی سومین ماه پاییز سال ۹۸ تهرانی ها 1۲ 
روز هوای قابل قبول، 1۵ روز هوای ناس��الم 
برای گروه های حساس و سه روز هوای آلوده 
برای تمامی گروه ها را تنفس کردند. آلاینده 
ش��اخص دراین  ب��ازه زمان��ی ۳۰ روز ذرات 
معلق کمتر از ۲.۵ میکرون بود.آذرماه س��ال 
۹۷ ذرات معل��ق کمت��ر از ۲.۵ میکرون، در 
تمامی روزهای این ماه آلاینده شاخص بود. 
در این ماه تهرانی ها یک روز هوای پاک، 1۸ 
روز هوای قابل قبول و 11 روز هوای ناسالم 

برای گروه های حساس را تنفس کردند.

 < اما و اگرهای ذرات معلق
 کمتر از ۲.۵ میکرون

بر اس��اس مطالعات و تحقیقات دانشمندان، 
ب��رای ه��ر آلاینده ی��ک حد مج��از تعریف 
می ش��ود. ذرات معلق کمت��ر از ۲.۵ آلاینده 
ش��اخص ه��وای ته��ران در روزهای س��رد 
پایتخت اس��ت. این آلاینده دارای قطر دو و 
نیم میکرون و یا کمتر هستند که تقریبا یک 
س��ی ام قطر موی انسان اس��ت و به عنوان 
ذرات ری��ز )fine( نیز ش��ناخته می ش��وند.

ترکیب ش��یمیایی ذرات بس��ته ب��ه محل، 
زم��ان و آب و ه��وا متفاوت اس��ت و منابع 
انتشار آن ش��امل انواع فعالیت های احتراقی 
)وسایل نقلیه موتوری، نیروگاهی، سوزاندن 
چوب، و غی��ره( و فرایندهای صنعتی خاص 
می شود. این ذرات هم به طور مستقیم ساطع 
می شوند و هم به شکل آلاینده ثانویه در جو 
شکل می گیرند.به طور کلی عمده ترین منابع 
انتشار ذرات معلق نیز احتراق سوخت مانند 
سوزاندن زغال  س��نگ و چوب خودروهای 
دیزل��ی فاقد فیلتر دوده، فرایندهای صنعتی 
و کش��اورزی و انتش��ار از خودروها اس��ت. 
ذرات معلق عموما در ماه های س��رد س��ال 
کیفی��ت ه��وا را تحت تاثیر ق��رار می دهند. 
مطالع��ات علمی متعدد درب��اره ذرات معلق 
نشان می دهد که قرار گرفتن در معرض این 
آلاینده باعث بروز مشکلات زیادی می شود.

مرگ زودرس در مبتلای��ان به بیماری های 
قلبی و ریوی، بروز حملات قلبی غیرکشنده، 
ضرب��ات قلب نامنظم، ابتلا به س��رطان ریه، 
تشدید آس��م، کاهش عملکرد ریه و افزایش 
علائم تنفسی مشکلاتی است که آلودگی هوا 

برای سلامت انسان ایجاد می کند.

 <  شاخص کیفیت هوا چیست؟
ش��اخص کیفیت هوا )AQI( به پنج دسته 
اصلی تقس��یم بندی می ش��ود. بر اساس این 
تقس��یم بندی از عدد صفر تا ۵۰ هوا پاک، از 
۵1 تا 1۰۰ هوا س��الم یا متوسط، از 1۰1 تا 
1۵۰ هوا ناس��الم برای گروه های حساس، از 
1۵1 تا ۲۰۰ هوا ناسالم، از ۲۰1 تا ۳۰۰ هوا 
بسیار ناسالم و از ۳۰1 تا ۵۰۰ شرایط کیفی 
هوا خطرناک اس��ت.گفتنی اس��ت در هوای 
پاک که با رنگ س��بز نش��ان داده می شود، 
ش��رایط کیفیت هوا مناسب است و خطری 
برای سلامت انسان ندارد. در هوای سالم که 
به رنگ زرد ش��ناخته می ش��ود، کیفیت هوا 
قابل قبول و غلظت آلاینده ها کمتر از حدی 
است که بر سلامت انسان تاثیر منفی داشته 
باش��د اما در هوای ناس��الم ب��رای گروه های 
حس��اس که به رنگ نارنجی نش��انه گذاری 
می شود، مقدار AQI بین 1۰1 تا 1۵۰ قرار 
می گیرد که در نتیجه آن گروه های حساس 
اثرپذی��ری بیش��تری از آلودگی هوا خواهند 
داش��ت.در هوای ناس��الم که ب��ه رنگ قرمز 
است، کلیه افراد جامعه در معرض مخاطرات 
ناش��ی از آلودگی هوا قرار می گیرند و حتی 
ممکن است گروه های حساس دچار عوارض 
ش��دیدتری ش��وند. افزون بر ای��ن در هوای 
بسیار ناس��الم که به رنگ بنفش نشان داده 
می شود و عدد AQI بین ۲۰1 تا ۳۰۰ قرار 
می گیرد، احتمال ب��روز عوارض جدی برای 

سلامت افراد جامعه افزایش می یابد.

مجازات پوشش و مخدوشی 
پلاک وسایل نقلیه چیست؟

رئی��س اداره حقوق��ی پلیس راه��ور تهران 
بزرگ با اشاره به اینکه پوشش و مخدوشی 
پلاک جرم محس��وب می ش��ود از مجازات 
۶ م��اه تا یکس��ال حبس توس��ط قانونگذار 
برای این جرم خب��ر داد. به گزارش فارس، 
س��رهنگ گنج��ی ب��ه تخل��ف پوش��ش و 
مخدوش کردن پلاک وس��ایل نقلیه اش��اره 
و اظه��ار داش��ت: همانطور ک��ه در معابر و 
خیابان ها شاهد هس��تید تعداد معدودی از 
راکبین موتورس��یکلت یا رانندگان وس��ایل 
نقلی��ه اقدام به پوش��ش یا تغیی��ر در ارقام 
پلاک ک��رده و برخ��ی حتی پ��لاک نیز بر 
روی وس��یله نقلیه خود ندارن��د.وی با بیان 
این مطل��ب ک��ه قانونگذار در م��اده ۷۲۰ 
قان��ون مجازات اس��لامی دقیق��اً به همین 
عمل مجرمانه اش��اره دارد، گف��ت: در این 
ماده قانونی آمده اس��ت ک��ه تغییر در ارقام 
و مشخصات پلاک، استفاده از پلاک تقلبی 
و یا تغییر در ش��ماره شاسی و موتور بدون 
مجوز قانونی و هماهنگی با پلیس یک عمل 
مجرمانه تلقی می ش��ود.رئیس اداره حقوقی 
پلیس راه��ور پایتخت تصری��ح کرد: طبق 
قانون این اقدام علاوه ب��ر تخلف راهنمایی 
و رانندگ��ی، عم��ل مجرمانه تلقی ش��ده و 
قانونگذار برای آن مجازات ۶ ماه تا یکس��ال 

حبس را در نظر گرفته است.

9 اجتماعی

این روزها حواش��ی دانش��گاه از متن آن یعنی تولید علم س��بقت 
گرفته اس��ت، از قطع همکاری با اس��تادان به نام تا آغاز همکاری با 
افراد گمنام، اخراج رئیس دانشگاه و البته حواشی مربوط به مسئله 
حجاب در مراکز علمی طی یکی دو س��ال گذش��ته در صدر اخبار 
مربوط به دانش��گاه بوده اس��ت، اما حالا گزارش��ی منتشر شده که 
این بار دس��ت روی متن گذاش��ته و کارکرد تولید علم در دانشگاه 
را زیر س��وال برده است. آن طورکه در گزارش ها آمده نشریه علمی 
معتبر »نیچر« در گزارش س��الانه خود اعلام کرده که سال ۲۰۲۳ 
به لحاظ تقلب آکادمیک رکورد شکس��ته اس��ت و بیش از 1۰ هزار 
مقاله تحقیقاتی پس از انتشار بازپس گرفته شده اند، اما نکته جالب 
توجه وجود نام ایران میان کشورهایی است که بالاترین نرخ مقالات 
باطل ش��ده پس از انتش��ار را دارد، طوری که حمید سوری، مدرس 
بین المللی دانش��گاه دراین باره به خبرآنلاین می گوید: »کاش یک 
کش��وری هم که از نظر علمی مناسب بود جزو این کشورها می بود 
که لااقل خیلی ش��رمنده نمی ش��دیم این بلایی است که متولیان 
بی س��واد پژوهش کشور سر مملکت آورده اند، با معیارهای احمقانه 
ارزش��یابی دانش��گاه ها و مراکز تحقیقاتی و ارتق��ای اعضای هیئت 
علمی بیش��تر از این نمی توان انتظار داشت، معیارهای احمقانه ای 

که صدای رهبری نظام را هم درآورده است.«

 <مقالات تقلبی به چه کار می آمدند؟
در گزارشی که نشریه علمی »نیچر« منتشر کرده به اسامی هشت 
کش��ور اول با بالاترین نرخ مقالات باطل ش��ده اش��اره شده است، 
آن طورکه یورونیوز نوشته کشورهای عربستان سعودی، پاکستان، 
روس��یه، چین، مصر، مالزی، ایران و هند هش��ت کش��ور نخست 
هس��تند که بالاترین نرخ مقالات باطل شده پس از انتشار را در دو 
دهه گذشته داشته اند، موضوعی که یک بار دیگر توجه دانشگاهی ها 
را ب��ه بازار مقاله نویس��ی یا عنوانی که نش��ریه »نیچ��ر« برای آن 
انتخاب کرده یعنی »کارخانه های مقاله س��ازی« )کسب وکارهایی 
که آثار جعلی و تألیفی را به دانش��مندان می فروشند( جلب کرده 
اس��ت. وضعیتی که سوری درباره آن به می گوید: »عمیقا معتقدم 
علم و پژوهشی که در راستای مشکل گشایی جامعه نباشد بیشتر 
دکوراسیون علمی یک کشور است که ما سال ها به آن پز داده ایم 
در حالی ک��ه کاربردهای واقع��ی از نتایج تحقیق را کمتر ش��اهد 
بوده ایم.« او بیان می کند: »چند س��ال قبل ) سال 1۳۸۶( کتابی 
ترجمه و منتشر کردیم بنام مدیریت و اداره تحقیق، در آن کتاب 
معیارهای مدیریت پژوهش تعریف شده و توضیح می دهد در عصر 
حاضر پژوهش دیگر یک امر ش��خصی نیس��ت بلکه به س��ازمانی 
پیش��رو Organizational enterprise تبدیل شده که اداره 
آن س��ازمان، توس��ط فردی که عل��م آن را نمی داند حیف کردن 
منابع یک کشور اس��ت. ما به اشتباه فکر کردیم هر کسی چهارتا 

مقاله چ��اپ کرده می تواند پژوهش را مدیریت کند. کافی اس��ت 
او ش��گردهای بازی را بداند و هر س��ال در هفته پژوهش با آمار و 
ارقام بی پایه، خود را و س��ازمان تحت مدیریت خود را سرآمد جا 
بزند غافل از این که همه ارکان مدیریت پژوهش از خود ش��خص 
معاون یا مدیر پژوهش��ی، رئیس مرکز تحقیقات و مانند این ها تا 
فرآینده��ا و بروندادهای پژوهش معناه��ا و معیارهایی متفاوت از 
آنچه ما در کشورمان به راه انداخته ایم دارد.«سوری ادامه می دهد: 
»بارها گفته ش��ده که اگر محصول نهایی پژوهش س��لامت و رفاه 
مردم، سرآمدی واقعی علمی، تولید ثروت، گره گشایی از مشکلات 
جامعه که متاس��فانه در کشور ما این مشکلات کم نیستند، کمک 
به تصمیم گیری درست و کم خطا و مانند این ها نباشد برای لای 
جرز دیوار خوب است. سال هاست با مشکل آلودگی هوا، ریزگردها 
، اپیدمی های��ی چون کووید 1۹، فقر، ش��کاف روزافزون درآمدها، 
مشکلات بازنشستگان، مهاجرت نخبگان، مدیران نالایق، انتخاب 
اشتباه مدیران، اعتیاد، فحشا، غارت بیت المال، سیاست های غلط، 
رانت خواری، و بس��یاری دیگر مشکلات مواجه هستیم. پژوهش و 
س��اختار پژوهشی حاضر کدام مش��کل جدی کشور ما را توانسته 
حل کند و کدام نس��خه کارآمد بومی را برای درمان این دردها به 
کشور ارائه دهد؟ این مقالات بی خاصیت که هر از چندگاهی ننگ 
تقلبی بودن آنها هم ش��نیده می ش��ود و آبروی علمی بین المللی 

کشور را نیز به خطر می اندازد به چه  کاری آمده اند؟«

 <به اندازه کافی سوپرمن علمی داریم
این اپیدمیولوژیست می گوید: »بارها گفته ایم که اگر تعداد مقاله های 
بی خاصیت ارزش اس��ت، عده ای و ش��رکت هایی هستند که برایتان 
ارزانتر و راحت تر مقاله تولید می کنند. نیازی هم به این همه ساختمان 
عریض و طویل، کارمند، مدیر و مخلفات ریاس��ت آنها نیس��ت! این 
کارکنان را می توان به کارهای اساس��ی تر مش��غول ک��رد و منابع و 
پول های اضافی را برای درمان بخش��ی از زخم های مردم هزینه کرد. 
حدود ۸۰۰ مرکز تحقیقاتی در حوزه علوم پزشکی و صدها پژوهشکده 
و مراکز عریض و طویل س��ازمان های دولت��ی دیگر کدام گره جدی 
کش��ور را باز کرده اس��ت. بگذریم از این که پژوهشگاه یا پژوهشکده 
فلان س��ازمان یا وزارتخانه دولتی به بهانه و به اس��م پژوهشکده شهر 
و شهرک س��اخته اند و در آنجا اس��تخر و جکوزی درست کرده اند و 
در سالن های ش��ان جشن عروسی و ختنه سوران برگزار می کنند! ما 
نه بیل گیتس داریم ، نه اس��تیو جابز و نه راکفلر که بگوییم بخش��ی 
از هزینه پژوهش از بخش خصوصی تامین می شود. فرهنگ خیریه ها 
هم محلی در حوزه پژوهش ندارد و آنچه در این راه هزینه می ش��ود 
عمدتا به بند ناف بیت المال وصل است.« سوری ادامه می دهد: »امید 
می رود سلحشوری بانفوذ و دلسوز در عرصه پژوهش کشور پیدا شود 
تا این بنیان از اساس غلط را بازسازی جدی کند. دنیا تکلیف خود را 
با پژوهش بی خاصیت سال هاست روشن کرده و پژوهش را در خدمت 
مردم درآورده است. آن ها اجازه نمی دهند این مراکز پژوهشی قلمرو 
تاخت و تاز افراد بشوند. سال ها قبل که مدیر پژوهشی دانشگاه بودم 
هر سال تحلیلی از مدیریت مراکز تابعه می دادم که البته علیرغم ارسال 
محرمانه به روس��ای مراکز، به مذاق بسیاری خوش نمی آمد، از جمله 
مواردی که ذکر می ش��د توزیع منابع پژوهشی مراکز بود. برای مثال 
مراک��ز تحقیقاتی بین المللی حدود یک چه��ارم بودجه خود را برای 
حق��وق و مزایا صرف می کردند و این رق��م در کل مراکز بیش از ۵۰ 
درصد و در مواردی حدود 11۰ درصد بود، که برای جبران کس��ری 
بودجه افرادی از آن مراکز کاسه به دست از این اتاق و آن اتاق وزارتخانه 
و سازمان برنامه و مانند این ها رفت و آمد می کردند. البته حاصل کار 
تولید هرچه بیشتر این مقالات بی خاصیت، افزایش اچ ایندکس و قطور 
ش��دن رزومه عده ای با پول مردم و تولید دانشمندان سوپرمن علمی 
که با وجود ده ها پست مدیریتی و کار در بخش خصوصی و چندین 
مس��ئولیت پنهان و آشکار، هفته ای چند مقاله تولید می کردند بود.« 
این استاد دانشگاه بیان می کند: »لطفا با ادامه این مسیرِ اشتباه بیش 
از این منابع کشور را هدر ندهید، به اندازه کافی سوپرمن علمی داریم، 
اگر از پژوهش به درستی استفاده شود و به خوبی مدیریت شود، ابزاری 
قدرتمند در هر کشور است. با پژوهش کارآمد و مدیریت درست منابع 
مختلف انسانی و مالی، به فکر حل مشکلات مردم و کشور باشیم، فکر 

کنم خداپسندانه تر و شرافتمندانه تر باشد.«

ایران در فهرست کشورهای دارای بالاترین نرخ مقالات باطل شده

ننگ تقلبی بودن پژوهش بر پیشانی دانشگاه؛ 
به اسم پژوهشکده استخر و جکوزی درست کرده اند

دریافت قبض و یا پیامک جریمه رانندگی هرچند به دلیل رعایت نکردن 
قانون صادر می شود، اما برای هیچ کس خوشایند نیست اگرچه پلیس 
آن را بازدارنده نمی داند و معتقد اس��ت که رقم آن به تناس��ب شرایط 
اقتصادی جامعه کافی نیس��ت.به گزارش ایرنا، جریمه تخلف از قوانین 
راهنمایی و رانندگی در همه کش��ور های جه��ان وجود دارد؛ در برخی 
کش��ور ها ارقام ناش��ی از این تخلف به قدری بالاست که رانندگان را از 
انج��ام حرکت پرخط��ر باز م��ی دارد، اما در ایران همانطور که س��ردار 
احمدرضا رادان فرمانده پلیس کش��ور گفته، چندان بازدارنده نیست و 
سبب کاهش تخلفات رانندگی در کشور نشده است. نتیجه این تخلفات 
مستمر، بروز سوانح متعدد رانندگی است که روند افزایشی دارد؛ سردار 
س��یدکمال هادیانفر رئیس پلیس راهور ناجا چندی پیش از رشد 1۶ 
درصدی تخلفات رانندگی از ابتدای امس��ال خبر داده و گفته بود: ۶۶ 
درصد تخلفات حادثه ساز شامل س��رعت غیرمجاز به ویژه در ورودی 
شهرها، توقف دوبله و استفاده نکردن از کمربند ایمنی است.به گفته او، 
ابتدای سال تاکنون ۲ هزار و ۵۲۴ فقره گواهینامه توقیف شده است؛ ۳۵ 
هزار و ۳۶۰ هزار نفر مش��مول ضبط گواهینامه بوده و ۸۰ هزار و ۸۳۵ 
نفر هم در آستانه ضبط گواهینامه هستند. به همین دلیل سردار رادان 
با اشاره به اینکه بخش اعظم تخلفات رانندگی ناشی از خطای انسانی 
است، خواستار تصویب لایحه اصلاح قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی 
در مجلس شده است تا شاهد کاهش چشمگیر تخلفات باشیم. در کنار 
بحث بازدارندگی جریمه تخلفات رانندگی، سوالی که برای شهروندان 
وجود دارد این است که درآمد حاصل از این جریمه ها صرف چه اموری 

می شود و چقدر پلیس از این محلس ذی سهم است؟
طبق ماده ۲۳ قانون فعلی رسیدگی به تخلفات رانندگی، وجوه حاصل از 
جریمه های تخلفات رانندگی در سراسر کشور به حساب درآمد عمومی 
کش��ور نزد خزانه داری کل واریز می شود تا علاوه بر بودجه سالیانه به 
شهرداری ها و دهیاری های ذی ربط، وزارت راه وترابری و پلیس راهنمایی 
و رانندگی نیروی انتظامی تخصیص داده شود. بر این اساس ۶۰ درصد از 
کل وجوه حاصله به تفکیک درآمد های ناشی از تخلفات رانندگی خارج از 
شهر ها و داخل محدوده شهر ها و روستا ها به وزارت راه و ترابری )سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور( به صورت متمرکز و در شهر ها 

به شهرداری های محل و دهیاری ها از طریق استانداری همان استان به 
تناسب ۷۰ درصد و ۳۰ درصد اختصاص می یابد تا صرف استانداردسازی 
وسایل و تجهیزات ایمنی راهها، خط کشی و نگهداری آن، تهیه و نصب 
و نگهداری علائم راهنمایی و رانندگی و تجهیزات ایمنی، احداث پل های 
عابر پیاده، احداث توقفگاه های عمومی و اصلاح راه های روستایی، معابر 
و نقاط حادثه خیز در شهر ها و روستا ها نمایند.1۵ درصد از کل وجوه 
به پلیس راهنمای��ی و رانندگی نیروی انتظامی اختصاص می یابد تا به 
منظور کاهش تصادفات رانندگی و خس��ارت های جانی و مالی ناشی 
از آن برای تأمین تجهیزات تخصصی پلیس به کارگیری فن آوری های 
جدید در مدیریت نظارت و کنترل بر عبور و مرور، ارتقاء کمّی و کیفی 
حضور و کارایی پلیس، اجراء طرح های انتظامی ترافیکی فوق برنامه و 
ایمنی رانندگی در ش��هر ها و جاده های کش��ور و همچنین هزینه های 
اجرایی این قانون مصرف نمای��د. ۲۰ درصد از کل وجوه جهت تأمین 
اعتبار به صندوق تأمین خسارت های بدنی مقرر در قانون اصلاح قانون 
بیمه مسؤولیت مدنی دارندگان وسایل نقلیه موتوری زمینی در مقابل 
شخص ثالث واریز می شود. ۵ درصد از کل وجوه باقیمانده جهت تبلیغ 
در راستای ارتقاء فرهنگ رانندگی و رعایت مقررات آن در اختیار پلیس 
راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی قرار می گیرد تا از طریق دستگاه ها 
و نهاد های مرتبط هزینه نمایند. این نکته را باید یادآور شد که بر اساس 
قانون، میزان جریمه های نقدی مقرر در مواد این قانون متناسب با افزایش 
یا کاهش تورم هر س��ه س��ال یک بار بنا به پیشنهاد نیروی انتظامی و 
تأیید وزارتخانه های دادگس��تری، کشور و راه و ترابری و تصویب هیأت 
وزیران قابل تعدیل است. همچنین در ماده ۲1 قانون مقرر شده است که 
جریمه های تخلفات مربوط به حمل و نقل و عبور و مرور در همه نقاط 
کشور و مناطق آزاد تجاری � صنعتی، با توجه به مکان و زمان وقوع و 
نوع تخلفات و میزان تأثیر آن در آلودگی محیط زیست و ایمنی عبور 
و مرور و س��ایر عوامل موثر من��درج در این قانون از یکصدهزار ریال تا 
یک میلیون ریال و در سایر موارد از ۳۰ هزار ریال تا ۵۰۰ هزار ریال است 
و طبق جداولی که به پیشنهاد وزارتخانه های کشور، دادگستری و راه و 
ترابری به تصویب هیأت وزیران می رسد، به اجرا گذاشته می شود. دولت 
در لایحه اصلاح قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی که به تازگی برای 

طی تش��ریفات قانونی تقدیم مجلس شورای اسلامی شده است، قصد 
دارد اصلاحاتی را در محاسبه جریمه ها و تخصیص آن به دستگاه های 
مختلف اعمال کند. در ماده 1۴ این لایحه قرار اس��ت محاسبه جرایم 
رانندگی به صورت همه س��اله و با توجه به نرخ تورم محاس��به ش��ود 
یعنی به جای اینکه هر سه سال یکبار جرایم محاسبه شوند، به صورت 
سالانه ارقام متناس��ب با نرخ تورم به روز رسانی می شوند. در این ماده 
آمده است: میزان جریمه های نقدی مقرر در مواد این قانون هر سال با 
توجه به افزایش یا کاهش تورم و متناسب با نرخ دیه که توسط رییس 
قوه قضاییه اعلام می ش��ود، به پیشنهاد مشترک وزارتخانه های کشور، 
دادگس��تری و راه و شهرسازی و فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران و با تصویب هیئت وزیران قابل تعدیل اس��ت. در ماده بعدی و در 
صورت تصویب در مجلس و تایید شورای نگهبان نحوه هزینه کرد وجوه 
حاصل از جریمه های رانندگی نیز تغییراتی خواهد داشت که به شرح 
زیر است: وجوه حاصل از جریمه های تخلفات رانندگی در سراسر کشور 
به حساب درآمد عمومی کشور نزد خزانه داری کل کشور واریز می شود 
تا علاوه بر بودجه سالیانه و در چهارچوب قوانین بودجه سنواتی، برای 
بهبود ایمنی تردد و کاهش تصادفات به شرح زیر به حساب تمرکز وجوه 
وزارت کش��ور )سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور(، وزارت راه و 
شهرسازی )سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای( و پلیس راهنمایی 
و رانندگی فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران و صندوق تأمین 
خسارت های بدنی واریز و تخصیص داده شود: از کل وجوه حاصله، ۲۹ 
درصد به وزارت راه و شهرسازی )سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای( به صورت متمرکز، ۲۵ درصد به شهرداری ها و ۵ درصد به دهیاری ها 
هر دو از طریق وزارت کشور )سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور( 
تخصیص می یابد تا حس��ب مورد با نظارت شورای هماهنگی ترافیک 
استان ها و در تهران با نظارت شورای ترافیک شهر تهران هزینه شود. این 
منابع باید صرف مواردی نظیر استانداردسازی وسایل و تجهیزات ایمنی 
راه ها، خط کشی و نگهداری آن، تهیه و نصب و نگهداری علائم راهنمایی 
و رانندگی و تجهیزات ایمنی، احداث پل های عابر پیاده و س��امانه های 
نظارت و پایش شدآمد )ترافیک( شود. سازمان راهداری و حمل و نقل 
ج��اده ای نیز باید اعتبارات دریافتی از این قانون را صرف مواردی نظیر 
مناس��ب سازی احداث توقفگاه های عمومی و اصلاح راه های روستایی، 

معابر و نقاط حادثه خیز در شهر ها و روستا ها کند. 

 درآمد حاصل از جریمه رانندگی صرف چه اموری می شود؟

 رئیس پلیس راهور:

مسئولان وزارت صمت و خودروسازان توضیح دهند از چه آلیاژی در بدنه خودروها استفاده می شود؟ 

عمیقا معتقدم علم و پژوهشی که در راستای 
مشکل گشایی جامعه نباشد بیشتر دکوراسیون 
علمی یک کشور است که ما سال ها به آن پز 
داده ایم در حالی که کاربردهای واقعی از نتایج 

تحقیق را کمتر شاهد بوده ایم

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: پلیس اصراری بر آزادسازی واردات 
خ��ودرو ندارد، ولی به هر حال یا از مس��یر تولید داخل یا از طریق 
واردات، بای��د خودروی ایمن در اختیار مردم کش��ورمان بگذاریم تا 
سلامت و امنیت هموطنان در هنگام تردد در محورهای مواصلاتی 
حفظ ش��ود.به گزارش ایلنا، سردار »س��ید کمال هادیان فر« رئیس 
پلیس راهنمایی و رانندگی کش��ور در پاس��خ به این سوال که چرا 
با وجود انتقادات مکرر فرماندهان پلیس درباره س��طح پایین ایمنی 
و امنی��ت خودروه��ای داخلی در طول س��ال های اخی��ر، هنوز هم 
ش��اهد تغییر محسوس��ی در بهبود کیفیت اغلب خودروهای تولید 
داخل نیس��تیم، اظهار داش��ت: پلیس بارها تذکرات دلسوزانه خود 
در این زمینه را مطرح کرده و اکنون وقت آن اس��ت که مس��ئولان 
وزارت صمت، سازمان ملی اس��تاندارد و خودروسازان پاسخ بدهند 
که چرا هنوز تغییر محسوس��ی در ارتقای وضعیت ایمنی و امنیت 
خودروهای داخلی به وجود نیامده است و مردم همچنان به حق در 
این زمینه گلایه مند هس��تند. وی افزود: آنچه ماموران پلیس راهور 
هر روز در جاده های کش��ور مش��اهده می کنند، این است که اغلب 
خودروه��ای تولید داخل، بر اثر کوچکترین تصادفی، دچار صدمات 
شدیدی می شوند و بارها دیده ایم که بعضی خودروهای داخلی پس 
از برخورد با تابلوهای معمولی حاش��یه جاده ها، به دو تکه تقس��یم 
ش��ده اند. در چنین ش��رایطی، این وظیفه مسئولان وزارت صمت و 

خودروسازان است که توضیح دهند از چه آلیاژی در بدنه خودروهای 
داخلی استفاده می شود که اتفاقات دردناک و عجیب و غریبی بر اثر 
تصادفات س��اده این خودروها در جاده های کشورمان رخ می دهد و 
س��الانه هزاران نفر از هموطنان داغدار می شوند. هادیان فر با تاکید 
ب��ر این که وقوع تص��ادف در محورهای مواصلاتی درون ش��هری و 
برون شهری موضوعی اجتناب ناپذیر است، گفت: تصادفات رانندگی 
اتفاقی است که در تمام کشورهای جهان رخ می دهد و هیچ کشوری 
نمی تواند ادعا کن��د که آمار وقوع تصادفات یا حتی تصادفات فوتی 
خود را به صفر رسانده است. ولی مسلما آمار وقوع تصادفات گوناگون 
از جمله تصادفات فوتی و جرحی در ایران از میانگین جهانی بسیار 
بالاتر است و باید تمام دستگاه های ذی ربط از جمله وزارت صمت و 
خودروسازان به تکالیف قانونی خودشان عمل کنند تا آمار تصادفات 
را در کش��ورمان به حداقل برسانیم. رئیس پلیس راهور فراجا ادامه 
داد: وقت��ی تصادفی رخ می دهد، مهمترین ابزاری که از جان راننده 
و سرنش��ینان حفاظت می کند، خود وس��یله نقلیه است؛ به نحوی 
که هرچقدر وس��ایل نقلیه اعم از خودروها، اتوبوس ها و ... از ایمنی 
بالاتری برخوردار باش��ند، احتمال بروز آس��یب های جس��می برای 
رانندگان و سرنش��ینان این وس��ایل کمتر می شود. به همین دلیل 
اس��ت که اغلب شرکت های خودروسازی جهان، در کنار موضوعاتی 
نظی��ر طراحی زیبا، ش��تاب بالا، مصرف س��وخت پایین، س��هولت 

اس��تفاده، قیمت به صرفه و س��ایر ویژگی های م��ورد نیاز برای یک 
وسیله نقلیه، به صورت جدی به ارتقای سطح ایمنی آن وسیله توجه 
دارن��د. وی در ادامه تاکید کرد: اهمی��ت موضوع ایمنی در صنعت 
خودروسازی کشورمان هنوز به اندازه کافی مورد توجه قرار نگرفته 
اس��ت و ه��م پلیس و هم مردم در این زمین��ه مطالبه جدی دارند؛ 
حتی در س��ال های اخیر مقام معظم رهبری نیز نسبت به وضعیت 
نامناسب خودروهای داخلی تذکر جدی دادند و البته شخص آقای 
رئیس جمهور و معاون اول ایش��ان هم دلس��وزانه موضوعات مربوط 
ب��ه خودروهای تولید داخل را دنبال می کنند، اما این وظیفه وزارت 
صمت و خودروسازان اس��ت که برای ارتقای سطح ایمنی و امنیت 
خودروهای داخلی گام های جدی تر و موثرتری را بردارند.  هادیان فر 
در پاس��خ به س��وال دیگری مبنی بر این که آیا آزادس��ازی واردات 
می تواند به رقابتی ش��دن بازار خ��ودرو در ایران و در نتیجه ترغیب 
خودروسازان داخلی به افزایش کیفیت و ایمنی محصولاتشان منجر 
شود یا خیر، عنوان کرد: اگر به سمت واردات خودروهایی برویم که 
هم از نظر فنی و ایمنی و هم از نظر آلایندگی از استاندارد مناسبی 
برخوردار هستند، قطعا شاهد نتایج ملموسی در کاهش آلودگی هوا 
و کمتر شدن آمار تصادفات فوتی و جرحی خواهیم بود. در سال ۸۳ 
نیز این تجربه در کشورمان به دست آمد که واردات خودروهای ایمن 

به کاهش آمار جان باختگان تصادفات کمک کرد.
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وزیر راه و شهرسازی از پیگیری کاهش مجدد سود تسهیلات نهضت 
ملی مسکن خبر داد و گفت: با تعیین تکلیف قانون ساماندهی بازار 

اجاره مسکن، برای افزایش اجاره بها سقف تعیین می شود.
مهرداد بذرپاش با یادآوری آغاز ساخت ۱۷۷ هزار واحد در بافت های 
فرسوده از ابتدای دولت سیزدهم، اظهار کرد: از این تعداد ۵۴ هزار 

واحد به بهره برداری رسیده است.
وی با اشاره به تسهیل گری دولت برای تامین مسکن مردم، افزود: 
در این راستا دولت تلاش کرده با تامین زمین و سیاست گذاری در 
پرداخت تسهیلات، شــرایط را برای خانه دار کردن مردم تسهیل 
کند. همچنین در تلاشیم تا نرخ سود بازپرداخت تسهیلات مسکن 
)نهضت ملی مســکن( را که از ۲۳ به ۱۸ درصد رسانده ایم باز هم 
کاهش بدهیم. وی یادآور شــد: تامین مصالح اســتاندارد با قیمت 

به صرفه از دیگر مواردی است که در دست پیگیری است.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر این که حذف رانت و سوداگری در 

اولویت قرار دارد، تصریح کرد: با توجه به اینکه امســال سال رشد 
تولید و مهار تورم اســت تمامی امکانات باید در خدمت تحقق این 

مهم باشند.
بذرپاش با اشاره به رشد ۳.۱ درصدی ارزش افزوده بخش ساختمان 
و مسکن در نیمه نخست امسال، بیان کرد: این در حالی است که در 
سال های ۹۸ و ۹۹ رشد بخش مسکن و ساختمان به ترتیب منفی 

۱۳ و ۱۵ درصد ثبت شده بود.
وی بــا بیــان این که تمامی تلاش هــا برای مهار تــورم در بخش 
مســکن اســت درباره بازار اجاره مســکن نیز گفت: منتظریم تا 
قانون ســازماندهی بازار اجاره و مســکن هرچه سریع تر در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و شــورای نگهبان، تعیین تکلیف شود تا 
بتوانیم سقفی برای اجاره بها تعیین کنیم. هم اکنون برای بسیاری از 
بازارها قیمت گذاری انجام می شود که در تلاشیم در بخش مسکن و 

اجاره بها نیز این اتفاق بیفتد.

وی از تداوم نظارت بر عملکرد بنگاه های مشاور املاک و پلتفرم های 
خرید و فروش و اجاره مسکن خبر داد و اظهار کرد: تمامی بخش ها 
از جمله شــهرداری ها، نظام مهندسی ســاختمان و سایر نهادها و 

دستگاه کمک کنند تا شاهد رونق تولید در بخش مسکن باشیم.
به گزارش تســنیم، با پیگیری های وزیر راه و شهرسازی نرخ سود 
تسهیلات نهضت ملی مسکن خردادماه امسال از ۲۳ درصد به ۱۸ 

درصد کاهش یافته بود.

رئیــس هیئت مدیــره انجمن مهندســی دریایی ایــران با بیان 
»مقصرعدم ساخت کشــتی در ایران، بهره برداران هستند« گفت: 

طلسم ۸۰ساله اسکراپ کشتی در ایران شکسته می شود.
حسن رضا صفری با اشاره به توانمندی ایران در ساخت انواع کشتی 
و سکوهای نفتی، اظهار کرد: از سال ۸۹ تا حدود ۲۰۰ فروند شناور 
تحت نظارت موسسۀ رده بندی ایرانیان در کشور ساخته شده است. 
بنابراین ایران، کشتی ساز بوده و صنعت کشتی سازی در کشورمان 

بومی سازی شده است.
وی با بیان این که بهره برداران مقصرعدم ساخت کشتی در کشور 
هستند، افزود: به عنوان مثال یک شناور لندی گرافت معمولی برای 
ســاخت نیازمند ۱۴ تا ۲۰ میلیارد تومان اعتبار است. چه کسی 
می تواند از منابع شــخصی یا شرکتی برای این کار هزینه کند. در 
دنیا به جای سفارش کشتی از جیب بهره بردار یا سازنده از بانک ها 
فاینانس دریافت می کنند. تامیــن مالی قوی در این بخش وجود 
دارد چراکه صنعت کشتی ســازی بیشتر از این که فکر کنیم برای 

دولت سودآور است.
وی ادامه داد: اشــتغالزایی کشتی ســازی بالاســت و بالغ بر ۲۰۰ 
صنعت جنبی را فعال می کند. به ازا هر اشتغال مستقیم در صنعت 
کشتی سازی مطابق آمار ۴ تا ۵ اشتغال غیرمستقیم ایجاد می شود.

رئیس هیئت مدیره انجمن مهندســی دریایی ایــران با تاکید بر 
این که در حوزه کشتی سازی بیشتر از هرچه چیزی در تامین مالی 
مشکل داریم، گفت: اگر تامین مالی درست و قابل اطمینان برای 
سفارش ها شــکل بگیرید کشتی سازی ایران فعال می شود. هر جا 
این کار درســت شکل گرفته، کشتی سازی ایران موفق بوده است. 

مانند افراماکس که کشــور ونزوئلا پشتیبان تامین مالی آن بود. یا 
ســکوی ایران امیرکبیر، سکوی ایران-البرز و کاسپین هایی که در 

شمال ساخته شد و تامین مالی آنرا وزارت نفت انجام داده است.
صفــری در ادامه با بیان این که بــا بیان این که بخش خصوصی یا 
شرکت هایی مانند کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران و شرکت ملی 
نفتکش که نمی توانند از منابــع درآمدی خود تامین مالی خرید 
کشــتی را انجام دهند، اضافه کرد: اینها شــرکت های کشتیرانی 
هســتند و می خواهند سریع کشــتی را تحویل گرفته و با آن کار 
کنند. عمده دلیلی ما نمی توانیم از ســفارش ســاخت کشتی به 
کشتی ســازان خارجی جلوگیری کنیم، مسائل مربوط به تامین 
مالی اســت. قرار بود که صندوق توسعه صنایع دریایی و صندوق 
توسعه ملی کارهایی انجام شــود که فعلا اینها به نوعی عملیاتی 

نشده است.
وی همچنین با اشاره به بازیافت شناورها )اسکراپ کشتی( گفت: 
به دلیل عدم شــناخت مسئولان کشور به ویژه در حوزه حفاظت از 
محیط زیســت به این موضوع و روند اعمال اجرا کنوانســیون های 
بین المللــی در ایران تا تفکر بر این بود که نمی شــود هم صنعت 
بازیافت شناورها را داشــت و هم ضوابط زیست محیطی را رعایت 

کرد.
رئیس هیئت مدیره انجمن مهندسی دریایی ایران افزود: با کاری 
که موسسۀ رده بندی ایرانیان برای سازمان حفاظت محیط زیست 
انجام داد یعنی ضوابط محیط زیســتی بازیافت شــناور را تهیه و 
مصوبــه ســازمان برنامه و بودجه کشــور را بــرای آن اخذ کرد، 

زیرساخت اسکراپ کشتی در کشور فراهم شده است.

صفری تاکید کــرد: با توجه به این که اجرا کنوانســیون بازیافت 
کشتی IMO از سال ۲۰۲۵ میلادی برای ایران الزامی شده است، 
امیدواریم دیگر کســی از این صنعت به عنوان صنعت ضد محیط 
زیســت و کثیف یاد نکند و کم کــم بتوانیم با توجه به ضابطه مند 
شدن حفاظت از محیط زیست، صنعت بازیافت کشتی ها در کشور 

پا بگیرد.
وی یادآور شــد: بر اســاس اطلاعات دریافتــی و رویکرد صنعت، 
خبرهایی خوبی برای این بخش در پیش اســت و به زودی شاهد 
راه اندازی صنعت اوراق کشــتی در کشور پس از ۸۰ سال از تجربه 
جهانی آن خواهیم بود. در واقع اسکراپ در سواحل جنوبی کشور 
به ویژه در چابهار شکل عملیاتی به خود خواهد گرفت. صنعتگران 
یا سرمایه گذاران این صنعت را راه اندازی می کنند، اینها در گذشته 

اجازه ورود به اوراق شناورها را نداشتند.
رئیس هیئت مدیره انجمن مهندسی دریایی ایران بیان کرد: ضوابط 
محیط زیستی بازیافت شناورها وجود دارد و دیگر کسی این نگرانی 
را ندارد که بگویند اوراق کشتی ضد محیط زیست است. اگر الزامات 
عین تمام دنیا رعایت شود و موسسات رده بندی یا سازمان حفاظت 
 محیط زیست و ســازمان بنادر به عنوان متولی اجرا کنوانسیون ها 
در ایران ارزیابی زیســت محیط را تایید کنند، اوراق شناور شکل 

خواهد گرفت و همه از این صنعت استقبال می کنند.
به گزارش تســنیم؛ صفــری گفت: چندی قبل ســازمان بنادر و 
دریانــوردی بخشــنامه ای را ابلاغ کرد که در قالب آن بخشــی از 
کنوانســیون بین المللی را تایید کرد که بر اساس آن شرکت های 
مشاور و موسسه های رده بندی می توانند به صنعت اوراق وارد شوند.
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یارانه

مکث

سوخت

آب

بدهی ۴۰ هزار میلیارد تومانی حوزه هدفمندی 
یارانه ها بــه بودجه عمومــی ۱۴۰۲ همچنان 
پابرجاست. گزارش هشت ماهه خزانه داری کل 
کشور نشــان میدهد حوزه هدفمندی یارانه ها 
همچنان ۴۰ هــزار میلیارد تومــان تنخواه به 

بودجه عمومی بدهکار است.
لازم به ذکر اســت، منابع و مصارف هدفمندی 
در ســال ۱۴۰۲ بدون تغییر به تصویب مجلس 
 شــورای اســلامی رســید. با این حال در اجرا 
از یک ســو منابع پیش بینی شــده محقق نشد 
و ازســوی دیگر برای ردیفهایــی مانند خرید 

تضمینی گندم با کم برآوردی مواجه بود.
باتوجه به محدودیت منابع، پرداخت مطالبات 
گندمکاران به انحای مختلف تامین اعتبارشده 

که اهم این موارد به شرح ذیل بوده است:
۱. خط اعتباری بانک مرکزی به بانکهای عامل

۲. تنخواه بانک مرکزی
۳. تسهیلات بانکی

در حوزه جدول هدفمندی یارانه ها بر اســاس 
آمار عملکرد ۸ماهه و با توجه به افزایش مصرف 
داخلی نسبت به عملکرد ۸ ماهه میزان تحقق 
نسبت به مصوب ۸ماهه ۷۸ درصد و برابر با ۳۴۵ 
همت بوده است که در صورت تداوم همین روند 
منابع محقق شده به حدود ۵۱۷ همت برای کل 

سال می رسد.
به گزارش تســنیم؛ در ســال۱۴۰۳با توجه به 
افزایش مصرف داخلــی تحقق همین مقدار از 

منابع هدفمندی نیز دور از انتظار است.

رئیــس انجمن ارگانیک ایــران گفت: تقاضای 
مصرف محصولات کشاورزی ارگانیک، نسبت به 
۱۷ سال گذشته ۳۰ درصد افزایش یافته است.

رضا نورانی رئیس انجمن ارگانیک ایران گفت: 
در حــال حاضر ۸۵ هزار هکتــار از زمین های 
کشــاورزی کشور به کشــت ارگانیک از جمله 
کشــت حبوبات، روغن، برنج، چای، زعفران و 

انواع میوه اختصاص دارد.
وی افــزود: حــدود ۱۰۰ تولید کننــده، انواع 
محصولات کشــاورزی و غذایی ارگانیک خود 
را مانند عســل، چای، انواع دمنوش، مرکبات، 
خرما، انواع روغن زیتون، ذرت، کنجد و خشکبار 
عرقیات با تاییدیه استاندارد محصولات ارگانیک 

عرضه می کنند.

رئیس انجمن ارگانیک ایران با بیان اینکه تولید 
محصولات ارگانیک در کشــور نقش مهمی در 
ســلامت جامعه، حفظ محیط زیســت، بهبود 
فضای کسب کار و اشتغالزایی دارد گفت: با این 
هدف تولید مصرف محصولات ارگانیک در دنیا 
رو به افزایش اســت و در ایران هم روز به روز بر 
تولیدات محصولات ارگانیک و مصرف آن افزوده 

می شود.
به گزارش مهــر؛ نورانی همچنیــن از جایگاه 
جهانیِایران در تولید محصولات ارگانیک گفت: 
ایــران در رنکینگ جهانی جــز رتبه های ۵۹ 
دنیا، بین ۱۹۰ کشــور قرار دارد که با استفاده 
از ظرفیت های داخلی و زیرســاخت های تولید، 

می توان جز ۱۰ کشور اول دنیا باشیم.

رئیس ستاد سوخت کشور گفت: تاکسی ها طبق 
هماهنگی صورت گرفته با اتحادیه تاکسیرانی در 
اولویت اجرای طرح تخصیص سوخت بر اساس 

بیمه شخص ثالث هستند.
احمدی فینی، سرپرست ستاد مدیریت سوخت 
حمل و نقل کشــور گفت: بر اســاس ماده ۴۸ 
قانــون بیمه شــخص ثالث بــرای ناوگانی که 
بیمه شــخص ثالث ندارند کارت سوخت صادر 
نمی شــود و در خصوص عدم تخصیص سهمیه 
سوخت به این خودروها نیز در حال برنامه ریزی 
هستیم که با اولویت ناوگان حمل و نقل عمومی 

اجرایی خواهد شد.
سرپرست ســتاد مدیریت سوخت حمل و نقل 
کشــور بیان کرد: پس از اجرای موفق ماده ۴۸ 
قانون بیمه شخص ثالث در بخش ناوگان نفت 
گازسوز از حدود یک ماه پیش برنامه ریزی جهت 

نحــوه اجرای این قانون در بخش ناوگان بنزین 
سوز را آغاز کرده ایم.

احمدی فینی تاکید کرد: با اجرای این قانون در 
بخش خودروهای ســنگین، بیش از ۵۰ درصد 
رانندگان ناوگان ســنگین اقدام به تمدید بیمه 
شخص ثالث خود کردند که منافع بالایی برای 

کشور به همراه داشته است.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ وی بیان 
کرد: مطابق پیشــنهاد کارگروه راهبری اجرای 
ماده ۴۸ قانون بیمه شــخص ثالث، مقرر شده 
اســت تا گام اول اجرای طرح در بخش ناوگان 
بنزین ســوز از ابتدای دی ضمن اطلاع رسانی 
به تمامی دارندگان وســایل نقلیه فاقد بیمه به 
مدت یک ماه، از حوزه ناوگان عمومی ســواری 
)تاکســی ها( با هماهنگی اتحادیه تاکسیرانی و 

سازمانهای مربوطه صورت می گیرد.

سخنگوی صنعت آب گفت: با کاهش بارش ها 
میزان استحصال سالانه آب تجدیدپذیر کاهش 
قابل توجهی داشــته و برای جبران این کمبود 
پروژه های انتقال آب دریا به فلات مرکزی کشور 

در دستور کار است.
عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب گفت: 
یکــی از روش های بهره برداری مــا از آب دریا 
پروژه هایی اســت که باید فرایند شیرین سازی 
و نمک زدایــی را طی کنند کــه عمدتا در نوار 
ساحلی کشور به مصرف شرب می رسند و یا در 
بخش صنایع مصرف خواهند شد. حجم آبی که 
در حال حاضر نمک زدایی می شود و به مصرف 
بخش صنعت می رســد حــدود ۶۴۰ میلیون 
مترمکعب در ســال اســت و حجمی از آب که 
به مصرف شرب می رسد بیش از ۱۰۰ میلیون 

مترمکعب در سال است.
او افــزود: با توجــه به اینکه بخــش زیادی از 
کشــور دارای اقلیم خشک، نیمه خشک است، 
علی رغم دسترسی ما از جنوب به دریای عمان 
و خلیج فارس و از شــمال به دریای خزر، این 
میــزان از بهره برداری کافی نیســت. از طرفی 
آب تجدیدپذیر کشــور حاصــل بارش ها، طی 
دهه های گذشته کاهش داشته و از ۱۳۰ میلیون 
مترمکعب به ۱۰۳ میلیون مترمکعب رسیده و 
منابع آب در اختیار هر ایرانی به دلیل تغییرات 
اقلیم کم شــده اســت. علاوه بر ایــن افزایش 
جمعیت را هم داشته ایم و سرانه آب تجدیدپذیر 

در طول زمان کم شده است.
بزرگ زاده در خصوص راهکارها برای تامین نیاز 
آبی کشور گفت: نیاز داریم که از آب دریا در این 
زمینه اســتفاده کنیم که ۵ ابرپروژه انتقال آب 

دریا در دستور کار قرار دارد.

او در تشــریح ایــن پروژه ها گفــت: در یکی از 
این پروژه هــا ۱۳۰ میلیــون مترمکعب آب از 
بندرعباس به اســتان های کرمان و یزد انتقال 
داده می شــود که خــط لوله آن کامــل و فاز 
اول نمک زدایــی آن نیز نصب شــده و در حال 
بهره برداری است. اقدامات تکمیلی و فاز دوم آب 
شیرین کن این پروژه تا پایان سال تمام خواهد 
شد. خط دوم نیز از همین محل آبگیری خواهد 
کرد و ۲۰۰ میلیــون مترمکعب آب را برای به 
کرمان و یزد خواهد برد. ۵۰ میلیون مترمکعب 
از این ظرفیت برای هر یک از دو اســتان برای 
مصرف شــرب و ۵۰ میلیــون مترمکعب دیگر 
نیز به هر اســتان بــرای مصارف بخش صنعت 

اختصاص داده خواهد شد.
ســخنگوی آب ادامه داد: خط ســوم آب را به 
اصفهــان خواهد برد و بخش اول آن در دســت 
اجراست و پیشرفت بسیار خوبی داشته است. این 
خط آب را از خــط اول که در حال بهره برداری 
اســت دریافت می کند و ۷۰ میلیون مترمکعب 
را بــه اصفهان خواهد برد. این خط قدرت انتقال 
۲۰۰ میلیون مترمکعب آب را خواهد داشت. در 
خط چهارم آب از چابهار دریافت می شــود و ۵۰ 
میلیون مترمکعب به منطقه مکران و در مسیر ۳۰ 
میلیون مترمکعب دیگر به شهرهای بلوچستان و 
۱۰۰ میلیــون مترمکعب هم به منطقه زاهدان، 
زابل و سیســتان انتقال خواهد و در امتداد خط 
وارد استان های خراسان شمالی و رضوی می شود. 
خط پنجم آب را از بوشهر به استان فارس انتقال 

خواهد داد که آب صنعت را تامین خواهد کرد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ بزرگ زاده 
افــزود: ظرفیت تمامی ایــن طرح ها با مصارف 

ساحلی حدود یک میلیارد مترمکعب است.

قیمت گذاری دستوری که طی ســال های گذشته مهمان ناخوانده 
اقتصاد ایران بوده قرار است در جریان اجرای برنامه هفتم تا حدودی 

کنار گذاشته شود.
با توجه به اینکه طی چند ســال گذشــته شعار سال تحت عناوین 
مختلفی به حوزه تولید و صنعت مرتبط بوده اما در عمل، مسئولان 
امر برای بهبود شرایط این حوزه گام مهمی برنداشته اند، در سلسله 
گزارش هایی چالش ها و مشــکلات حوزه تولید و صنعت را بررسی 

خواهیم کرد.
بررســی ها نشــان می دهد که تولید در ایران مشــکلات متعددی 
دارد ولی مهمترین مشــکلات تولید را شاید بتوان در ۱۰ سرفصل 
»نداشتن نقشه راهبردی«، »قیمت گذاری دستوری«، »تامین مالی 
و نقدینگی«، »مقررات و قوانین مخل و تصمیمات خلق الســاعه«، 
»تامین اجتماعی«، »تأمین مواد اولیه«، »نظام بانکی«، »اشــکالات 
سیستم حمل ونقل کشور«، »بدهی های معوق واحدهای تولیدی«، 
و »مالیات« عنوان کرد. در بخش چهارم از پیگیری مشکلات تولید، 
به لزوم کاهش مشکلات تولید در برنامه های توسعه ای پرداخته ایم.

< دخالت های دولت
تا اوایل ســال ۱۴۰۱ فرآیند قیمت گذاری کالاها به این شــکل بود 
که تغییر قیمت ۵۰ قلم کالای اساسی، حساس و ضروری مشمول 
قیمت گذاری پیشــین، مستلزم طی فرایند قانونی بود. در اصل این 
۵۰ کالا که گوشت قرمز، گوشت مرغ، لبنیات، روغن موتور، پوشاک 
و لوازم خانگی از جمله آن ها بود، کالاهای اساســی بودند که از نظر 
سازمان حمایت در ســبد خانوار نقش بالایی داشتند. بنابراین اگر 
تولیدکننده یا صاحب کالایی می خواست قیمت این ۵۰ کالا را تغییر 
دهد، اول باید مســتندات تغییر قیمت را به ســازمان حمایت ارائه 
می کرد تا کارشناســی و بعد در ستاد تنظیم بازار ابلاغ شود تا افراد 

بتوانند افزایش قیمت دهند.
اما مرداد ماه سال قبل نامه ای از حسین فرهیدزاده، رئیس سازمان 
حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، به معاونان وزارت صمت 
منتشر شد که بر اساس آن مقرر شده بود درخواست افزایش قیمت 
کالاها در دفاتر تخصصی وزارت صمت و جهاد کشــاورزی، سازمان 
حمایت، کمیسیون اقتصادی دولت و ســتاد تنظیم بازار بررسی و 

تایید شود و در نهایت به تایید رئیس جمهوری برسد.
 البته این موضوع منتفی شــد اما به نظر می رســد بخشــی از آن 
بی سر و صدا در حال اجراست؛ به عنوان نمونه فرهیدزاده اواخر سال 
قبل درباره نتیجه درخواســت های افزایش قیمت، گفته بود که هر 
کالایی که درخواســت افزایش قیمت دارد، مستندات خود را برای 
ســازمان ارسال می کند. ابتدا دفاتر تخصصی وزارت صمت و وزارت 
جهاد کشــاورزی این درخواست را بررسی می کنند و اگر تشخیص 
دادند که درست است، سازمان حمایت صورت های مالی را بررسی 
می کند. اگر مجوزی برای افزایش قیمت بگیرند می توانند قیمت های 
جدید را اعمال کنند. اما اگر مجوزی دریافت نکردند، افزایش قیمت 

پذیرفته نیست.

< محدودیت قیمت گذاری دستوری در جریان برنامه هفتم
در این بین نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جریان بررسی 
جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه رأی به محدودیت قیمت گذاری 
دستوری دادند تا در طول اجرای برنامه هفتم، اغلب کالاهای ایرانی 

از گزند نظام قیمت گذاری آسیب نبینند.
بر این اســاس نمایندگان در جز ۳ بنــد )ج( ماده ۴۸ لایحه برنامه 
هفتم توســعه تصویب کردند که به منظور توســعه اشتغال و رشد 

اقتصــادی از طریــق ســرمایه گذاری بخش خصوصــی و تعاونی 
قیمت گذاری دولتی به استثنای کالاهای اساسی یارانه ای و کالاها و 

خدمات انحصاری و عمومی ممنوع است.
در این تبصره آمده است: کالاهای اساسی یارانه ای، کالاهایی است 
که از یارانه مســتقیم ارز ترجیحی یا یارانه مســتقیم ریالی مانند 
پرداخت مســتقیم بخشــی از قیمت کالا توســط دولت برخوردار 

شده اند.
همچنین در برنامه هفتم توســعه، دولت موظــف به تعیین روش 

قیمت گذاری انرژی در طرح های سرمایه گذاری شده است.
بنابراین با توجه به تصویب و اجرای این ماده می توان امید داشت که 
جدال طولانی بر ســر قیمت گذاری دستوری بالاخره خاتمه خواهد 
یافت؛ به ویژه در شرایطی که علی آبادی، وزیر فعلی صنعت، معدن 
و تجــارت هم بارها مخالفت خود را بــا موضوع قیمت گذاری اعلام 
کرده است. در آخرین اظهارنظر نیز علی آبادی تولید صادرات محور 
وگذار از مونتاژ / واردات به نوآوری و خلق محصولات جدید، ارتقای 
بهره وری و رقابت پذیری )رتبه بندی شــرکت ها، شــاخص سازی، 
ارزیابی(، کاهش ارزبری وعدم خام فروشــی )ارزش افزوده پایین(، 
اصــلاح نظام قیمت گذاری دســتوری و جایگزینی راهبری تولید و 
تجــارت به جای تصدی گری )حکمرانی(، ایجاد ثبات در مدیریت و 
فضای کسب و کار )پیش بینی پذیری(، بازبینی سازوکارهای نظارتی 
و بازرسی و تعهد به محیط زیست را هفت جهت گیری راهبردی این 

وزارتخانه عنوان کرد.

< قیمت گذاری دستوری، نظام اقتصادی را به هم می زند
در این رابطه بهزاد رحیمی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
با بیان اینکه تولید راه حل اصلی مشــکلات اقتصادی کشور است، 
اظهار کرد: اگر قیمت کالاها واقعی و به شکل دستوری تعیین نشده 
باشند، قطعاً دســت دلالان و اشخاصی که از آن کالا به عنوان یک 
کالای سرمایه ای استفاده می کنند کوتاه خواهد شد و کالا هم بدون 

واسطه به دست مصرف کننده نهایی خواهد رسید.
وی بیان کرد: اقتصاد دستوری به دلیل آنکه تخصیص بهینه منابع را 
در نظام اقتصادی به هم می زند و موجب زیان در بخش های مختلف 

خواهد شد و بخش تولید را با چالش های جدی مواجه می کند.
عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلس تاکید کــرد: با توجه به 
شرایط کنونی برای قیمت گذاری بسیاری از کالاها که قیمت گذاری 
نامشــخص و نامتعادلی دارند، بورس راه حل خوبی می تواند باشد و 

معتقد هستم بورس می تواند وضعیت اقتصاد را بهبود ببخشد.
رحیمی با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری برای تمامی بازارها جز 
ضرر و زیان چیز دیگری به همراه ندارد، افزود: مجلس مخالف هر نوع 

قیمت گذاری کالاها و خدمات بر خلاف سازوکار طبیعی بازار است.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس تاکید کــرد: نمایندگان 
مجلس در بررســی ماده ۴۸ برنامه هفتم توســعه با هدف توسعه 
اشتغال و رشد اقتصادی، قیمت گذاری دولتی به استثنای کالاهای 
اساســی یارانه ای و کالاها و خدمــات انحصاری و عمومی را ممنوع 

کردند.

< لغو قیمت گذاری دستوری منجر به شفافیت می شود
به اعتقاد کارشناســان هر زمان که قیمت گذاری دولتی بر کالایی 
انجام شــود، موازی با آن قیمتی به عنوان قیمت بازار آزاد که فاصله 
عمیقی با قیمت تعیین شــده دولتی دارد، ظاهر و در پی آن بازار با 
دو نرخ متفاوت یک کالا روبه رو می شود. در چنین شرایطی همین 
دو نرخی شــدن کالا سرمنشاء فساد، رانت و احتکار کالاها را فراهم 
می آورد. شاهد این مدعا ظهور و بروز دلار ۴۲۰۰ تومانی به عنوان ارز 
ترجیحی برای تأمین واردات کالاهای اساسی بود که علاوه بر ایجاد 
رانت و فســاد و تضییع حقوق افراد جامعه، موجب شد تا بازار آزاد 
قیمت ها در برابر نرخ دلار ۴۲۰۰ تومانی هویدا شــود. ظهور بازاری 
که مشکلات فراوانی را هم برای اقتصاد کشور و هم اقتصاد خانوارها 

به وجود آورد.
بر این اساس آثار مثبت خروج قیمت ها از دستورات دولتی، نه تنها 
به شفافیت انجام امور معاملات در بازار و تقویت بخش خصوصی در 
فعالیت بنگاه های اقتصادی و مراکز تولید و خدمات منجر می شود، 
بلکه نحوه مدیریت بازار نیز به شیوه فعالیت کنونی کشورهای توسعه 

یافته و بازارهای بین المللی تغییر می کند.
بنابراین تصویب حذف قیمت گذاری دستوری در لایحه برنامه هفتم 
توسعه، موجب خواهد شــد که دیگر بخش ها چون بخش تعاون و 
خصوصی از حاشــیه به متن آمده و در اقتصاد بیش از پیش مورد 
توجه قرار گیرند. از طرفی با این اقدام شــفافیت در انجام معاملات 

در بازار ایجاد خواهد شد.
در صورتــی که این مصوبه اجرایی شــود در طول اجــرای برنامه 
هفتم حاکمیت مکانیزم عرضــه و تقاضا، تعیین کننده قیمت ها در 
بازار می شــود و دولت برای تعیین قیمت فقط مجاز به نرخ گذاری 
دســتوری کالاهای اساسی و انحصاری اســت. به دنبال اجرای این 
مهم، سیاســت هایی مانند قیمت گذاری دستوری که طی سال های 
متمادی باعث خارج شــدن بخش خصوصی واقعــی از حوزه های 
حســاس اقتصاد کشــور، پســرفت بخش تولید، آشــفتگی بازار و 

همچنین ایجاد رانت و فساد شده است، بی معنی خواهد شد.
از ســوی دیگر تعیین قیمت کالاها و خدمات انحصاری نیز توسط 
شــورای رقابت به عنــوان مصادیق بازارهای انحصاری، تشــخیص 
داده می شــوند. تعیین قیمت خدمات عمومــی هم که دولت تنها 
عرضه کننده آن هاســت و تولید و عرضه آن نیز در تملک و اختیار 
خودش است همچنان در دست دولت باقی می ماند. به عنوان نمونه 
تعییــن قیمت خدمات آب، برق، گاز، نان یا کالاهایی که یارانه بگیر 
هســتند از سوی دولت مشخص خواهد شــد چراکه این کالاها در 

انحصار خود دولت قرار دارند.
به گزارش مهر؛ البته نکته ای که نباید فراموش کرد آن است که در 
چنین شــرایطی ضرورت افزایش دوچندان نظارت بر بازار، توجه به 
چگونگــی فعالیت بخش تولید، فروش و توزیع کالا را می طلبد، چه 
اگر بازار به حال خود رها شــود این احتمال وجود دارد که هر کدام 
از این بخش ها به نفع خود کار کند و بازار به زیان مردم آشفته شود. 
آشفتگی ای که در پی قیمت گذاری دستوری، سال های سال شاهد 
آن بودیم که هم تولیدکننده و هم عرضه کنندگان کالا پس از تعیین 

قیمت یک کالا شروع به فعالیت غیرشفاف می کردند.

روزهای پایانی جنگ قیمت گذاری

برنامههفتمناجیتولیدمیشود؟

طلسم۸۰سالهاسکراپکشتیدرایرانشکستهمیشود

کاهش دوباره نرخ سود وام نهضت ملی مسکن در دستور کار

بذرپاش:برایاجارهسقفمیگذاریم

استقراض۴۰هزارمیلیاردتومانیازمنابعبودجه
برایتزریقبهحوزههدفمندی

افزایش۳۰درصدیتقاضایمصرفمحصولاتارگانیک

تاکسیهادراولویتاجرایطرحتخصیصسوخت
براساسبیمهشخصثالث

طرحهایانتقالآبدریابهفلاتمرکزیبهکجارسید؟
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دنیای اقتصاد: در مذمت اغراق
چندی است یک الگوی رفتاری غیر 
عادی در کشور مشاهده می شود و 
آن این است که یک فساد با ارقام بسیار بزرگ افشا 
می شود. جامعه بهت زده می شود و رسانه ها فضای 
سنگینی را ایجاد می کنند به تبع آن فشار شدیدی 
به حکومت ب��رای مقابله وارد می ش��ود. در اینجا 
قوه قضائیه وارد عمل می ش��ود و یک قاضی بسیار 
سخت گیر را برای رسیدگی تعیین می کند و نهایتا 
حکم شدیدی مطرح می شود )مثلا اعدام( سپس 
مدتی می گذرد تا پرونده فراموش شود و احساسات 
جامعه فروکش کند و پرونده یا در تجدیدنظر یا در 
دیوان عالی رد شود و دیوان عالی خواستار بازبینی 
آن شود. نهایتا یک قاضی معتدل وقتی رسیدگی 
می کند، مشخص می شود ابعاد مسئله خیلی کمتر 
ب��وده و نهایتا یک حکم معتدل تر صادر می ش��ود. 
برداش��ت های اولیه این اس��ت که شخص آن قدر 
ارتباطات داش��ته که توانسته حکم را تعدیل کند؛ 
اما می توان این گونه نیز برداشت کرد که حکم اولیه 

به دلیل فشار اجتماعی شدید بوده است.
یک نمونه آن اس��ت که ابتدا ارقام نجومی مطرح 
می ش��ود؛ ولی بعد ک��ه پرونده واکاوی می ش��ود، 
مش��خص می شود مقدار فس��اد به مراتب کمتر از 
این ارقام بوده است. مثلا ابتدا گفته شد که ۳هزار 
میلیارد تومان اختلاس امیرمنصور آریا بوده ولی بعدا 
مشخص ش��د ارقام به مراتب کمتر بوده است. در 
پرونده آقای دیواندری و شرکت عظام چقدر هیاهو 
به راه افتاد؛ اما به تدریج مشخص شد مسئله آن طور 
که می گفتند نبوده است و کم کم پرونده مسکوت و 

افراد تبرئه می شود.
در نتیجه تحقی��ق و تفحص مجلس یک نماینده 
ادعا می کند ۹۰هزار میلیارد تومان در شرکت فولاد 
مبارکه اختلاس شده است؛ اما وقتی پرونده قدری 
واکاوی می ش��ود، مش��خص می شود بخش عمده 
این عدد ناش��ی از فروش فولاد ب��ه نرخ دولتی به 
دس��تور وزارت صنایع بوده و تخلفی در کار نبوده 
است و نماینده مذکور )به هر دلیل یا نیت درست یا 
نادرستی( عدم النفع را هم جزو اختلاس وارد کرده و 
ارقام مطرح شده به شدت باد شده و واقعیت به مراتب 
کمتر بوده اس��ت. این روزها نیز مس��ئله اختلاس 
۳میلیارد دلاری مطرح می شود. رقم بسیار بسیار 
بزرگ اس��ت و همین آدمی را ب��ه تردید می اندازد 
که اصلا چنین رقمی می تواند درست باشد؟ اگرچه 
اطلاعات دقیقی هنوز منتشر نشده است، اما می توان 
حدس زد وقتی هیاهوها خوابید مشخص می شود 

ارقام واقعی به مراتب کمتر بوده است. 
داستان از چه قرار است. سنتی از گذشته راه افتاد 
به نام افشاگری که هرچه ارقام درشت تر باشد بیشتر 
جلب توجه کند؛ درحالی که باد کردن ارقام فساد تنها 
سرمایه اجتماعی و امید و اعتماد را زایل می کند و 
فش��ار روانی به مردم می آورد. نماینده ای که به هر 
دلیل درست یا نادرستی ارقام زیاده از حدی درباره 
ف��ولاد مبارکه مطرح می کند، نمی داند با اعصاب و 
روان مردم ایران چه بازی خطرناکی کرده و چگونه 
تیشه به ریشه مشروعیت زده است. بدتر آنکه میان 
مسئولان مس��ابقه ای در گرفته است که ارقام بالا 
اعلام کنند گویی هر چه یک رقم بیشتر باشد، آنها 
افتخار بزرگ تری کسب می کنند. برخی از مسئولان 
تصور می کنند با توسل به این حربه ها بهتر می توانند 
رقبای سیاس��ی خود را تخطئه کنند؛ درحالی که 
نمی دانند با تخطئه دولت قبل، دولت فعلی موجه تر 
نمی شود، بلکه به تعداد براندازان اضافه می شود. آنها 
نمی دانند که چنین رفتار نابخردانه ای زمینه س��از 
حرکت های تند، ش��ورش های کور، خرده دزدی ها، 
کاهش انگیزه درس��تکاری و اموری از این دس��ت 

می شوند.
روش��ن است که مقصود پنهان کردن یا انکار فساد 
نیس��ت، بلکه هدف تخطئه اغراق در فس��اد است! 
انکار فس��اد، ب��د و غیرقابل قبول اس��ت؛ اما اغراق 
در فس��اد هم به همان اندازه بد و نامطلوب اس��ت! 
مسابقه بگم بگمی که آقای احمدی نژاد راه انداخت 
و برخی نیروهای سیاسی ذوق می کردند که با آن 
می توانند به آقایان هاش��می و ناطق ضربه بزنند، 
امروز شاهد باشند که چه میوه های تلخی به دنبال 
دارد. اخیرا امام جمعه اردبیل به درس��تی گفته که 
با وجود چنین ارقام فس��ادی نمی تواند در روزهای 
جمعه خطبه بخواند. بله وقتی ارقام عجیب و غریب 
فساد مطرح می شود، دعوت مردم به تقوا بی معنی 
می شود! در فضای نارضایتی سیاسی، اغراق در ارقام 
فساد برای مخالفان خوشایند است و افراد معتدل 
ج��رات نمی کنند آن را تخطئه کنن��د؛ زیرا تصور 
می شود طرفدار فساد هس��تند؛ اما نباید فراموش 
کنیم که هیچ هدفی وس��یله را توجیه نمی کند و 
نباید اجازه داد نارضایتی یا رقابت های سیاسی انگیزه 
لازم برای پوشاندن حقیقت یا اغراق در نادرستی را 

فراهم کند.
آنچه از تجربه سیاس��ی چند دهه قبل آموختیم، 
این اس��ت که صداقت و التزام به حقیقت یگانه راه 
سامان بخش��ی به عرصه سیاست در کشور است و 
میان برهای غیراخلاقی کش��ور را در بلندمدت به 
بیراهه می کشاند. همچنین ضروری است دستگاه 
قضا فارغ از جو حاکم بر جامعه از قضات مس��تقل 
و غیرسیاس��ی، معتدل و با تجربه ای استفاده کند 
که شاهد تغییرات شدید احکام در دادگاه بدوی و 
تجدیدنظر نباشیم تا اعتماد به نظام قضائی و احکام 
دادگاه ها به عنوان فصل الخط��اب در جامعه حاکم 

شود.

ش��رق: فس��اد دب��ش و پرس��ش هایی ک��ه پاس��خ 
می طلبند

این روزها سخن از فساد در چای دبش 
در محافل عمومی و خصوصی مطرح 
است. این اولین فسادی نیست که افشا شده است. 

رئیس جمهور نیز در واکنش به موضوع فساد چای 
گفته اس��ت: دولت در این زمینه پیشقدم شد و با 

شناسایی و پیگیری، دست اندرکاران را عزل کرد و به 
دستگاه قضائی سپرد. امیدواریم متخلفان در دستگاه 
قضائی مجازات ش��وند. به این ترتیب ایشان از خود 
سلب مسئولیت کرده و توپ را به زمین قوه قضائیه 
انداخت؛ اما یک روز پس از سخنان رئیس جمهور، 
رئیس دس��تگاه قضائی بیان کرده است که دولت 
تاکنون کسی را در این زمینه به قوه قضائیه معرفی 
نکرده اس��ت. عده ای نیز برای تطهیر دولت، فساد 
را به دولت قبل نس��بت دادند؛ اما آق��ای اژه ای در 
همان مصاحبه اعلام کرد که تخلف گروه دبش در 
سال های ۹۸ و ۹۹ در مجموع 2۳ میلیون دلار بوده 
است؛ اما در س��ال ۱۴۰۰، 6۰ درصد ارز واردات را 
به این گروه داده اند و در س��ال ۱۴۰۱ بیش از ۷۰ 
درصد ارز را این گروه گرفته است. با توجه به مطالب 
یادشده، دلایل استعفای س��اداتی نژاد، وزیر جهاد 
کشاورزی س��ابق در دولت سیزدهم، روشن شد و 
عده ای نیز اظهار کردند که دو فساد نهاده های دامی 
و چای علت کنار گذاشتن او بوده است. یک نماینده 
مجلس اعلام کرد که پس از فسادهای یادشده در 
اواخر سال ۱۴۰۱، بنا بر استیضاح او بود که دولت 
پیش دس��تی کرده و س��اداتی نژاد در 22 فروردین 
۱۴۰2 استعفا داد؛ اما چرا پای او به دادگاه باز نشد 
و چرا دولت درباره او تصمیم به سکوت گرفت و با 
توجه به صحبت های رئیس دستگاه قضا، چرا به قوه 

قضائیه معرفی نشد؟ 
مجموع این اطلاعات به ما می گوید که فساد قبلا 
رخ داده و به گفته رئیسی 6۰ نفر برکنار شدند که به 
گفته اژه ای به دستگاه قضائی معرفی نشدند. پرسش 
نخست این است که با توجه به سخنان رئیس دو 
قوه، حق با کدام اس��ت؟ پرسش دوم این است که 
چرا این ماجرا تاکنون برملا نشده بود؟ پرسش سوم 

این است که انگیزه افشای این خبر چیست؟ 
پرسش دیگر اینکه اگر به گفته رئیس جمهور و وزیر 
اقتصاد، این فساد در یک سال گذشته کشف شده و 
عوامل آن به قوه قضائیه معرفی شده اند، قوه مجریه 
برای تکرارنش��دن چنین فس��ادهایی چه اقدامی 
تاکنون انجام داده است؟ در هر صورت منشأ چنین 
فسادهایی، ارز ترجیحی است که رانت خواران را به 
وسوسه می اندازد. در ازای هر دلار تخصیصی، حدود 
22 هزار تومان نفع وجود دارد و این امر زمینه رانت 
و فساد را ایجاد می کند. از سوی دیگر دستگاه های 
دولتی هماهنگ عمل نمی کنند. دستگاه اجرائی، 
ش��رکت واردکننده معرفی می کند، بانک مرکزی 
ارز را تخصیص می دهد، وارد کننده در گمرک وارد 
می کند و با قیمت بازار آن را می فروشد یا می تواند 
هم��ان را که وارد کرده اس��ت، مجددا صادر کند و 
عن��وان صادرکننده نمونه را هم به خود اختصاص 
دهد. میان دستگاه ها، هماهنگی، کنترل و نظارت 
لازم وجود ن��دارد. یکی خود را فقط معرفی کننده 
می داند. یکی فقط خود را تخصیص دهنده و یکی 
هم فقط خود را موظف به کنترل واردات و تعیین 
تعرفه کرده است؛ بنابراین اگر بنای دولت بر تداوم 

ارز ترجیحی است، باید به این موضوع نیز بپردازد.

جوان: این رسم قدردانی از بانوی ایرانی نیست 
توهین و تحقیر ملی پوشان بانوی هاکی 
روی یخ ایران آخرین هنرنمایی رسانه 
ملی بود که متأسفانه شاهدش بودیم، 
آن هم به بهانه ش��ب یلدا، ش��بی که خانواده ها را 
دور هم جمع می کند، حتی به واسطه یک دقیقه 
بیش��تر، اما رسانه ملی در شبی که برنامه ویژه اش 
پ��ر بود از اراجیف و خاطرات نخ نما ش��ده آدم های 
تکراری به ش��کلی تأس��ف بار با شخصیت بانوی 
ایرانی ب��ازی کرد و آن را نادیده گرفت. تلویزیون 
که عمدتاً برخلاف ش��عار هایی که سر می دهد با 
سلبریتی زدگی گره خورده، این بار نیز با در پیش 
گرفتن رویه همیش��گی خود برای پر کردن تایم 
برنامه های شب یلدایی دست به دامان سلبریتی ها 
شد. البته تنها بازیگران میهمان ویژه برنامه یلدایی 
تلویزی��ون نبودند و فوتبالی ها نیز مثل همیش��ه 
جای خود را داش��تند و به مرور خاطرات تکراری 
و نخ نما ش��ده ای پرداختند که دردی نه از مردم 
دوا می کند و نه از جامعه فوتبال. بماند که رسانه 
ملی می توانست از همین فوتبالیست های دعوت 
ش��ده نیز به ش��کل بهتری بهره ببرد و برنامه را 
با حرف های تکراری به آخر نرساند، خصوصاً این 
روز ها که عدم رعایت اخلاق مداری در فوتبال به 
معضلی جدی تبدیل ش��ده و چه کس��ی بهتر از 

پیشکسوتان برای مرور این مهم مهجور مانده!
این بار، اما مس��ئله ای تأس��ف بارتر از برنامه های 
تکراری که هیچ حرفی برای گفتن ندارند را شاهد 
بودیم. لا ب��ه لای تمام میهمانان دعوت ش��ده به 
ویژه برنامه چند ساعته یلدایی صداوسیما می شد 
ن��ام دختران هاک��ی روی یخ ای��ران را هم دید، 
بانوانی که ابتدای همین سال جاری شگفتی ساز 
شدند و عنوان نایب قهرمانی در آسیا را به ارمغان 
آوردند. بانوان افتخار آفرینی که بی شک شب یلدا 
می توانست بهترین فرصت برای تقدیر از آن ها یا 
حتی نشس��تن پای حرف هایشان باشد، اما مرور 
خاطرات تکراری و پرداختن به بحث های صدمن 
یک غازی که نه به لحاظ فنی ارزش��ی داش��ت و 
نه اخلاقی، فرصتی برای بانوان هاکی ایران باقی 
نگذاش��ت، به طوری که در کم��ال ناباوری مجری 
برنامه تنها چن��د ثانیه پایانی را به نایب قهرمانان 
آسیا اختصاص داد. فرصتی اندک که با تپق های 
مج��ری و تأکید او بر پایان زمان برنامه س��پری 
ش��د تا بانوان هاکی ایران حتی در ش��بی که به 
یک��ی از برنامه های فرهنگی صداوس��یما دعوت 
ش��ده بودند در عین بی فرهنگی بی آنکه کلامی 
به زبان آورده باش��ند راه آمده را برگردند. رفتاری 
که نش��ان از ش��عاری بودن صحبت های مطرح 
شده در صداوسیما دارد. صداوسیمایی که تأکید 
به س��لبریتی زدایی دارد و انتقاد ه��ای زیادی به 
فوتبال زده بودن مس��ئولان می کند، اما خود نیز 

همان مسیر اشتباه را می پیماید!

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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ش��اهنامه فردوس��ی یکی از غنی ترین منابع اقتباس داستان های 
ایرانی در قالب هنرهای نمایش��ی است اما س��ینما و تئاتر ایران 
از این مخزن بی پایان داس��تان های حماسی، اسطوره و پهلوانی، 
به ندرت بهره مند شده یا اگر گاهی هنرمندان به سراغ آن رفته اند، 
نتیجه رضایت بخش��ی حاصل نشده، ولی آن دسته از هنرمندانی 
که در سبک نمایش های ایرانی و آیینی فعالیت می کنند، معمولاً 
انُس و الفتی دیرینه با اثر جاودانه حکیم ابوالقاسم فردوسی دارند 
و تاکنون بسیاری از قصه های شاهنامه را دستمایه تولید نمایش 
در بستر کمدی و تراژدی قرار داده اند. از عجایب روزگار است که 
ای��ن روزها در مجموعه تئاتر ش��هر، هم زمان چند نمایش آیینی 
و س��نتی به صحنه رفته اند که از قضا، نمای��ش »وِرا نام تهمینه 
س��هراب کرد« )حس��ین تفنگدار( با نگاهی به داستان دیگری از 
ش��اهنامه اجرا می شود. اثر دیگری که این شب ها در سالن سایه 
ای��ن مجموعه به صحنه می رود و با اقتباس از ش��اهنامه در حال 
اجراس��ت، نمایش »شَ��نگَرف« به کارگردانی علی یداللهی است 
که از س��ال های دور او را به عنوان بازیگ��ر و کارگردان تئاترهای 
سنتی می شناسیم. او نمایش »شَنگَرف« را به شیوه نو و متفاوتی 
از نقال��ی روی صحن��ه آورده و روایتی کاملًا بدی��ع و خلاقانه از 
داستان حقانیت س��یاوش در مواجهه با سودابه اجرا کرده است. 
یداللهی در خوانش فش��رده و کوتاه خود از ش��اهنامه، قصه را از 
زاده ش��دن س��یاوش آغاز می کند و تا تهمت زدن به او توس��ط 
س��ودابه و گذر از آتش برای اثبات پاکی و حقانیت سیاوش پیش 
می رود. با وجودی که اقتباس یداللهی از این ماجرا کاملًا دقیق و 
حرفه ای تقطیع و دکوپاژ ش��ده، ولی او بیش ترین میزان وفاداری 
را به داستان سرایی فردوس��ی از سرنوشت سیاوش داشته است، 
چنان ک��ه مخاط��ب نمایش، ه��م از اصل قصه باخبر می ش��ود و 
داس��تان را با دقت و لذت پی می گیرد، هم از خلاقیت نویس��نده 
و کارگ��ردان در چیدم��ان وقایع به وجد می آی��د و هم از اجرای 
بی نقص و فوق العاده بهرام بهبهانی در نقل ش��اهنامه شگفت زده 
می ش��ود. بااین حال، یداللهی در پایان نمایش با بیرون کش��یدنِ 
شخصیت »سیاه« از دل آتشی که برای آزمایش راستی و درستی 
سیاوش برپاشده بود، بال  های خیالش را بر فراز داستان فردوسی 
می گش��اید و امضای خود را پای نمایش��نامه شنگرف می نشاند. 
هرچند علتی که نویسنده و کارگردان درنهایت برای شکل گیری 
»سیاه« ارائه می کند، س��ندیت تاریخی ندارد و ساخته وپرداخته 
ذهن خلاق خود اوس��ت اما دست کم وجود نشانه هایی از ظاهر و 
کردار »س��یاه« در آن )صورت سیاه و جامه سرخ(، پدیدار شدن 
»س��یاه« را از دل این داس��تان، موجه و منطق��ی جلوه می دهد؛ 
خواه تماش��اگر بپذیرد یا نپذیرد. همچنین در نیمه دوم داستان، 
یدالله��ی با ارجاع به یکی از مش��هورترین قصه های قرآنی، یعنی 
ماجرای یوسفِ پیامبر و تقابلش با زلیخا، بر سرشت پاک سیاوش 
تأکی��د می کن��د. درواقع ذات و نفس س��یاوش را ب��ا پاک دامنی 
حضرت یوس��ف یکس��ان می دان��د، چنان که گویی س��یاوش نیز 
بس��ان پیامبران، بر نفس خویشتن مس��لط است. بااین حال، غیر 
از داس��تان زیبا و پرکش��ش نمایش »شنگرف«، ویژگی مهم تری 
که تماش��اگر را در برخورد با این اثر هنری به تحسین وا می دارد، 
ش��یوه کارگردانی عل��ی یداللهی و گروه اجرایی اس��ت. در وهله 
نخس��ت، اس��تفاده از پارچه به جای ش��خصیت های متعدد، ایده 
جال��ب و متفاوتی اس��ت که تاکن��ون در نمایش دیگ��ری مانند 
نداشته اس��ت. اینجا در نمایش »شنگرف«، به لطف کاراکترهای 

متنوع��ی که بهرام بهبهانی با پارچه و مُش��ت و گره در داس��تان 
می س��ازد، مخاطب نه با یک اثر مونولوگ که با نمایشی تک نفره 
روبه روس��ت؛ اثری ک��ه در آن تنها یک بازیگر روی صحنه حضور 
دارد ام��ا هم زمان چندین کاراکتر مختلف را خلق و اجرا می کند 

که با هم دیالوگ دارند. 
بازیگر گاهی به قالب کی کاووس شاه درمی آید و انگشتانش را در 
پش��ت سر به نشانِ پادشاهی باز می کند، لحظه ای دیگر پارچه ای 
را گره می زند و رس��تم را زنده می کند و همان هنگام با دس��ت 
دیگر، به بازی س��ازی سیاوش، س��ودابه یا کنیز مشغول می شود. 
تبحر و تس��لط بهبهانی بر اجرای ش��خصیت های گوناگون در آنِ 
واحد و صداس��ازی برای هرکدام، بی آنکه در کاربرد صدای یکی 
از آن ها اش��تباهی صورت بگیرد، بی نهایت ستودنی است. ضمن 
اینکه گاهی به فراخور داستان، طنز ظریفی در اجرای موقعیت و 
دیالوگ ها به کار می گیرد که نمایش را از آنچه هس��ت، شیرین تر 
می کند. مثل ش��وخی با تیرِ مژگان س��یاوش در دیدار با سودابه! 
بهبهانی در لحظه های کوتاهی که در نقش راوی ظاهر می ش��ود 
نیز داس��تان را با لطافت هرچه تمام تر بیان می کند. ش��یوه بازی 

او در ترکیب روایت و نقالی، متن و کارگردانی هوش��مندانه علی 
یداللهی و موس��یقی شنیدنی و آواز دلربای عبد آتشانی در قالب 
نمایش، می تواند الگویی برای آش��تی تماشاگر ایرانی با شاهنامه 
فردوس��ی باش��د. به ویژه اینکه کارگردان، نمایش خود را در نقل 
داس��تان، از ابی��ات پرنغز ش��اهنامه بی نصیب نگذاش��ته و گوش 
تماش��اگر را با مص��داق عین��ی و منظومِ هرچه نق��ال می گوید، 
آش��نا می کند. بی تردی��د به کارگیری روش های ن��و در بازخوانی 
داستان های حماسی و اسطوره ای شاهنامه، ازجمله شیوه اجرای 
نمایش »ش��نگرف«، بهترین و مؤثرتری��ن راه ممکن برای پیوند 
تماش��اگران کم حوصله این س��ال ها با اثر ادبی و تاریخی سترگِ 
فردوس��یِ بزرگ اس��ت. درست مثل تجربه درخش��انی که استاد 
بهروز غریب پور با اجرای اپرای عروس��کی »رس��تم و س��هراب« 
رق��م زد. یداللهی همچنین در کاربرد عروس��ک های پارچه ای، از 
نشانه شناسی رنگ ها استفاده خوب و به جایی کرده است. در آغاز 
داس��تان، تمام شخصیت ها با پارچه س��فید � مظهر پاکی انسان 
در بدو تولد � معرفی می ش��وند، ولی به تدری��ج آنچه بر احوال و 
سرشت و سرنوشت هرکدام می گذرد، رنگ شان را در گذر روزگار 
تغییر می دهد. برای نمونه دقت کنید که ذات نیک س��یاوش در 
جوانی با رنگ سبز )در تشبیه به پیامبران( مشخص شده یا تغییر 
ماهیت س��ودابه از همس��ر وفادار کی کاووس به زنی هوس ران و 
ش��یطان صفت، او را به رنگ س��رخ مبدل می کند که البته رنگ 
س��رخ در طول اجرا، به جای ش��راب، خونِ جنین و آتش هم به 
کار می رود و پیداس��ت که نام نمایش )شنگرف به معنای سرخ( 
از همین منظور می آید. البته ترکیب هر س��ه رنگ س��بز، سفید 
و س��رخ، پرچم ایران زمین را به عنوان خاس��تگاه داستان تداعی 
می کند. موس��یقی نمایش، س��اخته و اجرای عبد آتشانی را باید 
ج��زو اصلی ترین عناص��ر کار دانس��ت. آواز و نوازندگی حرفه ایِ 
آتش��انی درعین حال که کاملًا هم س��و و متناس��ب با حال وهوای 
داستان اس��ت، به عنوان یک اثر موس��یقایی، شخصیت مستقلی 
دارد و گوش نواز اس��ت. گرچه »شنگرف«، اثری دوست داشتنی و 
دل نشین است اما ش��اید تغییر در صحنه پایانی نمایش، این اثر 
ارزش��مند را به کمال مطلق برساند. صحنه گفت وگوی سیاوش و 
آتش، با اجرای بس��یار زیبای بهرام بهبهانی و بازی با نورها، عالی 
از کار درآم��ده ام��ا اگر در این صحنه هم مث��ل دیگر لحظه های 
داس��تان، به جای صدای پلِیِ بَ��ک )Playback( از صدای راوی 
اس��تفاده می ش��د یا مثلًا خوانن��ده گروه به جای آت��ش و بازیگر 
به جای س��یاوش س��خن می گفت، اکنون با نمایش��ی یکدست و 
کام��ل روبه رو بودیم. نکته دیگر اینکه اگر کارگردان نام گویاتری 
ب��رای نمایش انتخاب می کرد بهتر بود، ولی گویا او با انتخاب نام 
»شنگرف«، قصد داش��ته مخاطب را به جست وجوی معنای این 
واژه و تفک��ر درب��اره آن وا دارد. احمدرضا حجارزاده در پایان نقد 
خود در ایران تئاتر نوش��ته اس��ت: در نهایت بای��د گفت نباید از 
اجرای نمایش »شنگرف« به سادگی گذشت. این نمایش می تواند 
به عن��وان نمونه ای درس��ت و تأثیرگذار از ش��اهنامه خوانی برای 
تمام گروه های س��نی به کار برود و بیش��تر داستان های شاهنامه 
را ب��ا اجرا به این ش��یوه خلاقان��ه، برای مخاطب��ان علاقه مند به 
تاری��خ و فرهن��گ و ادب ایرانی روی صحنه ب��رد. امیدوارم علی 
یدالله��ی و گروهش آس��تین ب��الا بزنند و پس از »ش��نگرف«، 
 ب��ه اج��رای دیگ��ر داس��تان های حماس��ی حض��رت فردوس��ی

 همت بگمارند.

 نقد و نظری بر نمایش »شنگرف« به نویسندگی و کارگردانی علی یداللهی

خوانشی نو و شایسته از داستان سیاوش

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

»س��لین دیون« خواننده معروف کانادایی اس��ت که موسیقی 
مان��دگار فیلم س��ینمایی »تایتانیک« با صدای او ضبط ش��ده 
بود. او که حدود یک س��ال اس��ت ب��ه بیماری ن��ادری به نام 
س��ندرم »استیف پرسن« مبتلا شده اکنون در شرایط جسمی 
مناسبی نیس��ت. پس از تلاش های این خواننده برای بهبودی 
زودتر و بازگش��ت به صحنه اجرا خواه��رش می گوید بیماری 
او ب��ه حدی پیش رفته که دیگ��ر »کنترلی روی عضلات خود 
ندارد.« خواهر »س��لن دیون« ادامه داد: » چیزی که قلب من 
 را می ش��کند این اس��ت که »س��لن« همیش��ه آدم منضبط و 

سختکوشی بود.«/ برنا 

س��ونی اعلام کرد فیلم س��ینمایی »گرگ ها« با بازی »جورج 
کلون��ی« و »برد پیت« که محصول��ی از کمپانی اپل اورجینال 
فیلمز اس��ت، 2۰ س��پتامبر در قالب آیمک��س و پرمیوم اکران 
خواهد ش��د. »گرگ ها« ب��ه نویس��ندگی و کارگردانی »جان 
وات��س«، 2 معترض، 2 گرگ تنها را دنب��ال می کند که برای 
انج��ام یک کار انتخاب ش��ده اند. در همین حال س��ونی تاریخ 
فیلم هنوز بدون عنوانی را که با بازی »اس��کارلت جوهانسون« 
و »چانینگ تیتوم« س��اخته شده برای ۱2 جولای اعلام کرده 
اس��ت. این فیلم قرار اس��ت در فرمت های بزرگ نمایش داده 

شود./ مهر

فیلم کوتاه داس��تانی »هالوس��ه« به نویس��ندگی و کارگردانی 
محم��د اش��راقی آماده نمایش و حضور در جش��نواره ها ش��د. 
محمد اش��راقی درباره فیلم کوتاه »هالوسه« توضیح داد: حتی 
در فیلم های کوتاه هم کمتر به موضوع اعتیاد و تاثیرات مخرب 
آن پرداخته می ش��ود چرا که گاه��ی فیلم هایی در این باره، به 
اغراق و س��یاه نمایی متهم می ش��وند. به هرح��ال تلاش کردم 
ک��ه در فیلم کوتاه هالوس��ه نگاهی متفاوت ب��ه موضوع اعتیاد 
داشته باش��م. در خلاصه داس��تان این فیلم آمده: »می زنیم... 
می کش��یم... اون روی زندگی دی��دن داره.« پخش بین المللی 

این فیلم آغاز شده است./ ایسنا

 شرایط نامساعد »سلن دیون«  »هالوسه« آماده شد »گرگ ها« به سینما می آید

»گی یرمودل تورو« »بردلی کوپر« را ستود خرس طلای افتخاری برلین به اسکورسیزی می رسد 
مارتین اسکورس��یزی در هفت��اد و چهارمین 
جش��نواره بین الملل��ی فیلم برلی��ن برای یک 
عمر دس��تاورد هنری، خرس طلایی افتخاری 
دریافت خواهد کرد. این کارگردان، تهیه کننده 
و فیلمنام��ه نویس کهنه کار این جایزه را طی 
مراس��می در برلینال��ه در تاری��خ 2۰ فوری��ه 
دریاف��ت خواهد کرد. ارتباط اسکورس��یزی با 
برلیناله در س��ال ۱۹۸۱ آغاز ش��د، زمانی که 
»گاو خشمگین« در جشنواره به نمایش درآمد 
و در فیلم »تنگه وحشت« نیز در بخش رقابتی 
برلین در س��ال ۱۹۹۱ به نمایش گذاشته شد. 
جشنواره برلین در سال 2۰۰۳ میزبان نمایش 
»دارو دس��ته های نیویورکی« بود و این فیلم 
دوباره در سال 2۰۱۰ به عنوان بخشی از مرور 
آثار اسکورس��یزی در جش��نواره نمایش داده 
شد. فیلم کنسرت رولینگ استونز او با عنوان 
»درخش��ش یک نور« در سال 2۰۰۸ برلیناله 

را افتتاح کرد و »جزیره ش��اتر« نیز در س��ال 
2۰۱۰ در بخ��ش خارج از رقاب��ت برلیناله به 
روی پرده رفت. آخرین فیلم بلند اسکورسیزی 
با عنوان »قاتلان م��اه کامل«، اخیراً به عنوان 
بهترین فیلم س��ال 2۰2۳ توسط هیئت ملی 
بازبین��ی در ایالات متحده انتخاب ش��ده و به 
ش��دت برای فصل جوایز آتی مورد توجه قرار 
گرفته اس��ت. اسکورس��یزی پی��ش از این در 
س��ال 2۰۰۸ با فیلم »رفتگان« برنده اس��کار 
بهترین کارگردانی ش��ده بود. به گزارش ایسنا 
به نقل از اسکرین، هفتاد و چهارمین جشنواره 
بین المللی فیلم برلین از تاریخ ۵ تا 2۵ فوریه 
2۰2۴ )26 بهمن تا 6 اسفند( در آلمان برگزار 
می ش��ود و »لوپیتا نیونگو« بازیگر و فیلمساز 
کنیایی-مکزیکی برنده اس��کار، ریاست هیئت 
داوران بین المللی جش��نواره فیلم برلین را بر 

عهده خواهد داشت.

»گی یرم��و دل ت��ورو« که نویس��نده بیش��تر 
فیلمنامه ه��ای خودش اس��ت و آث��اری چون 
»کوچه کابوس«، »شکل آب« و »هزاتوی پن« 
را در کارنامه دارد، به تجلیل فیلمنامه نویس��ی 
»بردلی کوپر« برای فیلم »مایسترو« پرداخت. 
»دل تورو« نوش��ت: »»بردل��ی کوپر« مردی 
باهوش غیرمعمول اس��ت. او به دنبال چیزی 
نیست که قبلًا پیدا ش��ده باشد. او می خواهد 
به س��رزمین های کش��ف نش��ده وارد ش��ود. 
هنگام برخورد با پرتره اس��تادی مانند لئونارد 
برنش��تاین، او بای��د زاویه ای را پی��دا کند که 
پیش��تر به آن توجهی نشده باشد. برای روشن 
کردن تصوی��ر این مرد، کوپ��ر مجموعه ای از 
لحظه های احساس��ی را س��ازماندهی می کند 
ت��ا به جای یک بنای یادب��ود، به بازتولید یک 
لحظ��ه زنده بپ��ردازد. آن زندگی چه حس��ی 
داش��ت؟ همزیس��تی با مردی که یک نابغه و 

مردی با احساسات پیچیده بود، چگونه بود؟« 
وی در ادامه تاکید می کند که »بردلی کوپر« 
و »جاش سینگر« موفق شدند تا به پاسخ این 
پرسش ها درباره رهبر ارکس��تر و آهنگسازی 
مش��هور که یک نماد فرهنگی افسانه ای است، 
در »مایسترو« دست پیدا کنند. این فیلمنامه 
احساس��ی و تجربی و بالاتر از همه، سینمایی 
و زنده اس��ت. راز آن ها یافتن س��تون فقرات 
داس��تان است که آن را در ازدواج برنشتاین با 
فلیسیا مونته آلگره پیدا می کند؛ ازدواجی که 
2۷ س��ال ادامه داشت. »بردلی« و »جاش« با 
پرهی��ز از دام های یک درس اخلاقی، با لطفی 
فوق الع��اده م��ا را وارد آن رابط��ه می کنند. با 
دیالوگ های ملودیک، محاوره ای و پرتره ای که 
از این 2 در طول چند دهه می س��ازند، موفق 
می شوند تا ما را به روابط پرهیاهو اما همیشه 

عاشقانه این 2 وارد کنند....«/مهر   

و  دوست داشتنی  اثری  »شنگرف«،  گرچه   =
صحنه  در  تغییر  شاید  اما  است  دل نشین 
کمال  به  را  ارزشمند  اثر  این  نمایش،  پایانی 
سیاوش  گفت وگوی  صحنه  برساند.  مطلق 
و آتش، با اجرای بسیار زیبای بهرام بهبهانی و 
بازی با نورها، عالی از کار درآمده اما اگر در 
این صحنه هم مثل دیگر لحظه های داستان، 
از صدای   )Playback( پِلِی بَک  به جای صدای 
گروه  خواننده  مثلًا  یا  می شد  استفاده  راوی 
به جای آتش و بازیگر به جای سیاوش سخن 
می گفت، اکنون با نمایشی یکدست و کامل 

روبه رو بودیم

نمونه ای  به عنوان  می تواند  »شنگرف«   =
برای  شاهنامه خوانی  از  تأثیرگذار  و  درست 
بیشتر  و  برود  کار  به  سنی  گروه های  تمام 
این شیوه  به  اجرا  با  را  داستان های شاهنامه 
خلاقانه، برای مخاطبان علاقه مند به تاریخ و 

فرهنگ و ادب ایرانی روی صحنه برد

 بازگشت خالق »رستگاری در شاوشنگ« به دنیای فیلمسازی
فرانک دارابونت سازنده فیلم محبوب و ستایش شده »رستگاری 
در شاوشنگ« که سال گذشته اعلام بازنشستگی کرده بود، قصد 
دارد مجددا پش��ت دوربین برود و چند قس��مت از یک مجموعه 
تلویزیونی را کارگردانی کند. دارابونت در حال مذاکره با نتفلیکس 
است تا در صورت توافق دو قسمت فصل نهایی سریال پرمخاطب 
»چیزهای عجی��ب« را کارگردانی کند.تصویربرداری فصل پایانی 
این س��ریال محبوب نتفلیکس که ش��امل هش��ت قسمت است، 
ظرف هفته های آتی آغاز خواهد ش��د. این فیلمس��از 6۴ ساله در 
سال ۱۹۹۴ نخس��تین فیلم بلندش، »رستگاری در شاوشنگ«، 
را س��اخت و تا امروز تنها س��ه فیلم دیگر، »مسیر سبز« در سال 
۱۹۹۹، »مجس��تیک« در س��ال 2۰۰۱ و »مه« در سال 2۰۰۷. 
دارابونت در طول حدود پانزده س��ال اخیر تنها چند قس��مت از 
سریال های »ش��یلد«، »مردگان متحرک« و »شهر جنایتکاران« 
را کارگردان��ی کرده اس��ت. پس از خ��روج از مجموعه »مردگان 

متح��رک« در س��ال 2۰۱۱، او فقط در چندین پ��روژه به عنوان 
مش��اور فیلمنام��ه فعالیت ک��رد و »چیزهای عجی��ب« می تواند 
وس��یله ای عالی برای بازگش��ت او به صحنه باشد. دارابونت اخیرا 

در مصاحب��ه ای تایی��د کرده که علاقمند به س��اخت چند پروژه 
است، اما عدم تمایل تهیه کنندگان و استودیوها برای تامین مالی 
فیلمنامه های او، سد راه مسیر شده است. او در حال حاضر حقوق 
دو داس��تان اس��تفن کینگ، »پیاده روی طولانی« و »میمون« را 
در اختیار دارد. دارابونت قصد داش��ت دو فیلم »ش��هروند مطیع 
قانون« را در سال 2۰۰۹ و »شکارچی: جنگ زمستان« را در سال 
2۰۱۴ مقاب��ل دوربین ببرد، اما به دلیل اختلاف با تهیه کنندگان 
از ه��ر دو پ��روژه کناره گیری کرد. وی همچنی��ن فیلمنامه ای با 
محوریت جنگ داخلی آمریکا بر اساس متنی از استنلی کوبریک 
و تاریخدان شلبی فوت، به رشته تحریر درآورد. به گزارش فارس، 
دارابونت معتقد است که فیلمنامه مذکور »بهترین چیزی است« 
که او تابحال نوشته، اما هیچ استودیویی حاضر به سرمایه گذاری 
بر روی آن نیست؛ امری که باعث شد در نهایت این فیلمساز در 

سال 2۰2۱ بازنشستگی خود را اعلام کند.
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مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی گفت: در سال ۱۴۰۱ 
بالغ بر هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان از محل ۱۰ درصد کسر شده حق 
الزحمه پزشکان مشــغول در مراکز درمانی به حساب سازمان امور 
مالیاتی واریز شده است. شاهین مستوفی در خصوص اخذ مالیات از 
پزشکان گفت: پزشکان در هر مرکز درمانی که کار می کنند هر مبلغی 
که آن مرکز درمانی بابت حق الزحمه پرداخت می کنند ۱۰ درصد آن 
به عنوان مالیات اخذ می شود و البته این مبالغ به عنوان علی الحساب 
مالیاتی آن پزشک برای آن سال منظور می شود که این عدد در سال 
۱۴۰۱ به عدد ۱۸۰۰ میلیارد تومان رسید. وی خاطرنشان کرد: البته 
با توجه به اطلاعات و آماری که ما داریم پزشــکان بیشترین میزان 
مالیات را در بین مشاغل به سازمان امور مالیاتی پرداخت می کنند. 
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی درباره میزان متوسط 
مالیات دریافتی پزشــکان گفت: متوسط مالیات پرداختی پزشکان 
در سال ۱۴۰۱ بیشتر از ســایر مشاغل و بالغ بر ۴۳ میلیون تومان 
بود که این عدد برای ســایر مشاغل متوسط زیر ۲۰ میلیون تومان 

است. مستوفی ادامه داد: متاسفانه در بین پزشکان هم فرار مالیاتی 
و دریافت وجوه خارج از کارت خوان به صورت نقد یا دریافت ســکه 
و حتــی رمز ارز هم وجود دارد کــه اقدامات لازم برای جلوگیری از 
این موضوع از طریق دفتر مبارزه با پولشــویی سازمان امور مالیاتی 
در حال انجام اســت. مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی 
تاکید کرد: به محض آنکه اطلاعاتی از ســامانه سیستمی در اختیار 
ما قرار گیرد یا بازرسان سازمان مالیات که به صورت نامحسوس در 
اجرای قانون بودجه به پزشکان مراجعه می کنند، شواهدی مبنی بر 
فرار مالیاتی به سازمان ارائه دهند، با این پزشکان برخورد خواهد شد 
و مطالبه مالیات مطابق آنچه مستند به اطلاعات در اختیار سازمان 
قرار می گیرد، اقدام خواهد شــد. این مقام مسئول در سازمان امور 
مالیاتی تاکید کرد: انتظار از پزشــکان محترم به واسطه اینکه قشر 
فرهیخته جامعه هستند این هست که فرار مالیاتی کمتری داشته 
باشــند یا اساسا فرار مالیاتی نداشته باشند. در این مقطع به واسطه 
اینکه مردم زمانی که درد و بیماری دارند به پزشــکان مراجعه دارند 

و انتظار این است که پزشکان عزیز ما به جای اینکه بحث کارت به 
کارت کردن یا وجوه دریافتی مازاد را طلب کنند اول به فکر درمان 
باشــند و از این حیث بحث فرار مالیاتی در بین پزشکان موضوعیت 
بیشتری پیدا می کند. مستوفی درباره چگونگی محاسبه مالیات برای 
پزشکان گفت: پزشکان نیز همانند سایر مشاغل برای عملکرد سال 
۱۴۰۱ تــا ۳۹ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان معاف از مالیات هســتند 
و نســبت به مازاد آن تا ۲۰۰ میلیون تومــان ۱۵ درصد، از ۲۰۰ تا 
۴۰۰ میلیون ۲۰ درصد و مازاد ۴۰۰ میلیون ۲۵ درصد شامل مالیات 
می شود. البته سود فعالیت پس از کسر هزینه ها مورد نظر است. به 
گزارش برنا؛ مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی در پایان 
تاکید کرد: سال گذشته با توجه به اینکه الگوریتم های مالی و بانکی 
تغییر کرد و حساب های دو و سه مشاغل کنترل شد اجازه داده نشد 
برخی افراد که فقط فکر می کردند فقط دستگاه های کارت خوان چک 
می شود، فرار مالیاتی از این محل داشته باشند و از این جهت میزان 

مالیات دریافتی افزایش داشت.

رئیس پژوهشکده توزیع برق پژوهشگاه نیرو گفت: 
کنترل شبکه برق در برخی مناطق کشور تا چند 
ماه آینده به صورت آزمایشی هوشمند خواهد شد. 
»مجتبی گیلوانژاد« افزود: در برخی از اســتان ها 

که پیشــرو هستند شــبکه برق هوشمند خواهد شــد و براین اساس 
کل شــبکه را به صورت برخط و در لحظه در مراکز کنترل شــبکه یا 
دیسپاجینگ خواهیم داشــت. وی ادامه داد: با هوشمند شدن شبکه 
می توانیم بهره برداری بهینه تری داشته باشیم؛ وقتی که میزان لحظه ای 
توان شــارش بار الکتریکی )جریان و انتقال برق( در شبکه دیده شود و 

مشکلات احتمالی که به دلیل حوادث طبیعی به شکل لحظه ای وارد 
می شود، دانسته شود، می توان تصمیم های فنی بهتری گرفت. رئیس 
پژوهشکده توزیع برق پژوهشگاه نیرو خاطرنشان کرد: نرم افزارهایی وجود 
دارند که در لحظه می توانند شبکه را تحلیل کنند، شبکه ای که چند 
میلیون مشترک دارد، انسان هر چه قدر باتجربه باشد نمی تواند در لحظه 

کنترل کند، اما نرم افزار و رایانه می تواند این کار را 
انجام دهد. گیلوانژاد گفت: رایانه برای تحلیل نیاز به 
اطلاعات دارد و تا وقتی اطلاعات لازم را نداشــته 
باشــد، تحلیل امکان پذیر نیست، اما با این شبکه 
هوشمند دوسویه اطلاعات این امکان فراهم خواهد شد تا با تحلیل های 
درست تصمیم های به موقع برای پایداری شبکه گرفت. به گزارش ایرنا؛ 
وی تاکید کرد: این شبکه هوشمند تا چند ماه دیگر در برخی استان ها 
تکمیل می شود و همه این اقدام ها و فرایندها را امکان پذیر می کند و بر 

اساس آن می توان مدیریت دقیق تری اعمال کرد.

سرپرست دفتر امور حمایتی و توانمندسازی گفت: پایش کودکانی 
که مشمول یارانه ۶۰۰ هزار تومانی تا یک میلیونی طرح »امنیت 
غذایی برای کودکان« هســتند، به صورت ماهانه توسط خانه های 
بهداشــت انجام می شــود تا اثر مصرف مواد غذایی بر روند رشد 
کودک بررســی شود. اگر خانوار پس از شارژ اعتبار تا پایان همان 

ماه خرید نکند ماه بعد حساب او شارژ نمی شود.
یکی از طرح های راهبردی دولت سیزدهم ارتقا امنیت غذایی است. 
در همین راســتا، پس از ارائه کالابرگ الکترونیکی اواخر آبان ماه، 
طرح امنیت غذایی برای کودکان با همکاری وزارت بهداشــت و 
تعــاون به مرحله اجرا درآمد تا به واســطه آن به ازای هر کودک 
دارای اختلال در رشــد، ۶۰۰ هزار تا یــک میلیون تومان اعتبار 
بیشتر برای خرید اقلام غذایی در مبلغ کالابرگ الکترونیکی شان 

لحاظ شود
در این طرح، به خانوارهای دهک های ۱ تا ۷ که نمودارهای رشد 
کودکان آن ها دچار اختلال است، ۶۰۰ هزار تا یک میلیون تومان 

اعتبار بیشتر برای خرید اقلام غذایی تعلق می گیرد.
تا کنون بیش از ۱۲۳ هزار خانوار در دایره مشمولین این طرح قرار 
گرفته اند که به ازای هر بچه دارای مشــکل در رشد در دهک های 
۱ تا ۵، یک میلیون تومان و برای دهک شــش و هفت، ۶۰۰ هزار 

تومان به مبلغ کالابرگ الکترونیک شان افزوده خواهد شد.
»زهرا قیومی« سرپرست دفتر امور حمایتی و توانمندسازی وزارت 
تعاون، گفت: برنامه بهبود تغذیه کودکان زیر ۵ سال، برای اولین 
بار در دولت مردمی ســیزدهم توســط وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با همکاری ســازمان برنامه و وزارت بهداشت اجرا شده 

است.
وی افزود: طبق نظر متخصصین تغذیه و طب کودک، بیش از ۹۰ 
درصد مغز کودک در زمان تشکیل نطفه تا قبل از پایان ۵ سالگی 
شکل می گیرد که این بازه زمانی فرصت طلایی حمایت غذایی از 
کودکان است. اگر در این زمان تغذیه کودک ناکافی باشد، منجر 

به بروز آسیب و اختلالات جسمی و حرکتی می شود.
قیومی تاکید کرد: از آن یجا که کودکان ســرمایه های انسانی آتی 
کشــور به عنوان نیروی سالم و فعال برای بازار کار هستند و قرار 
اســت چرخه اقتصادی کشور را به حرکت درآورند، سلامت آن ها 

برای کشور اهمیت بسیاری دارد.
وی درباره اجرای طرح امنیت غذایی برای کودکان افزود: در گام 
نخســت اجرای این برنامه، کودکان زیر پنج سال از طریق پایش 
شاخص های تن سنجی کودک )اندازه گیری قد و وزن و مقایسه با 
منحنی های رشد( در پایگاه ها و خانه های بهداشت ارزیابی شدند.

قیومی افزود: پس از جمع بندی داده ها از دانشگاه های علوم پزشکی 
سراســر کشور، این کودکان توسط وزارت بهداشت شناسایی و به 
وزارت تعاون معرفی شدند. پس از بررسی استحقاق سنجی خانوار 
از طریــق آزمون وســیع پایگاه اطلاعات رفــاه ایرانیان، کودکان 

مشمول این طرح نهایی شدند.
وی افزود: در همین راســتا برای بهبود تغذیه کودکان مشــمول 
در خانوارهای ۱ تا ۷ ســبد غذایی مشــخصی مبتنی بر نیازهای 
کودکان در هماهنگی و توافق با وزارت بهداشت طراحی شد. برای 
اجرای این برنامه و اطمینان از دســتیابی تمام کودکان مشمول 
به اقلام ســبد غدایی به موقع و یک جا، حساب یارانه سرپرستان 

خانوار دارای کودک مشــمول در دهک های درآمدی یک تا پنج، 
یک میلیون تومان و برای دهک های درآمدی شش و هفت، اعتبار 
۶۰۰ هزار تومان شارژ شد که از طریق فروشگاه های طرف قرارداد 

کالابرگ الکترونیکی قابل استفاده است.
سرپرست دفتر امور حمایتی و توانمندسازی وزارت تعاون تصریح 
کرد: ســبد غذایی شــامل ۱۶ قلم کالا ماننــد لبنیات، پروتئین، 
سبزیجات، حبوبات، غلات، مغزیجات، میوه و سبزیجات است که 
هر خانوار می تواند تا سقف معین شده از این اقلام خریداری کند.

قیومی گفت: همچنین برنامه )اپلیکیشــن( »شــما- شبکه ملی 
اعتبار« در فروشــگاه اندرویدی »بازار« در دســترس عموم مردم 
اســت که میزان اعتبار شارژ شــده و فروشگاه های نزدیک محل 
زندگی خانوار را نشــان می دهد. البته برای خانوارهای مشمول، 

پیامک ارسال و حساب یارانه انها نیز همزمان شارژ شده است.
سرپرســت دفتر امور حمایتی و توانمندسازی وزارت تعاون گفت: 
ضمنا پایش کودکان به صورت مســتمر و ماهانه توسط خانه های 
بهداشــت سراسر کشور رصد می شود تا اثر مصرف مواد غذایی بر 
روند رشد کودک بررسی شــود. این حمایت تا زمان بهبود ادامه 
دارد و پــس از بهبــود کودک از چرخه حمایت خارج می شــود. 
چرایی عدم رشد کودک طبق استانداردها توسط وزارت بهداشت 

بررسی و اقدامات مقتضی بعمل خواهد آمد.
به گزارش ایرنا؛ وی درباره نحوه نظارت بر اســتفاده از این امکان 
وعدم سواستفاده از آن گفت: اگر خانوار پس از شارژ اعتبار تا پایان 
همان ماه خرید نکند، ماه بعد حســاب او شــارژ نمی شود و فقط 

ذخیره همان ماه باقی می ماند.

وزیر راه و شهرســازی از ۹۵ 
نقطه حادثه خیز در گلستان 
وجود داشته که تاکنون ۳۰ 
نقطه حادثه خیز رفع شده و 
۶۵ نقطه حادثه خیز دیگر تا 
پایان دولت به اتمام می رسد، 

خبر داد.
مهرداد بذرپاش در آئین افتتاح و آغاز عملیات 
اجرایــی ۱۶۳ کیلومتــر بزرگــراه راه اصلی و 
روســتایی در گلستان، گفت: متانت و صبوری 
مهم ترین ویژگی مردم گلستان است، در سیل 
گلســتان چند روزی مهمان مردم این استان 
بودم و در حالی که ســیل زدگان برای دریافت 
مایحتاج اولیه دچار مشکل بودند جز زبان تشکر 

و صبوری رفتار دیگری از آن ها ندیدیم.
وی با بیان اینکه واگذاری پنج هزار قطعه زمین 
به روستاییان گلستان در قالب طرح نهضت ملی 
مســکن در حال انجام است، گفت: وام ساخت 
مسکن روستایی از ۲۰۰ میلیون تومان به ۳۵۰ 
میلیون تومان افزایش پیدا کرد تا روســتاها به 
عنوان نماد تولید بیش از گذشته رونق بگیرند. 
از همــان زمانی که پروژه ها به اتمام می رســد 
عملیات عبور و ترافیک برقرار می شود و منتظر 

مراسم افتتاح نمی مانیم.

وی با بیــان اینکه همکارانم 
مختلــف  بخش هــای  در 
وزارت راه و شهرســازی بــا 
اعتباری  گرفتاری های  همه 
و حجــم بــالای کار با تمام 
توان در خدمت مردم شریف 
گلستان هستند، تصریح کرد: 
اقدامات خوبی انجام شــده کــه یکی از آن ها 
بهســازی محور آق قلا به بندر ترکمن به طول 
۳۵ کیلومتــر بود. وزیر راه و شهرســازی ابراز 
امیدواری کرد باند شمالی محور بندرترکمن به 
آق قلا تا پایان دولت ســیزدهم به اتمام برسد 
و جــاده مرگ به جاده امــن و آرامش و جاده 
زندگی تبدیل شود. به گفته بذرپاش ۹۵ نقطه 
حادثه خیز در گلستان وجود داشته که تاکنون 
۳۰ نقطــه حادثه خیز رفع شــده و ۶۵ نقطه 
حادثه خیز دیگر تا پایان دولت به اتمام می رسد 
تا شاهد بروز سوانح و اتفاقات ناگوار جاده ای بر 

اثر راه غیراستاندارد نباشیم.
به گزارش مهر؛ وی تاکید کرد: کشــور با همه 
مشکلات در بخش های زیادی تبدیل به کارگاه 
سازندگی شده و توســعه راه ها به عنوان یکی 
از اصلی ترین زیرســاخت های توسعه اقتصادی 

کشور در دستور کار ما قرار گرفته است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره 
به کســری ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی 
بودجه در ســال های قبل گفت: امسال دولت 
بودجه ۱۴۰۳ را واقعی تر کرده است و افزایش 

۱ درصدی مالیات ارزش افزوده تورم زا نیست.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره 
به منابع عمده تامیــن درآمد دولت در لایحه 
بودجــه ۱۴۰۳ گفت: این منابــع عموماً نفت 
اســت و دولت در بودجه خود ۶۵ دلار به ازای 
صادرات روزانه یک میلیون و ۳۵۰ هزار بشکه 
دیده است؛ عملًا نسبت به سال گذشته وضعیت 
درآمدهای نفتی کاهش پیدا کرده است و این 

مسئله در راستای اصلاح ساختار بودجه است.
وی درباره افزایش بیش از ۴۹ درصد درآمدهای 
مالیاتی اظهار کرد: فروش اوراق و واگذاری های 

دارایی های مالی با کاهش روبرو شده است.
این نماینده موافق لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ 
بیــان کرد: وقتی منابع درآمــدی دولت اندک 
اســت، قدرت مانور زیادی نداریم و طبیعتاً در 
این شرایط نمی توانیم در هزینه ها مانور زیادی 

داشته باشیم.
وی بــا تاکید بــر ضرورت حرکت به ســمت 
درآمدهای پایــدار در بودجه عنوان کرد: یکی 
از درآمدهای پایدار، موضوع مالیات ها اســت و 

در این زمینه باید به ســراغ مالیات بر مصرف، 
نه مالیات بر تولید برویم. در طول چند ســال 
گذشــته مجلــس و دولــت مالیات بر ســود 
شــرکت ها را از ۲۵ درصد به ۱۸ درصد کاهش 
داده اســت و امیدوار هستیم امسال هم همین 

روند را داشته باشیم.
این نماینده مجلس شورای اسلامی در خصوص 
افزایــش یک درصدی مالیات بــر ارزش افزوده 
گفت: این مالیات در حقیقت مالیات بر مصرف 
است و تأثیری بر تورم ندارد یا اگر دارد نسبت 
به مالیات بر ســود شرکت ها و مالیات بر تولید 
اثر خیلی کمتری دارد. البته اینکه آیا این یک 
درصــد در بودجه نهایی باقــی بماند و مصوب 
شــود هنوز قطعی نیســت و مجلس می تواند 
در جزئیات، یــک درصد را حذف کند و منابع 

درآمدی دیگری اضافه کند.
به گزارش تســنیم؛ وی با تأکید بر اینکه نباید 
به صورت تصنعی قیمت هر بشکه نفت را اضافه 
و میزان تولید و صادرات را بیشتر از آنچه است، 
در نظر بگیریم گفت: در طول سال های گذشته 
۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار میلیارد تومان کسری بودجه 
داشــته ایم که از طریق بانک مرکزی یا فروش 
اوراق تامین شده است؛ اما امسال دولت بودجه 

را واقعی تر کرده است.
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وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: لایروبی ساحل شهرستان بندرگز 
که در دولت ســیزدهم آغاز شده است برای افزایش بهره مندی مردم 

منطقه از ظرفیت های ارزشمند ساحل خزر تداوم می یابد.
احسان خاندوزی در حاشــیه بازدید از ساحل بندرگز اظهار کرد: با 
اســتفاده از ظرفیت تجهیزات املاک تملیکی، زمینه تداوم و تکمیل 

لایروبی ساحل بندرگز ادامه می یابد.
وی با بیان این که مردم منطقه باید از ظرفیت ساحل بندرگز بهره مند 
شــوند، افزود: آن ها باید شهد شیرین احیای خلیج گرگان را بچشند 

که لایروبی ساحل خزر این امر را فراهم می کند.
خاندوزی خاطرنشــان کرد: تمام تلاش مجموعه دولت این است که 
برای رونق اقتصادی منطقه ناترازی برق غرب گلستان را برطرف کند.
سید احسان خاندوزی به منظور شرکت در برنامه های روز دوم سفر 
هیئت دولت در گلستان با حضور در روستای سرطاق با اهدای گل و 

قرائت فاتحه یاد شهدای انقلاب، دفاع مقدس را گرامی داشت.
وزیر اقتصاد و امور دارایی همزمان با دومین روز ســفر هیئت دولت 
به استان گلستان ضمن ادای احترام به مقام شامخ شهدای گرانقدر 

 از کنارگذر شــرقی بندرگز، ســاحل بندرگز و رودخانه نوکنده هم 
بازدید کرد.

افتتــاح متمرکز چند طــرح عمرانی و اقتصادی به همراه نشســت 
با نخبگان و اقشــار تاثیرگذار شهرستان بندرگز از جمله برنامه های 

دیگر وزیر اقتصاد و دارایی در دومین روز سفر هیئت دولت به استان 
گلستان است.

آیت الله ســید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در دور دوم سفرهای 
اســتانی برای دیدار با مردم، بررسی مصوبات سفر دور اول و افتتاح 
هزاران پروژه کلان، متوســط و کوچک اســتان گلســتان، از طریق 

فرودگاه بین المللی شهدای گرگان وارد این استان شد.
طبق اعلام استاندار گلســتان، در دور نخست سفر رئیس جمهور به 
گلستان بیشترین مصوبات بین استان های کشور برای استان گلستان 

اختصاص یافت.
افتتاح لایروبی کانال ارتباطــی دریا و خلیج گرگان، افتتاح متمرکز 
پروژه هــای آب، برق و فاضلاب از جملــه بهره برداری از تصفیه خانه 
فاضلاب گنبدکاووس پس از ۳۰ سال، شروع مجدد عملیات اجرایی 
پتروشیمی گلستان پس از ۱۸ سال، از جمله برنامه های روز اول سفر 

استانی رئیس جمهور در گلستان بود.
به گزارش ایرنا؛ شــماری از وزیران و معاونان رئیس جمهور، آیت الله 

رئیسی را در این سفر همراهی می کنند.

وزیر اقتصاد: 

لایروبیساحلبندرگزادامهمییابد
دولت

اشتغال

مسکن

وزیــر نیرو در بازدید از ســد گلــورد از تزریق 
اعتبارات جدید برای تکمیل این سد خبر داد.

علی اکبر محرابیان سد گلور را یکی از طرح های 
بسیار مهم مدیریت منابع آب در شرق مازندران 
عنوان کرد و گفت: ســد گلورد از ســدهای اثر 
بخش و از نظر گردشگری و توریستی نیز جزو 

زیباترین نقاط کشور است.
وی اعلام کرد: اجرای این طرح ۲ســال گذشته 
سرعت یافته و تکمیل اجزا و پل قوسی روی سد 

نیز همزمان در حال اجرا است.
وزیر نیرو ادامه داد: پل قوســی روی سد از نظر 
سازه ای و معماری طرح ویژه ای است که تلاش 

می شود به زودی بهره برداری شود.
محرابیان با بیان اینکه همزمان با تکمیل ســد 
گلورد، اجرای شبکه های آبیاری و طرح انتقال 
آب به شهرهای منطقه نیز در حال انجام است، 
ابراز امیدواری کرد این طرح ها با تزریق اعتبارات 

جدید در حداقل زمان به بهره برداری برسد.
ساخت سد گلورد که ۱۰۷ میلیون متر مکعب 
ظرفیت ذخیره ســازی آب دارد ســال ۱۳۸۸ 
آغاز شد و ســال ۱۳۹۶ عملیات اجرایی بدنه و 
تاسیسات ســد پایان یافت. اما به دلیل زیر آب 
رفتن راه ارتباطی ســاکنان حدود ۶۰ روستای 
بالادســت این ســد در صورت آبگیری کامل، 
آبگیری موقت و ۲۰ درصدی آن تا زمان ساخت 

جاده جایگزین در دستور کار قرار گرفت.
ســد گلورد با ظرفیت ذخیره ۱۱۵ میلیون متر 
مکعب ســومین سد بزرگ اســتان محسوب 

می شــود که علاوه بر رفع کمبود آب ۲۵ هزار 
هکتار اراضی کشاورزی شــرق مازندران، برای 
تامین آب آشــامیدنی مردم پایین دســت نیز 
اثرگذار اســت. این ســد در کنترل سیلاب و 
کاهش خسارات ناشی از سیل هم نقش موثری 
دارد. این سد همچنین به خاطر واقع شدن در 
منطقه بالادست و جنگلی شهرستان نکا، دارای 
ظرفیت گردشگری است که قرار است علاوه بر 
تعریف منطقه گردشگری در حاشیه آن، ساخت 
نیروگاه برق آبی هم از سوی بخش خصوصی بر 

روی آن در دستور کار قرار گیرد.
آبان امســال عملیات نصب سازه پل بزرگ سد 
گلورد به عنــوان خانِ هفتم آبگیری کامل این 
سد مهم در شرق مازندران آغاز شد تا با تکمیل 
آن در ماه های آینده، علاوه بر رفع مشکل تردد 
ساکنان حدود ۶۰ روستای بالادست سد، فرآیند 

آبگیری کامل سد گلورد نیز آغاز شود.
به گزارش ایرنا؛ پل سد گلورد با ۳۰۰ متر طول 
و ۱۲ متــر عرض علاوه بــر این که طویل ترین 
پل شــمار کشور محسوب می شــود جزء پنج 
پل طویل و مرتفع کشــور هم به شمار می رود. 
ســاخت این پل بــزرگ به عنوان بخشــی از 
جاده جایگزین روی دریاچه مخزن ســد گلورد 
بــه منظور ایجاد راه ارتباطی ســاکنان مناطق 
بالادست سد و آبگیری کامل سد از سال ۱۳۹۵ 
در دســتور کار قرار گرفت و طی دو سال اخیر 
با تأمین اعتبارات مورد نیاز سرعت اجرای طرح 

شتاب بیشتری گرفت.

معاون ارتباط با صنعت وتجاری سازی سازمان 
پژوهش هــای علمی وصنعتی گفــت: ما باید 
کارآفرینی کرده و خوداشتغالی داشته باشیم. در 
حال حاضر چند دانشگاه، کارآفرینی را آموزش 

داده و فرصت شغلی ایجاد می کنند؟
مجیــد جوانمــرد، معاون ارتباط بــا صنعت و 
تجاری ســازی ســازمان پژوهش های علمی و 
صنعتــی در خصــوص آموزش و مهــارت در 
میزگرد تخصصی هم نورد، گفت: در کشورهایی 
ماننــد آلمان و اتریش مســیر مهارت در حوزه 
آموزش مشخص اســت. به این ترتیب افراد ۳ 
سال آموزش تئوری دارند و ۳ بعد از آن در یک 
کارگاه زیر نظر یک استادکار مهارت های عملی 
را حین کار می آموزند. در ادامه دیپلم گرفته و 

وارد بازار کار می شوند.
وی افزود: ممکن است آموزش در دانشگاه های 
کشــور بر اساس سرفصل های جهانی هر رشته 
باشــد اما به طور قطع امکانات و زیرساخت ها 
 در کشــورهای صنعتــی جهــان بیشــتر از 

ایران است.
این کارشــناس حوزه کار عنوان کرد: مســیر 
درســت آموزش این اســت که هر دانشگاه بر 
اســاس ماهیت خود جلو برود؛ به عنوان مثال 
دانشــگاه علمی کاربــردی نبایــد در آموزش، 
دنباله رو دانشگاه های کلاسیک باشد بلکه باید 

تکنسین تربیت کند.
جوانمــرد با بیان اینکه هدف دانشــگاه تأمین 
اشتغال نیســت اما باید یک نیرو را به اشتغال 
نزدیک کند، گفت: یکی از کارهای مفید آموزش 
و پرورش در مقطعی »طرح کاد« بود که ایده ای 
موفق بود و دانش آموزان مهارتی را می آموختند. 
اما مسیر درست طی نشد و ادامه نیافت. شاید از 
۵۰ نفر دانش آموز آموزش دیده فقط ۴ تا ۵ نفر 
بر اساس مهارت آموخته شده وارد همان رشته 

شده و ادامه می دادند.

<کارخانجاتبزرگومسئولیتاجتماعیدرمهارتآموزی
معاون ارتباط با صنعت و تجاری سازی سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی در ادامه سخنان 
خود یــادآور شــد: در کشــورهای صنعتی و 
پیشرفته کارخانجات به ازای هر ۱۰۰۰ کارگر، 
مسئولیت اجتماعی و اجباری دارند که کارآموز 
بپذیرند. اگر این مسئله اجباری است بخشی از 

حقوق استادکار را هم دولت می پردازد.
جوانمرد گفت: ســازمان پژوهش ها ۲ دهه قبل 
در راســتای آموزش مهارت و آماده کردن افراد 
برای ورود به بازار کار ســامانه ای راه اندازی کرد 
که آموزش برخط می دهد و در آن دانشجویان 
ثبت نام و واحدهای پذیرنده هم نیازمندی خود 

را اعلام می کنند.
وی با بیــان اینکه ســال ۱۴۰۱ حدود ۹۹۰۰ 
درخواست کارآموزی داشــتیم، اظهار کرد: در 
۵ســال اخیر ۵ درصد افراد آموزش دیده جذب 
همان واحدی که مهارت دیدند جذب شدند. به 
این ترتیب ۴۴ دانشــگاه ثبت نام و ۹۸۰ واحد 
اعلام نیاز کردند. البته این موضوع باید از طریق 
یک سامانه ملی به شکل یکپارچه پیگیری شود 

تا نتایج بهتری حاصل شود.
معاون ارتباط با صنعت و تجاری سازی سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی با تاکید بر ایجاد 
فرصت شغلی، ادامه داد: ما باید کارآفرینی کرده 
و خوداشــتغالی داشته باشــیم. در حال حاضر 
چند دانشــگاه، کارآفرینی را آموزش داده و به 
لحاظ اشــتغال، فرصت شغلی ایجاد می کنند؟ 
این در حالی اســت که آلمــان و اتریش درباره 
مشاغل آینده در حال آموزش هستند و به سوی 

رشته های سایبری حرکت کرده اند.
به گزارش مهر؛ جوانمرد در پایان گفت: خیلی 
از صنایع به دنبال نیروی تحصیل کرده نیستند 
افرادی با مهارت می خواهند که در مدت کوتاه 

آموزشی مهارت های لازم را کسب کنند.

نایــب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان 
اینکه »بازار مسکن در ثبات نسبی قرار گرفته 
اســت« گفت: بانک ها الان بیشترین تملک را 

به صورت سازماندهی شده در تهران دارند.
داوود بیگی نژاد با اشاره به گزارش بانک مرکزی 
از بازار مسکن، اظهار کرد: حدود ۳۴۰۰ قرارداد 
مســکن در مناطق ۲۲گانه در شــهر تهران به 

ثبت رسیده است.
وی افزود: روند آماری رو به رشد بوده و حدود 
۱۷ درصد افزایش را در تعداد شاهد هستیم. اما 
باید بدانیم در شــهر تهران حداقل باید ماهانه 
حدود ۱۰ هزار قرارداد خرید و فروش مســکن 
داشته باشیم تا بگوییم این بخش در یک تعادل 
نســبی که مرز بین رونق و رکود اســت، قرار 

بگیرد.
وی تصریــح کرد: به عبارت دیگــر تعادل بازار 
مسکن با معامله ۱۰ هزار فقره برقرار می شود، 
بنابراین در آذرماه حدود ۶۰۰۰ فقره معامله از 
تعدادی که یک بازار صحیح دارد، فاصله داریم.

نایب رئیس اول اتحادیه مشاور املاک در پاسخ 
به این پرســش که این فاصله چــه تبعاتی را 
به دنبال دارد، گفت: این مســئله یک هشدار را 
می دهد و همان بحث همیشگی است که قیمت 

مسکن با قدرت خرید مردم تطابقی ندارد.
بیگی نژاد بیان کرد: در این صورت با انباشــت 
تقاضــا در بازار مســکن مواجه خواهیم شــد. 
همیشــه در بحث مســکن تقاضا وجود دارد. 
اتفاقی که می افتد این اســت که با این آمار به 
مستاجران کشور افزوده می شود و خروجی به 
سمت مالکیتی نداریم. امکان دارد که خیلی از 
افرادی که مالک بودند در خرید و فروش هایی 
که انجام می دهند جا بمانند و به آمار جمعیتی 

مستاجران اضافه شوند.

وی اضافه کرد: همیشــه تمایل به خرید ملک 
در مردم وجــود دارد، اما وقتی میانگین وزنی 
هر مترمربع مســکن افزایش می یابد تعدادی 
از کســانیکه به خرید تمایل دارند متاســفانه 

نمی توانند به هدف خودشان برسند.
وی تصریح کرد: بیشــترین انــرژی را بخش 
مســکن از دولت گرفته اســت؛ انصافا هم باید 
قبول کنیم که بیشــترین تــوان دولت در این 
اســت که به وعده های این حــوزه عمل کند. 
اما موضوع این اســت که شــاید یک مقداری 
شــیطنت هایی در حال انجام است تا دولت از 

وعده داده شده جا بماند!
نایــب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان 
این که بیشــترین پیگیری و انرژی برای بخش 
مســکن را وزیر راه وشهرسازی صرف می کند، 
اظهار کرد: نباید از این موضوع غافل شویم که 
ســال ۱۴۰۰ بانک ها یک آمار عجیب متراژی 
بسیار زیادی را از سبد فروش خارج کردند. سبد 
فروشی که می توانست در جامعه اقتصاد مسکن 
را به ثبات برساند. بانک ها الان بیشترین تملک 

را به صورت سازماندهی شده در تهران دارند.
به گزارش تســنیم؛ بیگی نژاد گفت: امیدواریم 
مردم بتوانند نیازهــای مصرفی خود را از بازار 
مسکن تامین کنند، چراکه بازار مسکن در ثبات 

نسبی قرار گرفته است.
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